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Po volitvah delavskih svetov

OB DNEVU RUDARJEV NAS POZDRAV VSEM 
RUDARSKIM DELOVNIM KOLEKTIVOM!

Aprila, in maja smo volili de
lavske svete. Po analizi komisije 
za delavsko in družbeno uprav
ljanje pni republiškem svetu 
sindikatov Slovenije so sindi
kalne organizacije razvile širo
ko zasnovane predvolilne pri
prave. Komisija je dobila po
datke iz 937 podjetij, to je iz 
85°/o 'podjetij, ki zaposlujejo več 
kot 29 ljudi.

Razprave v kolektivih so bile 
dobre. Člani delovnih kolekti
vov so pogumno grajali razne 
nepravilnosti v podjetjih, kar 
je marsikje odločilno pripo
moglo, da so jih začeli resno 
odpravljati. Ugodno je vplivalo 
tudi dejstvo, da smo se prav ta
krat pripravljali na skupščinske 
volitve in da je malo prej izšlo 
pismo izvršnega komiteja CK 
ZKJ.

V kolektivih se niso omejili 
zgolj na kandidiranje, marveč 
so pogosto zelo določno razprav
ljali o odnosih v podjetju, o 
gospodarjenju ter o nalogah de
lavskega sveta. Izvršni odbori 
podružnic so imeli več kot 1900 
sej in so priredili več kot 1600 
delavskih zborovanj. V večjih 
kolektivih so sklicevali obratne 
sestanke. Teh je bilo dovolj 
1300. Tako široka akcija je omo
gočila, da so se delavci bolj kot 
prejšnja leta seznanili z uspehi 
gospodarjenja, z delom delav
skega sveta kakor tudi z drugi
mi vprašanji v podjetju. Poro
čila delavskih svetov so skrbno

Kje so
za selitev delavcev iz podjetja v podjetje

vzroki
V prejšnji številki smo v se

stavku »Gibanje proizvodnje in 
storilnosti je malokdaj na 
dnevnem redu naših organov 
Upravljanja« opozorili na kvar
ne posledice, ki jih poraja ne
smotrno zaposlovanje novih 
delavcev. Ce hočemo celovite
je obravnavati proizvodnjo, 
storilnost in zaposlovanje, po
tem velja spregovoriti še o va
lovanju zaposlenosti, o preha
janju delavcev iz podjetja v 
podjetje ali o fluktuaciji, kot 
navadno pravimo. Razmisliti 
velja o vzrokih in posledicah 
te selitve delavcev.

Lani je odšlo iz raznih pod
jetij v Sloveniji in menjalo 
zaposlitev 18.33<>/o v«eh zapo
slenih.

Po nekaterih podatkih lahko 
sodimo, da prehajanje delav
cev iz podjetij v podjetja le
tos ni nič manjše, mogoče celo 
večje. Lani je na primer iz 21 
podjetij, ki so zaposlovala 
20.504 delavce in uslužbence, 
odšlo 5078, prišlo pa 4015 oseb. 
Ista podjetja zaposlujejo letos 
21.613 delavcev in uslužbencev. 
V prvih petih mesecih je letos 
zapustilo ta podjetja skupno 
2267, na novo pa se je zapo
slilo 2005 oseb. V teh podjet
jih so prvič zaposlili 1109 de
lavcev in uslužbencev več, 
hkrati pa je tudi porastlo šte
vilo selitev.

Iz gradbenega podjetja »Be
ton« je na primer lani odšlo 
več kot pol delavcev in usluž
bencev (povprečno je. bilo za
poslenih 1100 delavcev in 
uslužbencev, odšlo jih je 693, 
prišlo pa 917), letos v prvih 
petih mesecih pa je odšla iz 
tega podjetja že skoraj tretjina 
zaposlenih. Iz »Savinje«, lesno
industrijskega podjetja v Ce- 
Iju, je lani odšlo več kot pol 

' ljudi, iz Tovarne emajlirane 
posode v Celju šestina, več kot 
četrtino pa so jih na novo 
sprejeli. Iz Cementarne Anho
vo je odšlo več kot tretjino 
zaposlenih, iz podjetja »Javor« 
prav tako itd. Ce bi primerja
li zaposlenost, prihod novih in 
odhod zaposlenih delavcev v 
posameznih podjetjih za nekaj 
let nazaj, bi ugotovili, da se je 
kolektiv (teoretično) v zadnjih 
letih že trikrat ali štirikrat 
»Izmenjal«. Takšna »pomladi
tev« pa je za gibanje gospo
darstva, proizvodnje in storil
nosti vse prej kot koristna.

Toda če bi ostali samo pri 
Številkah, odstotkih in po
vprečjih ob tem razglabljanju, 
hi zastali na pol poti. Korist
neje in nadvse potrebno je 
Proučiti vzroke tega valovanja 
■tt ra»misliti o posledicah.

V večini podjetij zatrjujejo. 
4« Je glavni vzrok za preha
janje delavcev neurejena tarif- 
■n politika, ali drugače reče

no, da so vzrok za to različne 
tarifne postavke za enaka dela 
v enakih podjetjih ali za ena
ka dela v enakih podjetjih ali 
za enaka dela v podjetjih raz
ličnih strok.

Naslednji vzrok, ki ga sko
raj povsod omenjajo, so ne
urejene stanovanjske razmere.

Tretji vzrok, ki ga v pod
jetjih vselej omenjajo, toda 
nikoli zase, temveč le za dru
ga podjetja, so — neurejeni 
odnosi znotraj kolektiva.

Razčlenimo nekoliko podrob
neje nekatere od teh vzrokov.

Zaposlitev in delovna raz
merja sploh so in bodo v ne
posredni zvezi s tarifno poli
tiko. Vsi vemo, da tarifna 
vprašanja pri nas še niso ure
jena, da tarifne postavke za 
enaka dela v različnih podjet
jih različne. Toda marsikje 
vodstva podjetij te razlike 
umetno povečujejo, da bi do
bila nove delavce; s tem pa 
povzročajo valovanje zaposle
nih. V osvetlitev nekaj prime
rov:

Nekatera gradbena podjetja 
v Celju umetno zvišujejo ta
rifne postavke s tem, da pla
čujejo 3 dinarje na uro več kot 
nadomestilo za obrabo delavče
vega orodja. Zaradi tega se

delavci »selijo« v ta podjetja. 
Druga, kjer ne ravnajo tako, 
pa ostajajo brez njih.

Zlasti kadar gre za strokov
njake. je preplačevanje pogost 
pojav. Za primer: Inženirju, ki 
je bil zaposlen v večjem pod
jetju na Primorskem, je po
nudilo vodstvo sorodnega pod
jetja 9000 dinarjev več plače 
in še 10.000 dinarjev dodatka 
za ločeno življenje.

Pomudimo se še za trenutek 
ob neurejenih odnosih znotraj 
kolektiva. Marsikje ne pripi
sujejo nobenega pomena na
pačnemu odnosu mojstrov in 
delovodij do delavcev, če
prav ...

V nekem gradbenem podjetju 
je zidar opozoril delovodjo, da 
je nesmiselno prezidavati vra
ta, češ stroški naraščajo zaradi 
nepotrebnega in premalo pre
mišljenega dela. Posledica 
takšnega dobronamernega in 
gospodarstvenega opozorila pa 
je bila, da se je zidar čez ne
kaj dni znašel pred disciplin
skim sodiščem, češ da je »žalil 
predpostavljenga«. Sodišče je 
delavca oprostilo krivde, toda 
delovodja je zidarja čez čas 
prestavil na slabše delovno

(Nadaljevanje na 2. str.)

pripravili zlasti v večjih pod
jetjih, slabše je bilo v manjših, 
marsikje pa jih sploh niso se
stavili. Najpogosteje je bil za
ključni račun podjetja izhodišče 
za razpravo in so poročilu o 
zaključnem računu največkrat 
pridiružili še poročilo o delu de
lavskega sveta. Seveda se je tu
di dogajalo, da so nekateri de
lavski sveti prepustili poročanje 
o svojem delu vodilnim usluž
bencem podjetja. Taka poročila 
so bila sila tehnokratska, zaradi 
česar se tudi razprava največ
krat ni mogla razviti. Nasprotno 
pa so v kolektivih, kjer se je 
delavski svet potrudil in sesta
vil stvarno poročilo, delavci 
zelo dostikrat opozorili na po
manjkljivosti v delu delavskega 
sveta in vodstva podjetja.. Če
prav je bila kritika včasih pre
tirana in neuuravičljiva, ven
darle kaže, da se je polno uve
ljavila demokratičnost in so si 
marsikje nalili čistega vina.

Sindikalnim podružnicam je 
bilo priporočeno, naj sestavijo 
politično analizo razmer v podje
tju, ker jih marsikje niso se
stavili .ali so jo slabo pripra
vili. tako da niso dosti hasnila. 
Odbori podružnic so se veliko 
bolj ukvarjal; s kandidatnimi li
stami in z izbiro kandidatov. V 
večini primerov so se pravilno 
zavzemali, da bi kandidiralo več 
mladih delavcev in žena, da bi 
bilo razmerje med delavci in 
uslužbenci pravilno in da bi bi
la politična sestava delavskih 
svetov in upravnih odborov 
zglednejša.* Demokratičnost pri 
izbiri kandidatov in sestavljanju 
kandidatnih list v veliki večini 
primerov ni bila kršena. Povsod 
je kandidatno listo sestavila le 
sindikalna podružnica razen 
znanega primera iz »Alpine« v 
Zireh. Bilo pa je nekaj posku
sov, da bi posamezne kandidate 
vsilili ali že potrjene liste spre
menili. (Posebej kaže omeniti 
primer nekega podjetja v Kra
nju, kjer je disciplinsko sodišče 
na direktorjevo pobudo kazno
valo delavke, ko so preklicale 
kandidaturo). Vendar večina ta
kih poskusov ni uspela, zlasti 
po uslugi občinskih sindikalnih 
svetov.

Glede kandidiranja kaže ome
niti še to, da ponekod niso pu
stili, da hi kandidiralo več lju
di, kot naj bi jih izvolili, (Emaj
lirana, Celje). Drugod spet pia so 
si demokracijo tako tolmačili, da 
je demokratično, če jih kandi
dira čimveč. Tako je bilo na ne
katerih listah še enkrat več 
kandidatov, kot naj bi jih izvo
lili. Nasploh pa so kandidate 
zelo premišljeno in kritično iz
birali. Ce je kdo odklonil kan
didaturo, je ni odklonil zaradi 
političnih razlogov, marveč za- 
rad razmer v podjetju.

V 937 podjetjih so izvolili 
19123 članov delavskih svetov, 
kandidiralo pa jih je 27.939. 
Delavski sveti imajo letos več 
članov, ker so se nekateri šte

vilčno .povečali. Volilna ude
ležba je bila letos večja kot 
lani, saj je znašala 94,5°/o. Prak
tično torej ne moremo govoriti 
o abstinenci, razen v takih ko
lektivih, v katerih so nezdrave 
razmere,' ali &o bile razne ne
pravilnosti ob kandidiranju itd. 
V takih kolektivih je bilo tudi 
več neveljavnih glasov, ki pa 
v povprečju vseeno ne prese
gajo enega odstotka. ,

Tudi sestava delavskih svetov 
je letos boljša. V njih je 79«/:. 
fizičnih in 21°/o umskih delav
cev. Delavski sveti so se tudi 
pomladili, se politično okrepili, 
v njdh je več članov Zveze ko
munistov. Nekoliko slabše je z 
izvolitvijo žena, dasi- jih je kan
didiralo več kot prejšnja leta.

Po strokovnosti prevladujejo 
kvalificirani - in visokokvali
ficirani delavci.

Ko govorimo o volitvah, kaže 
posebej omeniti, da so okrajna 
in občinska politična vodstva 
pridno sodelovala pri pripravah. 
Tega pa ne bi mogli trditi za 
občinske ljudske odbore, zlasti 
pa ne za zbore proizvajalcev, 
katerih člani so se redkeje ude
leževali predvolilnih zborovanj, 
da bi pojasnjevali gospodarske 
in druge probleme občine.

Upravne odbore so izvolili v 
zakonitem roku in po zakonitem 
postopku. Tudi ob tem so si 
sindikalne pdružmce močno pri
zadevale, da bi volitve potekle 
čim bolje.

(Nadaljevanje na 2. str.)

Enake dolžnosti do skupnosti 
tako kmetov kot delavcev

Ze lani smo namenili za raz
voj kmetijstva znatnejša sred
stva, da bi ta gospodarska de
javnost dofeitella naglo razvija
jočo se industrijsko proizvod
njo. Od skladnega razvoja obeh 
dejavnosti je v mnogočem od
visna življenjska raven delav
cev v tovarnah. Zato delavcem 
ne more biti vseeno, kako so 
uporabljena sredstva, namenje
na za hitrejši razvoj kmetijstva, 
saj jih dobršen del ustvarijo sa
mi. Pričakovali bi, da se bodo

zbori proizvajalcev po občinah — 
tudi tam, kjer kmetijstvo ni ta
ko važno pri ustvarjanju skup
nega dohodka, zato pa veliko 
bolj za preskrbo delavstva — za
nimali za to dejavnost. Po pol
letnem delu občinskih zborov 
ugotavljamo, da je zanimanje 
proizvajalcev-delavcev za to de
javnost majhno. V mnogih zbo
rih o kmetijiStvu sploh še niso 
razpravljali, drugje pa so oce
nili in sprejeli le resolucije o 
perspektivnem razvoju te važne

gospodarske panoge. Tudi sled
nje se nam zdi premalo glede 
na naloge, ki jih bo moralo 
kmetijstvo izpolniti. Prav v tem 
pa je stvar, na katero želimo 
opozoriti.

Večina ziborov proizvajalcev je 
že ocenila zaključne račune go
spodarskih podjetij, V mnogih so 
že razpravljali o letošnjih četrt
letnih bilancah. Taka ocena je 
pomenila pregled uspehov in 
neuspehov vse gospodarske de
javnosti. Na sejah so proizvajal-

Lojze Dolinar

Sutjeska, simbol Miše svobode, dolina, ki jo oklepajo vrhovi Zelengore

Spomenik 80.000 ustreljenim žrtvam (bron, 1950) 

in Vučeva, bo 4. julija, na naš vseljudski praznik, na dan borca, sprejela deset
in desetiisoče ljudi. Vsi, ki bodo ta dan obiskali Sutjesko, kraj, kjer počiva 3300 najboljših sinov naših narodov, se bodo poklonili njihovemu spominu. 
OkoV 8000 njihovih voinih tovarišev bo prišlo tja, da se jim zahvalijo v imenu svobode in tovariške ljubezni. Sutjeska bo nerazdruSljivo povezana s 
4 julijem dnevom borca, kajti v boju na Sutjeski, v ognju najtežjih preizkušenj, se je kovala naša enotnost, enotnost vseh jugoslovanskih narodov.

ci ugotavljali, ali so podjetja 
poslovala v skladu z zakonitimi 
predpisi, izplačala družbi sred
stva, ki jih skupnost potrebuje 
za razvoj Šolstva, za gradnjo no
vih tovarn itd. Prav tako in za
radi posebnih pogojev bi morali 
zbori proizvajalcev razpravljati 
tudi o kmetijstvu. Tudi kmet 
ima obveznosti do skupnosti, ki 
še zdaleč niso izpolnjene s tem, 
če pravočasno poravna davke 
in drugo.

Proizvajalcem ne more biti 
vseeno, ali je zemlja obdelana 
ali zapuščena, kot jim ni vse
eno, če v določenem podjetju 
slabo gospodarijo, ne izkorišča
jo strojev in podobno. V dose
danjem delu zborov proizvajal
cev je opaziti v tem pogledu ne
doslednost. Medtem ko podjetju, 
ki slabo gospodari, določijo na
loge, ki jih mora izpolniti, ali pa 
— uporabljajo skrajen ukrep, ki 
ga dovoljuje zakon — postavijo 
v podjetje celo .prisilno upravo, 
kmetovalcev, ki ne obdelajo 
zemlje, ne vidijo. Ne le v tem 
primeru, tudi sicer zbori proiz
vajalcev in občinski zbori ne 
uveljavljajo dosledno predpisov, 
ki bi prav gotovo zagotovili 
boljšo obdelavo zemlje in do
slednejše uveljavljanje sociali
stičnih odnosov na vasi. V mno
gih primerih na meliorirainih po
vršinah obdelujejo zemljo tako 
kot prej, čeprav poseben zakon 
določa, kako in pod kakšnimi 
pogoji je treba obdelovati melio- 
rirane površine. To pravico si 
lasti skupnost zato, ker je dala 
velika sredstva za izboljšavo, 
osušenje ali namakanje obdelo
valnih površin. Ce hi dosledno 
uveljavili le predpise, ki jih že 
imamo, in nič več, hi na talki 
zemlji lahko pridelali več in pri
delki bi bili boljši.

Ne bomo naštevali vseh zako
nov in predpisov, katerih uve
ljavljanje bi lahko pospeševale 
kmetijsko proizvodnjo in pove
čalo skrb za to, da bi bila razpo
ložljiva sredstva smotrno upoa 

(Nadaljevanje na 2. str.) j
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DOPOLNILNI PRORAČUNSKI PRISPEVEK

Gospodarsko ravnalo
ne pa proračunska zajemalka
Ze pred tremi tedni smo opo

zarjali, da mi dobra naglica pri 
sprejemanju odlokov o dovolnil- 
nem proračunskem prispevku iz 
Osebnega dohodka, še posebej, 
ker so občine v večini primerov 
sprejemale te odloke brez vsa
kršnih ocen podjetij. Dosedanji 
podatki kažejo, da je dobra po
lovica vseh občinskih odborov 
enostavno predpisala ta prispe
vek v enotni stopnji lOVo, skoraj 
90'Vo teh občin pa je sprejelo od
lok z veljavnostjo od 1. januarja 
1958, čeprav so ga mnoge občine 
sprejele šele aprila ali celo ma
ja.

Vse kaže, da večina občinskih 
ljudskih odborov ni ravnala ta
ko, kot je imel v mislih zakono- 
dajjalec, ko je sprejel zakon o 
dopolnilnem proračunskem pri
spevku iz osebnega dohodka.

Občine ni so upoštevale, da ta 
prispevek hi nov vir dohodkov, 
ki bi jim bil spričo njihovih 
proračunskih težav sicer zelo do
brodošel. Zakon v resnici omo
goča le vsklajevanje osebnih 
dohodkov v posameznih gospo
darskih panogah ali Organizaci
jah im tako neposreden vpliv ob
činskih ljudskih odborov na 
osebne dohodke m morebitne 
pretirane zaslužke v posameznih 
gospodarskih organizacijah.

Zbori proizvajalcev morajo 
dobro poznati gospodarski polo
žaj posameznih gospodarskih or
ganizacij. Zato zakon dovoljuje 
občinskim ljudskim odborom — 
kot dobrim poznavalcem gospo
darskih razmer na svojem ob
močju — da predpisujejo dopol
nilni proračunski prispevek. To 
pravico pa bi morali smotrno iz
koriščati im ne postavljati enot
nih meril za vse. Tistim gospo
darskim organizacijam, ki ustvar. 
jajo velik dohodek, naj bi 
predpisali lOVo dopolnilnega 
proračunskega prispevka, dru- 
gim manj, tistim pa, ki nimajo

KOLEKTIV NI KRIV?
Odmev na kazni

V zadnjem času je gospo
darsko sodišče kaznovalo 
precej podjetij zaradi kr
šitev najrazličnejših uredb. 
Kaj sodijo o tem pred
sedniki delavskega sveta, 
upravnega odbora in sindi
kalne organizacije nekaterih 
kaznovanih podjetij?

V TRGOVSKEM POD
JETJU »USNJE« je bil 's 
podjetjem vred kaznovan 
tudi direktor, ker so pro
dajali nekakovostno blago.

Blago, pravi predsednica 
delavskega sveta, so vskla- 
diščili istega dne, kot si ga 
je ogledala posebna komi
sija. Med vskladiščenjem in 
prihodom komisije je bilo 
tako malo časa, da blaga ni
smo mogli pregledati in za
to tudi ne izločiti škarta. 
(Sicer pa le pet parov čev
ljev ne bi smelo v prodajo.)

Naposled, direktor je ka
zen sam plačal.

V PODJETJU »KRANJ1- 
CA« V LJUBLJANI je de
lavski svet vedel, da je bilo 
podjetje kaznovano. Pred
sednica sindikalne organi
zacije pravi, da v njihovem 
kolektivu ni nihče vedel, da 
so pravzaprav prodajali tu
di blago, ki ga ne bi smeli. 
Predsednica upravnega od
bora pa zatrjuje, da so v 
podjetju vedeli za to in da 
so krivce hitro našli. Kaz
novanega poslovodje ni več 
v podjetju, medtem ko je 
direktorju, ki je bil tudi 
kaznovan, delavski svet od
povedal službo. Direktor pa 
se je pritožil in zdaj čaka
jo, kako bo pritožba rešena.

Nevpisan material so pro
dajali tudi v LEKU, zato 
so bili kaznovani podjetje 
in dva uslužbenca. Delav
skemu svetu se ne zdi prav, 
da je bilo kaznovano tudi 
podjetje; tako so bili pri
zadeti vsi, ki niso »nič kri
vi«. Eden izmed kaznovanih 
tovarišev je bil celo član 
prejšnjega delavskega sve
ta. Za prekršek so vedeli 
tudi nekateri drugi člani de
lavskega sveta. Če bi le-ti 
povedali delovnemu kolek
tivu, kaj se dogaja v pod
jetju, bi bilo kmalu konec 
takega početja. Uslužbenca 
sta kazen plačala sama.

Iz vsega tega lahko raz
beremo, da so nekateri de
lavski sveti le razpravljali 
o kaznih, ki jih je izreklo 
gospodarsko sodišče. Ver
jetno bi svojemu podjetju 
prihranili precej denarja, če 
bi bili posamezni člani de
lavskega sveta budnejši. Tu
di to kaže, da se ponekod 
organi upravljanja premalo 
zanimajo za dogodke v ko
lektivu. Sicer pa je tudi ze
lo težko razumeti, zakaj ne
kateri člani delavskega sve
ta niso vseh članov kolekti
va seznanili s prekrški svo
jih tovarišev. Ali se niso 
zavedali, da so s tem, ko so 
zatisnili eno oko, v isti sapi 
škodili sami sebi?

N. B.

velikih dohodkov — pa morda 
sploh nič.

V tem ali onem kolektivu se 
bodo morda odločili razdeliti ve
lik odstotek ustvarjenega čiste
ga dohodka za osebni dohodek. 
Občinski ljudski odbor jim tega 
ne more preprečiti, toda prav z 
10 odstotnim dopolnilnim prora
čunskim prispevkom lahko ome
ji pretirane zaslužke in tako po
skrbi za skladne odnose osebnli 
dohodkov med posameznimi pod
jetji v svoji občini. Pri tem naj 
bi upošteval tudi zasluge, ki jih 
imajo posamezni -kolektivi pri 
doseženem dohodku. Le tako bi 
lahko pravilno uravnaval raz
merja osebnih dohodkov v posa
meznih gospodarskih organizaci
jah.

Pri sprejemanju odlokov pa je 
bilo vse premalo političnega 
dela. Zato zbori proizvajalcev 
skoraj niso razpravljali ° tem 
prispevku, še manj pa so posku
šali zvedeti od volivcev, za kaj 
naj bi uporabili ta sredstva. Vse 
je bilo pripravljeno in predpisa
no v naglici, ker je tako pač 
predvidel že okrajni družbeni 
načrt. Okrajni družbeni načrt 
pa je temeljil na dohodkih, ki 
jih je predvidel republiški druž
beni načrt. Le-ta namreč že 
vnaprej predvideva, da bodo ob
čine predpisale najmanj S0/« do
polnilnega prispevka. Prav to je 
odločilno vplivalo na ves potek 
razprav o dopolnilnem proračun
skem prispevku.

Kljub temu pa bj občine ven
darle lahko razbrale iz zakona, 
da 10-odistotni proračunski pri
spevek sicer ne vpliva na tarif
ne postavke, da pa se vendarle 
obračunava iz osebnega dohodka 
vsakega delavca in uslužbenca 
im sicer po izločitvi rednega pro
računskega prispevka, prispevka 
za socialno zavarovanje in sta
novanjskega prispevka (za razli
ko od izrednega proračunskega 
prispevka, ki se plača iz skup
nega dohodka podjetij). Po tem, 
ko občinski ljudski odbori na 
svojem območju predpišejo do
polnilni prispevek za posamezne 
kategorije obveznikov, ni moč 
zvišat; bruto osebnih dohodkov 
za dopolnilni prispevek.

Vse to je po naknadnem po
jasnilu državnega sekretariata 
za finance jasno (tudi to, da do
polnilnega proračunskega pri
spevka ne smejo uvesti z veljav
nostjo za nazaj), kot rečeno, pa 
so si številne občine tolmačile 
zakon o dopolnilnem prispevku 
po -svoje. -Predvsem, da- je dopol
nilni prispevek reden proračun
ski prispevek, namenjen za krit
je proračunskih potreb občine. 
Zato so ga predpisale za vsa 
podjetja enako.

Sicer pa poglejmo, kako so rav
nale tako, kot da gre za izravna
vo občinskega proračuna in ne za 
vsklajevanja odnosov med posa
meznimi podjetji.

Občinski ljudski odbor Bežigrad 
v Ljubljani je sprejel ta odlok 
ua svoji zadnji seji, ki jo bila 
26. junija. Nekaj odbornikov je 
menilo, da ta prispevek nikakor 
ne sme zmanjševati osebnhi do
hodkov delavcev, drugi pa so za
govarjali občinski proračun, češ 
toliko (SVo) smo predvideli v druž
benem planu in toliko moramo 
ustvariilt, če hočemo opraviti vse, 
kar smo predvideli za letos.

Ker dopolnilnega prispevka ni 
moč pobirati za nazaj, zaradi če
sar so se občinski proračuni 
zmanjšali (na primer bežigrajski 
za 6 milijonov dinarjev), so tudi 
predlagali, naj bi predpisali na
mesto do 8‘/. do 10% proračunske
ga prispevka in tako zmanjšali 
primanjkljaj v občinskem prora
čunu, ki je nastal zato, ker niso 
že prej sprejeli tega odloka. Pred
loga pa niso sprejeli, ker bi mo; 
rali potem spreminjati družbeni 
plan, oviralo pa jih je tudi to, 
da so odlok že prej poslali v ti
skarno (torej preden je bil spre
jet!) in bi ga bilo nerodno spre
minjati. Morali pa so ga takoj 
izglasovati, da bi bil lahko že na
slednjega dne objavljen v Glas
niku Okrajnega ljudskega odbora 
Ljubljana in da bi ga tako uve
ljavili vsaj 1. julija, ko ga že niso 
mogli uveljavljati s 1. januarjem.

Kdaj in kako bo občina zahte
vala obračun dopolnilnega prora
čunskega prispevka iz osebnega 
dohodka, pa je, pravijo, drugo 
vprašanje, ker občina do zdaj še 
ne more predvideti, kakšni bodo 
dohodki gospodarskih organizacij. 
Za zdaj pa odborniki predlagajo 
občinskemu ljudskemu odboru, 
naj bi najel posojilo v Mestni 
hranilnici in z njim kril primanj
kljaj v občinskem proračunu, do
polnilni prispevek pa bi obraču
nali ob koncu leta. (Vprašanje pa 
je, če je glede na pojasnilo Držav
nega sekretariata za finance FLRJ 
taka rešitev možna.

Nekateri občinski ljudski od
bori so v svojem odloku o do
polnilnem proračunskem prispev
ku pooblastiili svet za družbeni 
plan in finance, da lahko izpla
čevalce delno ali pa v celoti 
oprost; dopolnilnega proračun
skega prispevka, če bj delavci 
zaradi tega ne dobili po tarifnem 
pravilniku predvidenih prejem
kov. V nekaterih občinah so po
oblastili svet za družbeni plan 
in finance zaito. ker ima le-ta

boljši pregled nad posameznimi 
podjetji kot zbor proizvajalcev, 
razen tega pa bi s tem poenosta
vili ves postopek. Vendar je to 
naloga zbora proizvajalcev in bi 
bilo prav, če bi le-ta resno pro
učil podjetja, preden bi predpi
sal ustrezno stopnjo dopolnilne
ga proračunskega pnispevlka. Prav 
zaradi naglice pri sprejemanju 
odlokov o dopolnilnem prora
čunskem prispevku so občine 
storile tisto, kar n»' bilo potreb
no, pozabile pa so na to, kar 
je zakonodajalec želel.

D. D.

SKUPŠČINSKI POROČEVALEC

Republiški zbor proizvajalcev na zadnjem zasedanju 
poletnimi počitnicami

pred

Ne ožimo dela mladine!
Gospodarska in proizvodna vprašanja — izhodišče za uspešno delo

mladih delavcev
Na zadnjem posvetovanju o 

neposrednih nalogah mladih de
lavcev, ki je bilo v Bohinju, so 
analizirali volitve v delavske 
svete, obravnavali nekatera sta
lišča Ljudske mladine do stro
kovnega šolstva in razpravljali 
o tem, kako organizacije Ljud
ske mladine v , delovnih kolek
tivih sodelujejo pri reševanju 
zamotanih vprašanj s področja 
proizvodnje in gospodarjenja v 
kolektivu.

Po posvetovanju delavske mla
dine po strokah je večina orga
nizacij Ljudske mladine v pod
jetjih pričela sestavljati svoj 
delovni načrt na lastnih proble
mih v kolektivu in se tako otre
sati stare prakse, ko so reševali 
»posebna mladinska vprašanja« 
Kljub temu pa je v kolektivih 
še vrsta različnih pogledov m 
stališč o tem, kaj naj dela Ljud
ska mladina, katera vprašanja 
sodijo v krog njene dejavnosti 
in niso redki primeri, ko prav 
druge politične organizacije, 
mislimo na sindikalno in Zvezo 
komunistov, na najrazličnejše 
načine ožijo njeno dejavnost. 1 1- 
so redki primeri, da se v kolek
tivu še ta ali oni sindikalni od
bornik v kolektivu pohvali, češ 
da je njihova mladinska orga
nizacija delavna: organizira ple
se za mladino, pripravlja pro
slave ob različnih praznikih in 
podobno. Takih primerov je v 
podjetjih mnogo. Smatrajo to
rej, da je delo LM zoženo samo 
na področje družabnega zabav
nega življenja mladine, ko pa 
jih vprašuješ, kaj menijo'o' go
spodarskih in drugih področjih, 
da so tako z vsem zadovoljni ali 
pa, da vedno le kritizirajo.

Dejstva pa so tudi takale: V
nekem večjem podjetju v kranj
ski občini so razpravljali o 
predlogih za kandidatno listo v 
novi delavski svet in mislili tu
di na to, kako bi ga pomladili, 
toda k razgovorom o tem niso 
povabili vodstva LM. V občini 
Celje so v nekem gradbenem 
podjetju razpravljali o razme
rah in življenju mladih delav
cev v samskem naselju, do ka
terih je organizacija LM že za
vzela svoje stališče, ni pa se 
jim zdelo potrebno, da na raz
govor vabijo sekretarja LM, 
kar bi nedvomno poenostavilo

Po volitvah 
delavskih svetov

(Nadaljevanje s 1. str.)
Ko so v delovnih kolektivih 

razpravljali o gospodarjenju, o 
pogojih gospodarjenja po novih 
zakonih, o delovnih razmerjih 
ter o drugih spremembah, ki so 
sledile prvemu kongresu delav
skih svetov, se je dostikrat iz
kazalo, da delavci še ne poznajo 
teh sprememb in novih zakonov. 
Vse to kaže, da podružnice pre
malo tolmačijo nove pridobitve 
naše zakonodaje in da jih, žal, 
včasih tudi nepravilno tolmači
jo. Skoraj povsod si želijo, naj 
bi za nove člane priedili tečaje, 
seminarje in predavanja. Re
publiški svet je zato že med 
volitvami; priporočil, naj občin
ski sindikalni sveti pri red e se
minarje za predsednike delav
skih svetov. Skoraj ni občine, 
kjer se tega vprašanja ne bi re
sno lotili. Seminarji so celo
dnevni dn trajajo štiri do pet 
dni, nanje pa se je prijavilo več 
kot 2.000 članov delavskih sve
tov. S seminarji naj bi pred
vsem akcijsko usmerili nove 
delavske svete.

Pri letošnjih volitvah se je 
utrdilo delavsko upravljanje in 
obogatilo z resno presojo dose
danjih Izkušenj. Sedaj je treba 
krepko prijeti za delo.

France Plazar

DELAVSKA ENOTNOST __
Glasilo simfliRatov Slovenije. - izdaja Kepubllškn svet Zvezi 

sindikatov za Slovenijo. - Odgovorni urednik Ivo Tavčar. 
Tisk Časopisnega podjetja •Slovenski poročevalec* v Ljii' 
ijanl. — Naslov uredništva In uprave: Ljubljana. Cntsm 
ulica }, poštni predal 284. — Telefon uredništva v> ••
10-046, skupni za uredništvo In upravo 32-031. — Račun pri 
Mestni hranilnici v Ljubljani 601-606-1-221. _ List izhaja vsat 
četrtek, - Rokopisov ne vračamo, - Posamezna 
20 dinarjev. — Naročnina v predplačilu Je mesečna so dinarji' 
semietna 240 dtnarlev. polletna 460 dinarjev In celoletna 800 dl.

reševanje tega vprašanja v ko
rist stanovalcev in politične sil« 
v kolektivu se ne bi cepile in 
končale ob večurnem delu. V 
koprskem okraju sindikalna or
ganizacija nekega podjetja pre
pričuje vodstvo LM, da se mla
dinske organizacije ne tičejo 
problemi ' izpolnjevanja proiz
vodnega načrta, normiranje in 
druga vprašanja, češ da naj to 
lepo prepustijo tehničnemu vod
stvu in drugim, sami pa naj se 
zanimajo, da bodo mladi delavci 
bolj disciplinirani na delovnem 
mestu in podobno. V delovnem 
kolektivu kovinske stroke « 
Mariboru je organizacija LM 
nasprotovala spremembi tarif
nega pravilnika in zahtevala, da 
spremeni sedanji premijski si
stem, toda kaj hitro so mladince 
odslovili, češ da se bedo s temi 
stvarmi bavili starejši, razgle
dani in sposobnejši ljudje.

To je ena stran vprašanja, Ki 
kaže, da smo marsikje še daleč 
od enotne poLitične akcije vsen 
sil v kolektivih, da vodstva ZK 
in sindikata v nekaterih ko
lektivih še vedno podcenjujejo 
vlogo mladih delavcev po reše
vanju kritičnih . proizvodnih 
vprašanj, Posledica tega je, da 
organizacija LM medtem, ko 
delavski svet, sindikat in drugi 
razpravljajo o zaključnem ra
čunu, delitvi sredstev in na 
osnovi tega razpravljajo o čla
narini, izpolnjuje spisek članov 
s podatki in podobno, ne čuti pa 
potrebe, da pove svoje mnenje 
o razdelitvi sredstev, saj pri 
ustvarjanju teh' sodeluje tudi 
precejšnje število mladih čla
nov kolektiva.

Pritegovanje mladih delav
cev k reševanju aktualnih vpra
šanj v kolektivih torej ni la 
mladinsko, temveč splošno in 
družbeno vprašanje. Predvsem 
je važno, da k vsem razpra
vam, pa naj gre ,za investicije, 
sprejem delovne sile, razdelje
vanje sredstev ali za razpravo o 
izpolnjevanju proizvodnega pla
na v kolektivu povabimo sekre
tariat aktiva LM, mu omogoči
mo, da se seznani z vprašanji in 
do njih zavzame svoje stališče, 
kasneje pa o tem seznani tudi 
mlade delavce.

zah, in sicer po dosedanjih iz
kušnjah.

V vseh okrajih bodo sedaj 
organiziral; posvetovanja z vse
mi predsedniki LM v podjetjih 
in udeleženci seminarjev za 
mlade člane delavskih svetov, 
na katerih bodo obravnavali 
kako se izvaja zakon o delovnih 
razmerjih glede na mlade de
lavce, o razdeljevanju sredstev 
v kolektivih, o delu mladih čla
nov delavskih svetov in o 
drugih aktualnih vprašanjih 
Okrajni komiteji LMS todo 
skupaj z okrajnimi sindikalnimi 
sveti pripravili potrebno proble
matiko. Na osnovi tega bodo vod
stva LM v podjetjih skupno 2 
drugimi organizacijami zavela 
svoje stališče do nerešenih 
vprašanj in v poslednje pred
vsem na osnovi gospodarskih in 
proizvodnih vprašanj razvijala 
svojo aktivnost med mladimi 
delavci. Marran Rožič

Pretekli teden se je sestala 
na zadnje zasedanje pred 
običajnimi počitnicami. Zvezna 
ljudska skupščina. Poslanci so 
razpravljali o razvoju gospo
darstva v prvih štirih mesecih 
in o neposrednih nalogah v tej 
zveza. Naše bralce smo s temi 
problemi vsaj v glavnem že 
seznanili. Mimo tega je skup
ščina sprejela tudi zakon o šol
stvu. Z njim začenjamo uve
ljavljati šolsko reformo, o ka
teri smo dolgo časa razprav
ljali.

Sprejet je bil tudi zakon o 
ustanavljanju in poslovanju po
čitniških domov. V zakonu je 
določeno, da lahko ustanavljajo 
domove vse gospodarske in 
družbene organizacije. Domovi 
so oproščeni obveznosti do skup
nosti, organizacije pa jih lah
ko dotirajo, toda le do 300/o 
stroškov oskrbe. Za vsakega 
člana kolektiva, ki preživi do
pust v takem počitniškem do
mu, lahko prispevajo največ 250 
dinarjev.

Dalje je skupščina sprejela 
tudi spremembe in dopolnila 
zakona o delovnih razmerjih. S 
temi dopolnili, je omogočeno 
uvajanje nadurnega dela, kadar 
je to zares neobhodno potreb
no. Dosedanji predpisi so bili 
v tem pogledu nekoliko ozki in 
so podjetja tudi zaradi tega za
poslovala veliko nove delovne 
sile. Zakon je bilo treba spre
meniti zlasti zaradi tega, ker 
nam primanjkuje strokovnih 
kadrov in je dosledno uveljav
ljanje predpisov o prepovedi 
nadurnega dela vplivalo tako 
na proizvodnjo kot na proiz
vodnost. S tem pa seveda ni re
čeno, da bi lahko ponovno in 
nepreračunljivo uvajali nadur
no delo, saj smo v preteklih 
mesecih vendarle pridobili toli
ko izkušenj, da lahko trdimo, 
da se da marsikatero delo z 
boljšo organizacijo opraviti v

V Ljubljani
:,

bodo jutri odprli II. sejem prometnih sredstev, 
ki bo trajal do 13. julija. Se bolj kot prejšnji, bo letošnji sejem 
narejen v znamenju široke potrošnje in bo njegovo težišče na 
vozilih cestnega prometa, hkrati pa bo obiskovalce tudi seznani! 

s celotno domačo proizvodnjo prometnih sredstev

ENAKE DOLŽNOSTI DO SKUPNOSTI
(Nadaljevanje s 1. str.)

rabljena. Dejstvo je, da so ljud
ski odtočni v tem pogledu precej 
nedosledni. 2e pred časom smo 
zabeležili, da je večina zborov 
proizvajalcev zelo naglo in brez 
posebnih razprav sprejemala od
loke o dopolnilnem proračun- 

Na posvetovanju v Bohinju so. s^®'m prispevku, ki ga plačujejo 
torej mnogo razpravljali o ak
tualnih gospodarskih problemih 
v podjetjih in še posebej o živ
ljenjskih pogojih mladih delav
cev. Ugotovili so, da se bo edino 
z aktivnim delom pri odločanju 
o razdeljevanju sredstev, s pri
zadevanji za boljšo, stimulacijo 
v plačni politiki in z odpravlja
njem slabosti v proizvodnem 
procesu izboljšal položaj mladih 
delavcev.

Med najbolj pereče sodijo 
stanovanjski problemi. V stano
vanjski izgradnji ni sorazmerij 
med izgradnjo samskih in dru
žinskih stanovanj. V Mariboru 
je na primer med prosilci za 
nova stanovanja Si®/« samskih 
delavcev in delavk, predvsem 
mladih, podobno je tudi v dru
gih industrijskih središčih. Ko
ristno bi bilo, če bi občinski in 
okrajni ljudski odbor odvedla 
dločen odstotek stanovanjskega 
fonda za gradnjo samskih stano
vanj. V preteklih mesecih je bu 
glede na precejšnje vključeva
nje nove delovne sile velik na
val na obstoječe samske domove 
in naselja in se stanje še bolj 
zaostruje. Delovni kolektivi kaj 
radi utemeljujejo potrebo po 
novih obratih ali razširitvi

delavci od svojih dohodkov. 
Prav. takrat smo ugotavljali, da 
se ti isti zbori zelo težko od
ločijo, da bi predpisali podoben 
prispevek po dohodkih kmetov. 
Tu in tam so delavci odsvetova
li sprejemanje takih odlokov, 
češ da bodo kmetovalci potem 
povišali cene pridelkov. TO je 
coklaj nerazumljivo zagovarja
nje kmetijskih proizvajalcev, 
saj so letos dohodki vaškega pre
bivalstva porasli dvakrat bolj 
kot dohodki delavcev in zato 
dvig cen ni upravičen. Ne le, da 
ni upravičen, zbori proizvajalcev 
imajo tudi možnost, da neupra
vičeno navijanje cen preprečijo. 
Pri vsem tem ne gre za nič 
drugega kot za enake dolžnosti 
do skupnosti, do občine, ki z

Kje so vzroki

obstoječih, ne razmišljajo pa o 
tem, kje bodo nastanili delavce, 
ki jih nameravajo zaposliti, 
ko bodo uredili njihovo prehra
no in druga vprašanja.
Mladinska vodstva v občinah in 
podjetjih bodo probleme še boij 
proučila in nato povedala svoje 
mnenje in predloge občinskim 
Zborom proizvajalcem in delav
skim svetom v podjetjih. V ob- 
stbječih samskih domovih in na
seljih pa nameravajo povsod, 
kjer tega še ni, uvesti samo
upravljanje, tako da bi mlad; 
rinovalci tudi sami reševali 

katere težave, organizirali 
•abno in vzgojno življenje, 
■ščali pristojne organe c 
■letnih, ki nastajajo in po- 
no. Oblike samouprave bodo 
iniciativo organizacij LM 

izvijali tudi v delavskih men

(Nadaljevanje s 1. str.) 
mesto. In posledica? Zidar je 
kmalu nato odšel drugam.

Podobnih primerov bi lahko 
našteli nič koliko. Ti in takšni 
primeri so med drugim tudi 
vzrok za prehajanje delavcev 

že * iz - podjetij v podjetje.
In posledice v našem gospo

darstvu?
Vsakdo, ki se zaposli v dru

gem podjetju, potrebuje pre
cej časa, da si pridobi potreb
ne veščine za delo, da spozna 
stroj, da se vživi v novo oko
lje. Dokler se ne vživi v delo 
in okolico, je njegova storil
nost manjša. In to traja mesec, 
dva, tri. Če se med letom iz
menja četrtina zaposlenih ali 
še več, potem to nedvomno 
vpliva na rast proizvodnje in 
storilnosti. Zato velja tehtno 
razmisliti, zavoljo česa odha
jajo delavci iz podjetja, iz 
kakšnih vzrokov . prehajajo 
drugam. Delavski sveti pa žal 
premalokdaj ugotavljajo, kje 
so vzroki prehajanja delavcev 
in še manjkrat analizirajo po
sledice, ki jih povzroča valo
vanje zaposlenih. P. D.

dopolnilnimi prispevki urejujt 
komunalne naprave itd. Se več 
tako kot zahtevamo od delav 
skih svetov in vsakega delavce 
posebej, da umno gospodari ■ 
stroji in a tovarno v korist druž
be, prav to moramo zahtevat 
tud; od vsakega kmeta: umno in 
Za družbo koristno kmetovanje.

Naši predpisi so glede dolž
nosti obdelovalcev še zelo po
manjkljivi. Zato je toliko važ
nejše, da predpise, ki jih že 
imamo, dosledno uveljavljamo 
V mnogih deželah ni predpisane 
le to, da mora biti zemlja ob
delana, marveč so določeni ud’ 
hektarski donosi, ki jih mora 
kmet doseči. Kmet je potemta
kem dolžan vložiti v zemljo zna
ten del sredstev, ki jih dobi za 
pridelek, sicer mu izčrpana zem
lja odreče poslušnost. Naši kme
tovalci uporabljajo premalo 
gnojil, sortnih semen itd. Ns 
razdrobljeni zemlji ne morejo 
uporabiti sodobne tehnike, k1 
edina omogoča večji pridelek.

V deželah, kjer so že uvelja
vili omenjene predpise o dono
sih, je to pomenilo tudi propa
danje manjših kmetov. To pa 
seveda nikakor ni naš cilj. Ja
sno pa je, da bi podobni pred
pisi pri nas zahtevali sodelova
nje, kooperacijo, kot pravimo, 
kmetovalcev z zadrugo. Le tako 
bo moč doseči večje pridelke, 
kar pa je važno ::a oba, tako za 
kmeta kot za delavca. Kmet bo 
dosegel višjo življenjsko raven 
le ob povečanju donosov, večji 
donosi pa pomenijo izboljšanje 
življenja tudi za vse druge pro
izvajalce. Prej ali slej bomo 
morali torej tudi pri nas uvelja
viti zakone, ki bodo določali, 
kolikšen mora biti pridelek na 
določenih površinah. Morda naj 
bi količino pridelka pri posa
meznih kulturah določali prav 
občinski ljudski odbori že zate
gadelj, ker je rast odvisna od 
zemlje, podnebja in drugih oko
liščin, ki so v različnih krajih 
različne. Če bj meli take pred
pise, bi bile naloge zborov pro
izvajalcev glede kmetijstva v 
slednji občini (slednji pravimo 
zato, ker jih sedaj preradi deli
mo na industrijske in kmetijske) 
v prihodnje še bolj odgovorne. 
Mislimo predvsem na uveljav
ljanje predpisov, ki narekujejo 
tud; kmetovalcem podobne dolž
nosti, kot jih drugi predpisi na
lagajo delavcem. M. Š.

rednem delovnem času. V uva
janju nadurnega dela bo moral 
v vsakem primeru razpravljati 
delavski svet. Sele potem bo 
lahko direktor ali pa drugi od
govorni uslužbenec zaukazal 
nadurno delo. Pa nadurno delo, 
ki bo daljše od osmih ur, bo 
moral dati pristanek svet za 
delo pri občinskih ljudskih od
borih, v nekaterih posebnih pri
merih pa tudi sekretariat za 
delo pri republiškem izvršne«! 
svetu. Ljudski odbori občin bo
do lahko prepovedali nadurno 
delo, če bodo ugotovili, da ga 
gospodarska organizacija uvaja 
le zaradi slabe organizacije in 
drugih nerednosti v poslovanju, 
Ze danes lahko zapišemo, da 
bo to novo področje, na kate
rem se bodo morali uveljaviti 
občinski zbori proizvajalcev. V 
vsakem primeru pa lahko trdi
mo, da bodo spremembe ugod
no vplivale na proizvodnjo, na 
zaposlovanje delovne sile in na 
odnose v samih podjetjih.

KOOPERACIJA V ELEKTRO- 
INDUSTIRJI

V ponedeljek se je sestala 
tudi republiška ljudska skup
ščina. Zbor proizvajalcev j« 
med drugim razpravljal tudi o 
priporočilu o potrebi koopera
cije v elektroindustriji. Po- 
posebna komisija zbora proiz
vajalcev je proučevala razmera 
v podjetjih Telekomunikacije in 
Industrije za elektrozveze. Ka
kor je znano, se je podjetje Te
lekomunikacije pred časom od
cepilo od Industrije za elektro
zveze. Komisija je ugotovila, da 
tako Industrija za elektrozveze 
kot podjetje Telekomunikacije 
menita, da je treba proizvodnjo 
radijskih sprejemnikov opušča
ti, čeprav perspektivni načrt 
predvideva, da bi morali leta 
1960 izdelati 85.000 radijskih 
sprejemnikov. Lani so v tem 
podjetju izdelali 45.000 spre
jemnikov, letos pa jih namera
vajo poslati na trg le 39.200. 
To kaže, da podjetje že opušča 
tovrstno proizvodnjo. Tak 
ukrep je težko razumljiv, ker 
je znano, da je Jugoslavija še 
vedno med zadnjimi država
mi, kar se tiče števila spre
jemnikov na tisoč prebivalcev. 
Torej je težko govoriti o hi- 
perprodukciji, še celo zaradi 
tega, ker so imeli potrošniki 
vseskozi vtis, da je to solidno 
podjetje, ki je spo^bno izde
lovati vedno boljše radijske 
arapate in zniževati tudi nji
hovo ceno. Ocena gospodarje
nja in odnosov med temi pod
jetji opozarja na slabosti, ki 
jih bodo morali delavski sveti 
obeh oziroma vseh podjetij, ki 
so do nedavnega sodelovala, 
temeljito proučiti. Komisija, ki 
je pregledala omenjena podjet
ja, meni, da tudi organizacij
ska shema ni takšna, da bi 
spodbujala kooperacijo. Ugoto
vila je, da se podjetja gospo
darsko ne razvijajo tako, kot 
bi se glede na prednosti, ki jih 
nima tovrstna industrija, lahko 
razvijala. Tudi ni izdelanih in
vesticijskih elaboratov, na os
novi katerih bi lahko dobila 
Investicijske kredite.

Med drugim je zbor proiz
vajalcev sprejel priporočilo, 
naj podjetji Telekomunikacije 
in Industrija za elektrozveze 
ponovno pregledata možnosti, 
da se združita in vključita tu
di obrat v Sežani. Najmanj pa, 
kar bi morali storiti in kar 
priporoča tudi zbor proizvajal
cev, je organiziranje naj naj
tesnejšega medsebojnega so
delovanje. Vsekakor pa primer 
kaže, da kooperacije ne bo 
možno uveljaviti samo z reše
vanjem strokovnih problemov 
ob istočasnem zanemarjanju 
političnega vzdušja v sodelu
jočih kolektivih. Vsak kolek
tiv, ki sodeluje, mora biti 
prepričan, da ga nihče ne bo 
omejeval v njegovih pravicah, 
prav tako pa mu je treba do
kazati, da je sodelovanje ko
ristno za vse sodelujoče.

RESOLUCIJA O GRADNJI 
STANOVANJ

Na skupni seji so poslanci 
na zadnjem zasedanju pred 
počitnicami sprejeli tudi reso
lucijo o usmerjanju stanovanj
ske izgradnje, Nekatera načela 
smo v enem izmed sestavkov 
v preteklih številkah že pisali. 
Resolucija ugotavlja, da v na
ših mestih in industrijskih sre
diščih več kot 45.000 družin ni
ma samostojne kuhinje in sa
nitarnih prostorov, v 30°/o no
vozgrajenih velikih stanovanj 
pa stanujeta po dve družini. 
Prav ti podatki opozarjajo na 
to, da smo gradili preveč veli
kih in dragih stanovanj ter pre
malo manjših in skromnejših. 
Resolucija daje napotke, s ka
terimi bi se dala doseči čim- 
prej pocenitev stanovanj. Ce 
bomo gradili tako drago, kot 
doslej, tega načrta ne bo mo
goče uresničiti. Sekretariati 
Izvršnega sveta bodo v krat
kem poslali občinskim ljud
skim odborom tudi napotke, na 
osnovi katerih bodo lahjco hi
treje sprejeli svoje odloke o 
stanovanjski gradnji. Ze zato, 
da bomo uresničili predvideni 
načrt, bo treba te odloke čim- 
prej sprejeti in potem poskr
beti tudi za njihovo dosledna 
izvajanje. M. S.
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Naše uredništvo želi bralcem posredovati odgovore 

na razna vprašanja, o katerih razpravljajo v delovnih 
kolektivih. Razen tega želi tudi kolektive opozarjati na 
naloge, ki so jih pri svojem delu prezrli ali pa se niti 
ne zavedajo, kako važne so in jih zato zapostavljajo. 
Zato bomo sklicevali v uredništvu občasne pomenke, na 
katerih se bodo srečali predstavniki kolektivov, sindika
tov, komun, oblastvenih organov in političnih organizacij. 
Pri teh pomenkih se bodo srečevali ljudje iz raznih kra
jev in podjetij — srečevala pa se bodo tudi njihova 
mnenja.

Za naš prvi »-Sestanek v uredništvu« — kakor smo 
imenovali te pomenke — smo izbrali temo pod skupnim 
naslovom »problemi osebnih dohodkov v gospodarskih 
organizacijah«. Na prvi »Sestanek v uredništvu« smo po
vabili predstavnike več kolektivov, sindikatov in oblast
venih organov, prišli pa so:

ADOLF ZUPANČIČ, predsednik delavskega sveta 
Kemične tovarne Moste, FRANCE PIRNAT, predsednik 
delavskega sveta trgovskega podjetja »Preskrba«, JOŽE 
LAVRIČ, predsednik upravnega odbora podjetja »Obrt
nik«, IVAN SKRL in JANEZ KOGEJ, člana delavskega 
sveta Triglavske tiskarne, MIRA FELE, računovodkinja 
in HENRIK BRUČAN, tehnični vodja Triglavske tiskar
ne, RADO MIKLIČ, član plenuma republiškega sveta sin
dikatov Slovenije, FRANCE PLAZAR, sekretar 'tomisijc 
za delavsko in družbeno upravljanje pri republiškem 
svetu sindikatov, BOGO PEČAN, sekretar gospodarskega 
odbora republiškega sveta sindikatov, DANE DOVJAK, 
član Okrajnega sindikalnega sveta- Ljubljana in predsed
nik Občinskega sindikalnega sveta Ljubljana-Center in 
novinarji uredništva »Delavske enotnosti«.

Za omenjeno temo pa smo se odločili zaradi tega:
— ker v podjetjih mnogo razpravljajo o težavah pri 

izračunavanju dohodka;
— ker v podjetjih trdijo, da bodo letošnji prejemki

zaposlenih manjši kot lani; v
— ker smo hoteli ugotoviti, ali ne temelje takšne 

trditve le na neobjektivnih izračunih in tako neupravi
čeno povzročajo slabo voljo med proizvajalci;

— ker smo hoteli iz razgovora predstavnikov posa
meznih kolektivov zbrati nekaj njihovih mnenj in izku
šenj ter jih posredovati bralcem.

Najprej skrbno prigospodari
potem pametno deli!

čevati z materialom, zaposlovati le 
toliko ljudi, kot jih res potrebuje, in 
dela,ti po učinku, kajti vse to zvišuje 
dohodek podjetja in osebni dohodek 
posameznika.

Vsak člap kolektiva pa mora do
jeti, da prejema sedaj akontacijo na 
osebni dohodek in ne plačo. Zato naj 
izračuna, koliko dohodka mora ustva
riti, koliko mora narediti, da bosta 
zaslužek kolektiva in njegov zaslu
žek večja.

Tarifna postavka je samo merilo, 
na podlagi katere vsak mesec delimo 
akontacijo na osebne dohodke. Na 
koncu poslovnega leta, ob delitvi do
hodka na sklade, pa bo obračunan 
osebni dohodek posameznika. Zato 
si je treba že med letom prizadevati, 
da bo dohodek čim večji.

© Adolf Zupančič: Pri nas še ni
smo opazili, da bi bili prejemki de
lavcev letos manjši. Res pa je, da

Sestanek 
v uredništvu

Mnenja in u aotovitve prestavnikev delovnih kolekiivov in sindikalnih od
bornikov o prchiemih osebnih dohodkov v gospodarskih organizacijah — 
Kongres deiavskih svetov je priporočil, naj bodo zakoni čimbolj razum
ljivi — Akontacija na dohodek in ne plača — Kakovosten skok v delitvi 
sredstev

tveganja tudi razdelimo. Vendar nas 
številni primeri opozarjajo, da gospo
darske organizacije ne ravnajo prav 
pri delitvi teh sredstev.

© France Plazar: Nekatera pod
jetja tistih 10 odstotkov gladko izpla
čujejo brez vsakih tehtnih izračunov, 
čeprav ne vedo, koliko sredstev bodo 
imela. Lahko bi se zgodilo, da bi kje 
preveč plačali in da bi »zmanjkalo 
špage«. Mislim, da v kolektivih o tem 
premalo razpravljajo, da so premalo 
previdni, da se zanašajo na to. češ 
bo že kako, saj smo se končno še

delavci teh stvari še ne poznajo’ do- ™a-> lah^ zmenili; ko nastane po
litičen problem, nam stvari ze ne
kako urede.

volj in še ne razumejo, kako gre. Na 
delavskem svetu nam je računovodja 
sicer razlagal, kako se sedaj izraču
nava dohodek, toda tisto, kar ti en
krat izračuna na tablo, za člane de
lavskega sveta nj dovolj. Občinski 
sindikalni svet organizira seminarje, 
kjer razlagajo tudi te stvari. Semi
narji so koristni, toda nanje priha
jajo le po trije ljudje iz tovarne.

To so površna in zelo škodljiva 
tolmačenja.

Nekateri menijo, da je ta 10-od- 
stotna varovalka premajhna, da bi

plača. Torej spet nov dokaz, da sam 
sistem ne stremi za nikakršnim zni
ževanjem prejemkov, da ne gre za 
nikakršno že v naprej predpisano 
omejevanje gospodarskih organizacij 
v tem smislu, da bi imele le-te letos 
manj dohodka kot lani. Sistem vse
buje le določene varovalne inštru
mente, ki naj uresničijo načelo: Naj
prej skrbno prigospodarite, potem pa 
pametno razpolagajte — razdeljujte!

Ali je res, da bodo ponekod 
morali delavci vračati denar, ker 
so prejemali doslej prevelike 
akontacije?

© Rado Miklič: Sila veliko se go
vori o tej stvari, o tem, da progre
sivna listnica obdavčitve zvišuje pre
jemke tistim, kj visoko presegajo 
norme, tako da dobivajo letos manjše 
prejemke kot lani. Toda nikjer še

80511 dinarjev akontacije. Delavec ti 
neto tarifno postavko 20.000 dinar
jev, s premijo 3000 dinarjev in z 8000 
dinarji terenskega dodatka je dobil 
lani 31.000 dinarjev plače. Če bi to 
preračunali po kosmatih tarifnih po« 
stavkah in po kosmati osnovi za iz* 
račun terenskega dodatka, dobi letos

mogoče kazalo dopustiti večja izpla- niso delavcem takole pojasnili: Lani 
čila v teku vsega leta. Pravijo, da je bila za 120 odstotkov, izpolnitev 
bodo vsa izplačila ob zaključnih ra- norme tvoja mesečna plača 24.000 di-

Zamotano
rali nesamotrarao?

Višina osebnega dohodka je odvis
na od pnzavedevnostr vsakega posa- 
mezania in vsega kolektiva. Zato smo 
na ou prizadevnosti vsakega posa- 
kako v podjetjih izpolnjujejo pro- 
izvoan, pian in kakšni so njihovi 
gospodarski uspehi.

Dane Dovjak: Okrajni sindi- 
kaln. svet Ljubljana in Občinski sin
dikalni svet Center sta hotela pred 
kratkim analizirati izpolnjevanje pla
na m ustvarjanje dohodka v letoš
njem letu ter ugotoviti, ali podjetje 
zaposluje nove delavce zaradi ome-

goči. V teh 14 organizacijah smo ugo
tovili, da je računovodja naročil 
uslužbencem:

»Tole naredite!«
Če mu je kdo dejal, da ne zna, mu 

je dal v roke Uradni list. Seveda se 
uslužbenci niso znašli. In v podjetju 
so rekli:

»Čakali bomo na navodila.«
© France Plazar: »... In čakali, 

kako bodo naredili pri sosedu.«

Mrajpref so proučili...
© Rado Miklič: No, da ne bom go

voril samo o slabih primerih; bom 
omenil še dobrega. V podjetju »TO
KO« v Domžalah so že sestavili obra-

&alU™e,g* -n. Najprej so se lotih izračuna nu-okraju pa tedaj še niso imeli podat
kov za prvo četrtletje, čeprav se je 
Že prvo. .polletje bližalo koncu, 

Ugotovili smo, da so letos ponekod 
zaposlili precej novih delavcev ozi
roma uslužbencev, uslužbencev pred
vsem zaradi sedanjega načina obra
čunavanja prejemkov. V nekem pod
jetju v Domžalah je na dva delavca 
zaposlen en uslužbenec.

nimalnih osebnih dohodkov, prera
čunavanja netto tarifnih postavk v 
kosmate m potem še- izračuna vseh 
akordnih in nadurnih postavk v bru- 
skim, da je letos vse drugače. Raču- 
to postavke. Ko so vse to izračunali, 
so obračunali tudi dohodek za prve 
štiri mesece.

To delo je opravilo 14 oseb, oprav-

mo-dokončno izračunati, kolik- 
šp'" tek smo ustvarili doslej. Ni-

Ijalo pa ga je 14 dni po štiri ure po 
© Henrik Bručan: Res je nerodno, poldne. V »Toku« je zaposlenih 800 

da nimajo na okraju teh podatkov. Se delavcev in uslužbencev. Ob zaključ- 
bolj je nerodno za nas v podjetju, ku so ugotovili, da za nadaljnje obra- 
Ceprav je poletje že za nami, še ne čunavanje ne potrebujejo nobenega

novega uslužbenca. Kako so to do
segli?

Najprej so proučili, kako je orga
nizirati pridobivanje vseh tistih po
datkov, ki zagotavljajo tak obračun. 
Potlej pa so proučili, kako je treba 
te stvari obračunavati. Sestavili so 
dva obrazca in ljudje, ki obračuna
vajo prejemke povsem enostavno vpi
sujejo potrebne podatke v obrazce. 
Prejemke zaposlenih bodo lahko ob
računavali pravi čas, ker so poprej 
proučil organizacijo dela v knjigo
vodstvu.

Med predstavniki podjetij je 
bil tudi predsednik upravnega 
odbora obrtnega podjetja »Obrt
nik« Jože Lavrič, kjer so že lani 
delili dohodek tako in obračuna
vali prejemke zaposlenih tako. 
kot bodo morali letos storiti v 
vseh podjetjih. Ta pa je dejal o 
gospodarskem položaju v njiho
vem podjetju tole:

Lani je bil položaj dober, vsi smo 
bili zadovoljni. Razdeleli smo si pla
če in ob koncu leta smo imeli še 29 

so namreč še znani vsi predpisi. Ne- milijonov dinarjev čistega dohodka, 
kateri so nejasni, drugi pa, čeprav so Letos še ne vemo, kako bo. Ne vemo, 
jasni, veljajo za nazaj, izšli pa so žele kaj bo pokazala polletna bilanca. — 
sedaj. Težko je uveljaviti določene Lani je bilo pri nas krasno. Računo- 
gospddarske ukrepe v podjetju z ve- vodja pa pravi, da so letos čisto dru- 
Ijavnostjo za nazaj. g! zakoni, da niso nič podobni lan-

© Mira Feie: Osnove za izredni skim. da je letos vse drugače. Raču- 
Proračunski prispevek so nejasne. Ze novo<j.ia je sposoben in tudi direktor

Rado Miklič
SO STVARI, KI JIH DELAVCEM 

NISMO POJASNILI

v maju bi morali izračunati kosmati 
esebnj. dohodek. Banka nas je obve- 
stila, naj izračunamo akontacijo za 
■Rsj in junij tako kot lani. Obračun 
za drugih šest mesecev pa bomo se
stavili, ko bomo dobili zares dokonč- 
na^ navodila, kaj sodi v izredni pro
računski prispevek.

© Rado Miklič: Ne trdim, da iz
računi niso zamotani. Predvsem je 
zamotan sam preračun, toda ko v 
Podjetju izračunajo kosmate osnove 
za minimalne osebne dohodke delav- 
cev, je obračun za njih približno 
®nak kot doslej. O zamotanosti obra
čunov govorijo po navadi tisti, ki se 
stvari še niso lotili.

Povprašal sem, kje so že sestavili 
taksne izračune. Letos 24. maja so v 
te ljubljanskih industrijskih podjet
jih ugotovili, da progresivna lestvica 
za obračunavanje osebnega dohodka 
zelo znižujejo minimalni osebni do
hodek zaposlenih. Trdili so, da je 
stvar neverjetno zamotana in da ne
verjetno doigo traja vse to delo. Toda 
zanimivo je, da dotlej nobeden izmed 
računovodij, iz teh podjetij še ni za- 
®*1 sestavljati izračunov vsi pa so

zelo skrbi za podjetje. Toda nihče ne 
ve povedati, kako bo.

In splošna ugotovitev vseh ob 
prvem delu pomenka je bila ta
kale: Marsikje tarnajo, da so iz
računi zamotani. To trdijo, če
prav se dela še niso niti dobro 
lotili, čeprav niso niti proučili, 
kakšne podatke bodo morali do
biti iz proizvodnje, kako organi
zirati delo v računovodstvu in 
plačilnih oddelkih. V podjetju 
»TOKO« in drugod, kjer so izra
čuni že gotovi, so dokazali, da 
vsa stvar vendarle ni tako zamo
tana, če se dela lotijo organizira- 
rano. Vendar niso vsi računovod
je sami krivi vsega. Na raznih 
konferencah in seminarjih za ra
čunovodje jim mešajo glave. Ne
kje trdijo to, drugje drugo in .. 
potem se ustvarja splošno mne
nje, da bo treba spremeniti ured
be. da sistem ne velja itd.

Bogo Pečan: Položaj gradbenih 
trgovskih, gostinskih, turističnih, ru 
darskih in obrtnih podjetij, ki so ž 
lani delila sredstva po načelu »dohod 
karjev«. nas opozarja, da izplač 
slehernemu kolektivu izkoriščati vse

France Plazar
V PODJETJIH SO PREMALO 

PREVIDNI...

Res je, da so zakoni, ki urejajo 
delitev dohodka, zamotani. Kongres 
delavskih svetov je priporočil, naj 
bodo vsi zakoni, ki prihajajo za de
lavce v poštev, napisani tako, da jih 
bo tudi vsak delavec razumel. Vča
sih pa jih še računovodja ne razume.

Opozoril bi na neko drugo stvar.
Delavce moti, da se sme letos izpla
čevati mesečno le 10 odstotkov na 
račun »dobička« — da se lahko plača 
samo 10 odstotkov ustvarjenega de
narja, zdi se jim, da bodo zaradi tega 
prikrajšani.

Bo eis bil
»zmanjkalo špage«...

@ Rado Miklič: Temeljno načelo, 
ki odlikuje dosedanji način delitve 
dohodka, je: Najprej pametno, skrb
no gospodariti, potem pa pametno 
razdeljevati. Razni letošnji inštru
menti naravnost prisiljujejo gospo
darske organizacije k pametnemu go
spodarjenju in pametni delitvi sred
stev. Predpis, da sme gospodarska 
organizacija deliti med letom 10 od
stotkov sredstev nad mesečnimi 
akontacijami na osebne dohodke, je 
takšen varnostni spodbudni ukrep. —
Ta naj bi preprečil, da bi kdo med 
letom dobil na račun drugih že vna
prej visoke prejemke.

Uredba zelo jasno predpisuje, da 
mora delavski svet pred to razde
litvijo imeti pred seboj ekonomsko 
analizo, sestavljeno na podlagi perio
dičnega obračuna. Ta naj pokaže, ali 
je čisti dohodek tolikšen, da lahko iz 
njega brez skrbi izplačajo akontacijo 
v višini 10 odstotkov. Pri tem gre 
torej za ekonomsko presojo, ne pa za 
enstransko delitev, češ poizkusimo, 
kako nam bo uspelo dvigniti plače, 
ne glede na ekonomski uspeh, ne gle
de na to, kako gospodarimo. Če je 
gospodarska organizacija pametno 
gospodarila in ustvarila sredstva — 
in to pokaže takšna ekonomska ana
liza — potem lahko del sredstev brez šini, kot je bila lansko leto izplačana

čunih — drugo leto v aprilu — pre
hudo vplivala na cene in povzročila 
sunke na tržišču.

Tega opozorila ne gre podce
njevati. Mogoče bi bilo dobro, če 
bi ob polletni bilanci kolektivi 
izplačali več sredstev, kajti tedaj 
bodo imeli že podatke, kolikšni 
so gospodarski uspehi za prvo 
polletje. Seveda b{ veljalo tudi ta 
izplačila omejiti in dočiti, da je 
treba del sredstev porazdeliti na 
sklade. Ce bodo namreč vsi ko
lektivi ob zaključnih računih iz
plačali precejšnje prejemke, po
tem lahko ta denar povzroči po
rast cen. Skladi podjetij namreč 
hudo naraščajo. Planirano je bi
lo, da bodo imela podjetja letos 
na skladih vse leto 13 milijard 
dinarjev, toda že doslej so ustva
rila toliko sredstev, da znašajo 
skladi po-djstij okoli 11 milijard 
dinarjev. Proizvodnja res nara
šča in blagovni skladi bodo večji. 
Toda pomislimo tudi na zmoglji
vost trgovine. Čeprav bo blaga 
zadosti, ga trgovina zaradi pre
majhnih zmogljivosti ne bo mo
gla dovolj posredovati potrošni
kom in lahko se zgodi, da bo za
radi večjega povpraševanja na
vijala cene. Ne gre podcenjevati 
tudi pobude nekaterih strokovnih 
sindikatov, rfecimo kemičnega, 
naj podjetja ta sredstva izplaču
jejo komulativno.

© Henrik Bručan: Vem, da ne 
moremo sprejeti za vsako podjetje 
posebnih zakonov. Običajno pa je v 
praksi, da podjetja z manjšo akumu
lacijo teže shajajo. Mi v Triglavski 
tiskarni si nismo upali izplačevati 11 
odstotkov akontacije, čeprav so jo v 
nekaterih podjetjih izplačevali. Manj
ša podjetja so na slabšem. V časo
pisju smo lahko brali, da so imeli v 
Železarni Jesenice 15 milijard do
hodka in so ga veliko razdelili.

Tudi v tej Železarni so že zašli 
v težave. Dajali so 10 odstotkov 
akontacije na osebni dohodek in 
v maju ostali skoraj brez pre
jemkov, ker v blagajni zaradi 
neporavnanih računov ni bilo do
volj denarja. Veliko in majhno 
podjetje je v enakem položaju, 
je na slabem, če ne gospodarijo 
pametno.

Bodo prefemki 
višji rali nmji

Kot rečeno, zatrjujejo v nekaterih 
kolektivih seveda brez utemeljenih 
izračunov, kajti dela se ponekod še 
niso lotili, da bo morala večina de
lavcev vrniti del denarja, ker so v 
minulih mesecih prejeli prevelike 
akontacije. Nikjer ni rečeno, da se 
prejemki ne smejo znižati, da se ne 
smejo znižati osebni dohodki. Samo 
eno je zagotovljeno in eno se zahte
va. Obračunavanje osnov iz neto v 
bruto ne sme biti napačno, osnove 
ne srhejo biti nižje kot čiste tarifne 
postavke. Pri tem preračunavanju si
stem zagotavlja, da morajo dobiti 
delavci na osnovi novih bruto po
stavk povprečno akontacijo v isti vi

narjev, letos je akontacija na tvoj 
osebni dohodek za prav tolikšno iz
polnitev norme 23.957 dinarjev. — 
Akontacija je torej samo za 43 di
narjev manjša od lanske plače. To 
je važna utemeljitev in pred delavce 
je treba prihajati z odkrito in po
šteno besedo, jim povedati, da je to 
akontacija na dohodek in ne plača.

© Bogo Pečan: Delavec prejema 
letos akontacijo in izračuna naj, ko
liko dohodka mora ustvariti, da bo 
dobil enak neto zaslužek. Seveda pa 
je treba ljudem te stvari tudi raz
ložiti. Ko bodo podpisovali izplačilne 
liste, bodo rekli:

»Tu piše toliko, zakaj mi niste 
toliko tudi izplačali« Vprašali bodo: 
»Kdo dobi prispevek za stanovanjski 
sklad in kako se deli itd. Res, težka 
je naloga preiti na osebni dohodek, 
treba je spremeniti nekatere cenike, 
akordne postavke itd. Podjetje sedaj 
ustvarja čisti dohodek in kolektiv či
sti dohodek samostojno deli na skla
de, na sklad osnovnih in obratnih 
sredstev, na rezervni sklad, sklad 
skupne uporabe in na osebne dohod
ke. To pa je kvaliteten skok,s ker so 
prejemki, ki jih dobiva med letom.

Bogo Pečan
POIŠČITE SKRITE REZERVE . ..!

res le akontacija na dohodek. Tudi 
v grabeništvu smo imeli težave, ker 
je gradbeni delavec računal plačo po 
starem. Tudi pri nas so trdili, da se 
ne izplača delati v akordu. Na cesti 
Ljubljana-Koper, kjer smo morali 
delati hitro, je dobil delavec 34.729 
dinarjev netto obračunanega prejem
ka, po starem bi moral dobiti 36.270 
dinarjev neto obračunanega prejem- 
jel ob sorazmerno visokem osebnem 
dohodku še veliko večjo razliko. Pre
lomiti moramo s staro mezdno mi
selnostjo in upoštevati, da so tarifne 
postavke samo merila, na podlagi 
katerih delimo akontacijo vsak me
sec, na koncu leta pa obračunamo 
osebni dohodek posameznika in 
skupnosti.

V@5mra bo dobila - 
masijšma ¥mčtda
© Rado Miklič: Se nekaj prime

rov: Delavec, ki je imel lani tarifno 
postavko 50 dinarjev in opravil 160 
ur, je dobil 8000 dinarjev plače. Le
tos pa lahko dobi po isti tarifni po
stavki, preračunani za bruto znesek.

thdili, da so sedanji predpisi nemo- notranje rezerve. Izplača se mu var- Tako smo se prvič pomenkovali

Adolf Zupančič 
SAMO RAČUN NA TABLI 

JE PREMALO . ..

31.372 dinarjev akontacije. Torej celo 
300 dinarjev več, ker je prav v sre
dini prelomnice na lestvici. Pa si 
oglejmo še akontacijo Za direktorja! 
Ce je imel lani 35.000 dinarjev plače 
in 7000 dinarjev premije mesečno, je 
dobil neto izplačano 42.000 dinarjev. 
Zdaj bo pa dobil 40.555 dinarjev. — 
(Lestvica deluje skokoma.)

To so teoretični izračuni, kako 
pa je v praksi, kako je v podjet
jih, kjer so stvari že izračunali? 

Ponekod bodo morali posamezniki 
res vrniti nekaj denarja, toda 'samo 
posamezniki. V LEKU bo od 453 za
poslenih vrnilo le 47 ljudi skupno 
17.000 dinarjev, za prejšnje mesece. 
406 delavcev pa bo skupno prejelo 
še 120.000 dinarjev na račun akon
tacij, ker so bile doslej prenizke. 
V jeseniški Železarni bo moralo vr
niti okoli 800 ljudi denar, ker so bile 
akontacije prevelike. Največji zne
sek, ki ga bo moral vrniti nekdo za 
štiri mesece, je 4800 dinarjev. Za teh 
800 oseb pravijo, bo težko, ne povedo 
pa, kolikšni bodo prejemki tisočev 
delavcev, ki so dobili premajhne 
akontacije.

Povprašal sem še v nekaterih dru
gih gospodarskih organizacijah v 
Ljubljani, prosil sem za imena tistih, 
ki bi morali vrniti denar, pa so pov
sod rekli, da ni tako hudo, kot se je 
zdelo na prvi pogled.

Marsikje še vedno tarifno po
stavko izenačujejo s plačo, ne ra
zumejo, da je to le merilo za 
akontacijo, tarifno postavko še 
vedno obravnavajo s stališča sta
re delitve dohodka in zato hoče
jo vsej sili spreminjati tarifne 
pravilnike — zviševati tarifne 
postavke. V izjemnih primerih je 
tarifne pravilnike mogoče spre
meniti. vendar ponekod pri tem 
no tole:
kršijo načela demokracije. In o 
tej stvari je bilo v razgovoru re
čeno tole:

© Rado Miklič: Postopek za spre- 
membno terifnega pravilnika je do
cela jasen in če ga dosledno uporab
ljamo, preprečuje samovoljnost. Mar
sikje pa jim je demokracija, prav so
cialistična demokracija, trn v peti in 
zato zvišujejo tarifne postavke za za
prtimi vrati. V gospodarskih organi- 
zacijzah so mi rekli:

»Ce b; izobesili spremembo tarif
ne postavke za nekoga, ki naj bi do
bil 5000 dinarjev več, nam to ne bi 
uspelo.« (Prepričati kolektiv.)

»Zakaj ne?«
»Zato ne, ker bi morali to 30 dni 

prej razglasiti vsemu kolektivu.«
»In i..«
»Prizadetemu bi bilo nerodno, da 

bi kolektiv razpravljal o njegovi po
višani plači, zato bi se ji raje odpo
vedal.«

V nekaterih podjetjih so za demo
kracijo, vendar ne v praksi. Zato je 
ne samo s pravnega, temveč celo s 
političnega in s politično-ekonomske- 
ga vidika zelo važno, da pri spremi
njanju tarifnih pravilnikov dosledno 
upoštevamo vlogo delovnega kolekti
va, ki je primarna, ker mimo kolek
tiva ne more nobena sprememba. Mi
mo vloge delavskega sveta, ki dejan
sko odloča, ni mogoče ničesar odlo
čiti, ker so vse drugačne odločitve 
nezakonite.

Prostor nam ne dopušča, da bi to
krat posredovali bralcem mnenja o 
premiranju in normiranju. Toliko 
ugotovitev, toliko pobud in toliko 
mnenj je bilo izrečenih o vseh teh 
stvareh na pomenku, ki je trajal veli 
ur, da bomo o tem še pisali.

Pripravil Peter Dornik
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Organizacijski problemi 
izobraževanja odraslih

Ustanovitev zavoda za proučevanje izobraževanja odraslih
Zvfezna ljudska skupščina je 

prejšnjii teden sprejela zakon o 
šolstvu, ki bo začel veljati 1. 
septembra 1958. Zaradi postopne
ga uresničevanja novega zakona 
In vskiajevanja le-tega s seda
njim stanjem vzgojnega izobra
ževalnega siitema je skupščina 
sprejela tudi poseben uvodnt 
zakon k zakonu o šolstvu. Po 
določbah tega zakona bodo mo
rale republike v enem letu izda
ti svoje zakone o osnovni šoli. 
Prav tako bodo morale v roku 
enega leta itzdelati nove pred
metnike in učne načrte za osnov
ne šole. Za gimnazije in stro
kovne šole bodo novi predmet
niki in učni načrti izdelani v 
roku 2 let po uveljavljenju za
kona o šolstvu. Tudi za te šole 
bo v roku 1 leta (za gimnazije) 
oziroma 2 let (za vse vrste stro
kovnih šol) izdelan nov, pose
ben zakon. Posebni zakon bo 
urejal tudi izvenšolsko izobra
ževanje in le-temu da] v ce
lotnem sistemu izobraževanja 
svoje pravo mesto in veljavo. S 
tem bo glavno zakonodajno delo 
zaključeno — sledila pa bo še 
vrsta organizacijskih ukrepov, 
da bii tako postavili trdne teme
lje novi, reformirani šoli. V 
tem sestavku želimo seznaniti 
naše bralce z nekaterimi orga
nizacijskimi problemi izobraže
vanja odraslih v Sloveniji.

To področje postaja čedalje 
važnejše — ne samo zaradi te
ga, ker mu zakon daje enako
vredno mesto v sistemu izobra
ževanja, ampak predvsem za
radi vedno večje pripravljenosti 
In pritiska delovnih ljudi po iz
obraževanju. Zato moramo pre
iti od splošnih konceptov (ki jih 
nakazuje zakon) k jasnejšim in 
sodobnejšim zamislim, kako ta 
koncept prenesti v prakso.

Ne moremo sicer trditi, da v 
Sloveniji na tem področju ni
smo doslej ničesar napravili 
vendar je dejstvo, da tu še ni 
odločnejšega preobrata. Vsa na
ša izobraževalna dejavnost je 
doslej slonel« večidel na ama
terskih organizacijah, ki so ra
zen predavanj uporabljale le ti
ste obhke izobraževanja, ki so 
ljudem vsebinsko zelo blizu (šo
le za tuje jezike, šole ?.a starše, 
razne administrativne tečaje 
1. pod.). Kolikor smo imeli v 
Sloveniji sistematično organizi
rano 'izobraževanje, se je le-to 
vezalo vsebinsko in organizacij
sko na obstoječi šolski sistem. 
Največja slabost tega pa je bila, 
da so učni program.' za odrasle 
— kopija rednih šol — vsebova
li vse tiste psihološke in vzgoj
ne elemente, ki so doraščajoče- 
mu človeku nepotrebni in v 
breme, v strokovnem pogledu 
pa so bili zastareli — nesodobni.

Čeprav se je poskušajo v zad
njih ■ letih marsikaj storiti in 
premakniti stvar z mrtve točke, 
v bistvu tako v programskem 
kot tudi vsebinskem pogledu ni
smo šli naprej. Velikemu inte
resu delavcev po izobraževanju, 
k ga porajajo objektivne okoli
ščine (razvoj m mehamdzacllta 
proizvodnje, delavsko samo
upravljanje) ni bilo na čelu 
močno organizirane sile, ki bi 
bila sposobna uresničiti te želje. 
Ta Kila bi moral; biti sindikati, 
ki mo-ajo s svojo propagandno, 
mobitizacijiko akcijo v nekaj le
tih tisoče nekvalificiranih in 
pclkvalificiranih delavcev izšo
lati; v kvalificirane in visoko- 
Bvalifiicirane ter v srednjo in 
višjo inteligenco, v Slovenij; 
obstajajo objektivni pogoji za 
to, da mimo rednih šol vzgoji
mo v naslednjih letih še vrsto 
strokovnih kadrov ia delavskih

vrst m da prav na tem področju 
napravimo revolucionaren pre
obrat.

Za uresničitev tako širokega 
koncepta pa bo treba izvesti vr
sto konkretnih nalog: zediniti
se 'za osnovne profile in šole, ki 
jih potrebujemo, zanje izdelati 
sodobnejše učne načr+e, učbeni
ke in učila ter izdelati prožnej
še predpise za opravljanje izpi
tov. Sodeč po sedanjem stanju 
in zanimanju delavcev, bo tre
ba najprej izdelati programe za 
dopolnitev 8-letne osnovnošol
ske izobrazbe : (k; jo je v Slove
niji v zadnjih letih dokončalo 
le 76% otrok) dalje za ESS, TSŠ 
in programe za strokovne izpi
te za kvilificirane in visokokva
lificirane delavce. Vsi ti progra
mi in organizacija šolanja od
raslih bodo morali biti urejeni ta
ko, da bi neposrednemu proiz
vajalcu omogočili vsestranski 
razvoj in napredovanje. Ne gle
de na to, da bodo večji del iz
obraževanja odraslih oh rednih 
šolah nosile šole same, bomo 
nujno morali tudi v Sloveniji 
začeti graditi trdnejši sistem 
posebnih ustanov za izobraževa
nje odraslih (okrajne in občin
ske ljudske univerze). Ne more
mo si namreč zamisliti uspešne
ga izobraževanja odraslih brez 
široko razvite mreže ustanov, ki 
bodo sposobne organizirati za 
delavce razne seminarje, tečaje, 
inštruktorske grupe, itd če jih 
redne šole ne bi mogle organi
zirati. Občinske ljudske univer
ze bodo lahko uspešno dopolnje
vale — zlasti v splošni in druž
beno ekonomski vzgoji delavcev 
— tudi tovarniške izobraževalne

centre, ki se v svoji dejavnosti 
omejujejo predvsem na priiuče- 
vanje delavcev za posamezna 
delovna mesta. Nadalje ostaja 
tem posebnim ustanovam za iz
obraževanje odraslih mimo 
splošne prosvetiteljeke dejav
nost;. tudi skrb za vzgojo preda
vateljev, za delo z odraslimi. 
Doslej se pri nas prav s pe- 
dagoško-metodolcškim usposab
ljanjem predavateljev ni nihče 
sistematično ukvarjal. Odrasle
ga je učil vsakdo, ne da bi se 
za to delo posebno usposobil. 
Zato ni čudno, če so ljudje ne
radi hodili na predavanja, zapu
ščali razne večerne tečaje itd. 
in da rezultati izobraževanja ni
so bili v sorazmerju z vloženim 
trudom.

Za organizacijo teh ustanov ni 
mogoče dati enotnih receptov, 
le eno je jasno: samo z amater
skimi organizacijami n® tem 
področju ne bomo prišli daleč, 
čeprav bomo verjetno prav pri 
izbiri kadrov za to delo naleteli 
na največ težav, bo vendar tre
ba misliti na to, da bi se v vseh 
okrajnih jn večjih industrijskih 
siredlišiSh vsaj nekajj strotootv- 
njakov poklicno ustvarjalo z de
lom v teh ustanovah. Seveda s 
tem, če bomo dobili enega ali 
več ljudi v ljudskih univerzah, 
še ne bo rešeno vse, vendarle 
bo tako postavljena osnova za 
solidoejše in sistematične j še
delo.

Pred nedavnim je Izvršni svet 
LRS tudi dokončno potrdil usta
novitev republiškega zavoda za 
proučevanje izobraževanja od
raslih. Ta zavod bo takoj, ko si 
bo zagotovil kadrovske in mate

rialne pogoje, pričel pripravlja
ti nove učne načrte, učbenike x 
učila ter izdelovati nove sodob
nejše predpise za splošno in 
strokovno izobraževanje odra
slih. Tako lahko že v najkraj
šem času pričakujemo nov učni 
načrt za osnovne šole osemletk, 
kasneje pa še za druge vrste Šol. 
Vzporedno s tem pa je seveda 
tudi. na terenu ustvarjati pogoje 
za to, da se bo lahko šolal vsak 
delovni človek, ki si tega želi in 
ima. za to tudi pogoje. Do nove 
sezone, ko bomo spet začeli s 
prosvetnim in izobraževalnim 
delom, je le malo časa, zato naj 
bi se sindikalne organizacije že 
sedaj dogovorile z vsemi orga
nizacijami, ks so zainteresirane 
na tem (zlasti z Zvezo Svobod 
in prosvetnih društev, s Sociali
stično zvezo in drugimi) ter s 
sveti za šolstvo, kaj je treba 
ukreniti, da bi v jeseni lahko 
nemoteno začeli uresničevati ši
roko zastavljeni načrt izobraže
vanja delavcev. t. B.

Prizor iz komedije Pera Budaka »Klobčič«, ki so jo mežiški svobodarji uprizorili na velenj
skem festivalu amaterskih odrov

Iz filma napraviti zaveznika
Prt popoldanskih predstavah 

v naših kinematografih pogo
sto vidimo prizor, da mati pri
pelje v kino tudi otroka. Do
ma ga nima kje pustiti, pa si 
misli, saj otrok tako ničesar ne 
razume. To ie pa precejšnja 
zmota. Otroška psihologija nas 
uči, da otrok celo zelo močno 
dojema. Seveda sprejema film 
drugače kot odrasli, zato pa ga 
tembolj doživlja: otrok ne zna

&ako izšolati strokovne kadre?
V razpravah o usposabljanju 

strokovnih kadrov prihaja 
med šolniki in gospodarstve
niki navadno do nesporazu
mov in medsebojnih očitkov. 
Prvi očitajo gospodarskim or
ganizacijam, da ne kažejo do
volj razumevanja za širše 
splošno in strokovno izobraže
vanje delavcev in da v priza
devanju po . čim hitrejšem in 
cenejšem usposabljanju delav
cev za delovna mesta znižu
jejo njihovo splošno izobraz
beno raven. Gospodarske orga
nizacije pa očitajo šoli, da je 
sedanji sistem šolanja strokov
nih kadrov zastaret, po pro
gramih daleč za razvojem na
ših proizvajalnih sil in družbe
nih odnosov.

Ne bomo razpravljali o tem, 
kdo ima prav, dejstvo je, da 
ta nasprotja obstajajo in prav 
to nas opozarja, da je treba v 
sistemu izobraževanja strokov
nih kadrov najprej razvozlati 
nekatera ključna vprašanja, 
ki so jedro sporov med tako 
imenovano šolsko linijo in 
praksoT

Stalno naraščajoče potrebe 
po strokovnem kadru in naše 
realne ekonomske možnosti 
zahtevajo tak sistem usposab
ljanja delavcev, ki bo hitreje 
dal gospodarstvu kar najbolj
še kadre. Perspektivni plan 
razvoja našega gospodarstva 
daje osnovno orientacijo o po
trebah po strokovnih kadrih v 
naslednjih petih letih. Po po
datkih perspektivnega plana 
bomo morali v nekaterih pa
nogah mnogo intenzivneje 
usposabljati kadre kot doslej 
(v nekaterih celo do 400 
kadra več). Zato se v perspek
tivnem planu razen o pospe-

Mojstrl
sovjetske

grcifike
V Moderni galeriji v 
Ljubljani je te dni 
odprta razstava z na
slovom »Mojstri so
vjetske grafike«, ki jo 
je organizirala Jugo
slovanska komisija za 
kulturne zveze z ino
zemstvom. Razstava 
nam je odprla okno v 
sodobno rusko grafič
no ustvarjalnost, ki pa 
ne vključuje samo 
originalnih tehnik, 
marveč tudi risbe, 
akvarele in gvaše. 
Razstavlja šest avtor
jev. Njihova glavna 
značilnost je Ilustra
tivnost in izrazito re
alistično podajanje 
snovi, — Na stiki: Fa- 
vorskij Vladimir An
drejevi« — Karavana 
— Razgovor o smod

niku (linorez)

šenem razvoju strokovnega 
šolstva govori tudi o večji 
skrbi za razvoj posebnih usta
nov za izvenšolsko izobraževa
nje delavcev, ki bodo v na
slednjih letih tudi morale 
vzgajati strokovne kadre. Ne 
glede na razvoj in reformo 
strokovnega šolstva bo redna 
šola tudi v prihodnje vendar
le ostala le eden od činiteljev 
za vzgojo strokovnega kadra, 
kajti v sami praksi se bodo 
vedno pojavljali mnogi talenti, 
ki jim bo treba z izrednim šo
lanjem zagotoviti možnosti, da 
se uveljavijo in pridejo do 
ustrezne strokovne izobrazbe.

Usposabljanje strokovnega 
kadra je zato kompleksen pro
blem, ki v enaki meri za
deva redne šole, gospodarske 
organizacije in posebne oblike 
izvenšolskega izobraževanja 
delavcev. Trenutno jfe najvaž
nejša naloga prosvetnih kakor 
tudi gospodarskih in družbe
nih organov, da jasno določijo, 
kakšne strokovnjake potrebu
jejo in potem skupno ugotove, 
kaj lahko store šole za uspo
sabljanje teh strokovnjakov ih 
kaj druge ustanove. V zvezi s 
tem bo treba tudi v organiza
ciji strokovnega šolstva izve
sti nekatere spremembe. Ne
koliko nenormalno je namreč 
za današnji razvoj industrije, 
da vse industrijske šole tra
jajo tri leta. Za nekatere stro
ke bi lahko bile krajše, za ne
katere pa nam morda sploh 
niso potrebne, ker na določe
nih delovnih mestih kvalifici
ranega delavca lahko uspešno 
zamenjujejo priučeni delavci- 
specialisti, ki ga za to delo 
lahko usposobi sama gospodar
ska organizacija. Na te nere
šene probleme pa ne morejo 
odgovoriti sami prosvetni or
gani, temveč bi morala odgo
voriti tudi industrija, ki je 
prva poklicana, da na osnovi 
sedanjih potreb in razvoja po
ve, koliko in kakšne strokov
njake potrebuje.

Na to vprašanje so skušala 
odgovoriti nekatera strokovna 
združenja in zbornice, ki so za 
svojo stroko izdelale plan po
treb po strokovnih kadrih in 
predlagale, kakšen naj bi bil 
sistem izobraževanja kadrov.

Tako moramo na primer po 
podatkih Trgovinske zbornice 
za Slovenijo v petih letih 
usposobiti 5.200 trgovskih po
močnikov za razširitev trgo
vinske mreže. V istem raz
dobju bo trgovina potrebovala 
za redno obnavljanje kadrov 
450 novih kvalificiranih de
lavcev, do 1. 1961 torej skup
no 2.250 kvalificiranih delav
cev. Po načrtu republiške trgo
vinske zbornice bodo trgov
ske šole ob sedanji zmogljivo
sti lahko dale le 3. 660 delav
cev, približno 1.400 kvalificira
nih delavcev pa bodo prido
bile s priučevanjem in s stro
kovnimi izpiti. Kako pridobiti 
še 2.390 kvalificiranih delav-

drov, ki je bilo že doslej do
kajšnje, se bo še povečalo. V 
vsej Sloveniji je obstajala da

kot odrasli ločiti, kaj je res in 
kaj ni.

Tudi anketa, ki jo je razpi
sala revija »Mladi svet«, je to 
potrdila. . Starši. vzgojitelji, 
zdravniki in drugi — skratka 
vsi anketiranci menijo, da je 
obiskovanje predstav, ki niso 
za otroke, zelo šltodljivo. To so 
upoštevale tudi zakonodaje ne
katerih držav in so prepove
dale otrokom, pa četudi v 
spremstvu staršev, da bi ob
iskovali predstave za odrasle. 
Tako so storile Anglija, Polj
ska, Zapadna Nemčija, sever
noevropske države in še neka
tere druge.

Podobno velja za našo mla
dino. V Ljubljani so hoteli te
mu odpomoči z uvedbo poseb
nega mladinskega^ kinemato-

vajence za industrijsko proiz
vodnjo pohištva. Z lanskim 
šolskim letom pa so odprli v 
Škofji Loki novo vajensko šo
lo za učence v lesni industriji, 
ki vzgaja vajence za vse po
klice v tej gospodarski pano
gi. Sola je že v. prvem šolskem 
letu prirejala tudi občasne te
čaje za delavce, ki so se pri
pravljali na strokovne izpite. V 
prihodnje naj bi se ta šola po 
mnenju strokSv^Pgd" 'združe
nja razvila v republiški izobra
ževalni center ta izobraževa
nje delavcev v lesni industriji. 
Šola bi delala po periodičnem 
sistemu tako, da bi vajencev 
in delavcev, ki bi se priprav
ljali za strokovne izpite, ne od
tegnili za dolgo od proizvod
nje in da bi se teoretični in 
praktični del usposabljanja 
čimbolj prepletala in izpopol
njevala. Vsi slušatelji bi se 
po trimesečnem ’ delu v šoli 
vrnili v proizvodnjo, kjer bi 
se po določenem programu in 
pod določenim vdostvom do
brega mojstra praktično izpol
njevali na delovnem mestu. 
Sola bi bila v stalnem stiku s 
svojimi gojenci in s podjetji, 
kjer se le-ti praktično uspo
sabljajo. šola bi jim tudi me
sečno pošiljala naloge iz sploš
nih in strokovnih predmetov 
ter zasledovala njihovo prak
tično delo v podjetjih. Tak 
način šolanja omogoča kar 
najtesnejšo povezavo teorije 
in prakse ter najustreznejši 
način usposabljanja delavcev 
za posamezna delovna mesta. 
Redni trimesečni pouk se lepo 
dopolnjuje z dopisnim siste
mom in če je v podjetju ure
jena strokotma pomoč pri 
praktičnem in teoretičnem 
usposabljanju vajencev, se da 
doseči zelo lepe uspehe. Kapa
citeta šole se tako podvoji ali 
celo potroji, istočasno pa ima 
šola možnost, da v tečaje 
vključuje vajence oziroma de
lavce po posameznih strokah 
in že pri čisto teoretičnih 
predmetih pouk specializira 
oziroma ga prilagodi posa
meznim panogam.

Podobne rešitve bi bile mož
ne morda tudi v drugih stro
kah, — kjer se da teoretični 
pouk strnjeno izvesti v nekaj 
mesecih, nadaljnje usposab
ljanje pa urediti po dopisnem 
sistemu in z urejanjem tako 
imenovanih javnih kotičkov v 
večjih podjetjih. Za več va
jencev skrbi strokovnjak-moj- 
ster, ki jim pomaga pri prak
tičnem in teoretičnem uspo
sabljanju po programu, ki ga 
predlaga šola. Svoje mesto pa 
bi v tem sistemu imeli tudi 
izobraževalni centri po pod
jetjih.

Možnosti za hitrejše uspo
sabljanje strokovnega kadra

manjkanje mladinskih filmov 
pa je' pripeljalo do tega, da 
mladini predvajajo poljubne 
filme. Pri tem niso posebno iz
birčni in dajo na program ce
lo take filme, kot je na pri
mer italijanski film »Bandit 
Mussolino«.

Zato je Zvezna komisija 
»Film in otrok« sklenila usta
noviti po šolah posebne film
ske klube, v katerih bodo otro
kom,,in mladini posredovali, 
osnovno filmsko vzgojo. Ko so 
hoteli preiti k praksi, pa se je 
pokazalo, da manjka vzgoji
teljskega kadra. Dobra volja je

sicer vsega upoštevanja vred
na, vendar brez osnovnega zna
nja vzgojitelj ne bi mogel do
bro opraviti svoje naloge. Da
hi temu odpomogli in bi zade
va stekla, je »Komisija za 
film« pri Zvezi prijateljev mla
dine Slovenije sklenila izvesti 
v jeseni poseben filmski semi
nar. Začel se bo 5. novembra 
v Ljubljani in bo trajal 10 dni. 
Na ta seminar bodo povabili 
20 izbranih vzgojiteljev iz vse 
Slovenije, ki pa se jim bo ver
jetno pridružilo še kakih 30 
interesentov iz Ljubljane. Stro
ški za tak seminar so seveda 
precejšnji — v našem primeru 
okrog pol milijona — in jih bo 
deloma krila Zveza prijateljev 
mladine, za ostalo pa upajo, da 
bodo našli razumevanje pri od
govornih forumih.

Program predvidoma obsega 
predavanje hrvatskega film. 
kritika Rudolfa Sremca (Film 
in splošna kultura). Filmsko 
zgodovino bo podal publicist 
Vitko Musek iz Ljubljane, te
orijo pa Vladimir Petrič iz 
Beograda. Prof. na Akademiji 
za igralsko umetnost v Ljub
ljani France Brenk bo orisal 
slovenski in jugoslovanski 
film, medtem ko bo publicist 
in režiser Vicko Raspor iz 
Beograda govoril o filmski 
publicistiki. Kako film psiholo
ško vpliva na mladino, bo raz
ložil asistent na Psihološkem

GORENJSKI LIKOVNI AMATERJI 
RAZSTAVLJAJO

Svoboda Tone Čufar je pri
redila v okviru tedna kultur
nih prireditev tudi razstavo 
slikarjev in kiparjev — ama
terjev iz kranjskega okraja. 
Največ sodelujočih je bilo z 
Jesenic — 17 po številu, pet 
jih je poslalo svoja dela iz 
Kranja, štirje pa iz Tržiča.

Razstava je bila prirejena v 
mali dvorani Delavskega doma' 
kar premajhni za toliko raz
stavljenih del (90), kajti vsa
ka slika, če naj pride do svo
jega polnega izraza, zahteva 
poleg okvira tudi dovolj pro
stora na steni. To pa je naj
večkrat pomanjkljivost skoraj 
vseh amaterskih razstav. V 
prostor, ki je po navadi skro
men in majhen, obesijo prire
ditelji sliko ob sliko, da se 
okviri skoraj dotikajo drug 
drugega in tako ne pusti gle
dalcu, da bi se posvetil enemu 
samemu delu. Bolje bi bilo 
razstaviti manj, pa to bolj pre
tehtano in izbrano, če prostor 
ne dopušča, da bi bila vsa dela 
dostojno razstavljena.

In kako delajo naši razstav- 
Ijalci? Kar jih je z Jesenic, 
so vključeni v domačem likov
nem krožku »Dolik«. Toda ne 
delajo skupaj. V prostem ča
su, po delu in službi slika vsak 
sam zase doma, potem pa se 
zberejo enkrat na teden, pri
nesejo s seboj svoja dela in

L....- .
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cev, pa je še nerešeno vpraša- je več, prav bi bilo, da bi se
vs s ra T** * i »» n .u —— 1 u j z  ?  .  :nje, ki ni pereče samo zaradi 
pomanjkljive šolske mreže, 
temveč tudi zaradi majhnega 
priliva mladine v te poklice.

Podoben načrt za vzgojo stro
kovnih kadrov je izdelalo tudi 
Združenje lesne industrije. Po 
perspektivnem planu se bo 
proizvodnja v tej panogi do 
leta 1961 povečala za 37 %. 
Pomanjkanje kvalificiranih ka-

industrija in prosvetni organi 
medsebojno sporazumeli, kake 
čim hitreje priti do najboljših 
in našim potrebam najustrez 
nejših kadrov. Zaradi koordi 
nacije naporov m dela v tej 
smeri bi morda ne bilo odvef 
če bi tudi v republiki osno 
vali podoben organ, kot je 
svet za strokovno izobraževa
nje v zveznem merilu.

iti®
ni

Nika Hafner, amaterska kiparka 
z Jesenic: Simonkica

jih skupno ocenjujejo, kritizi
rajo in hvalijo. Tako se ob 
vsakem delu učijo spoznavati 
in razločevati dobro od slabe
ga; napake so vsem v svarilo. 
Skoda le, da kljub temu nima
jo vodje — poklicnega slikar
ja — kajti ta bi jim lahko po
magal prebresti marsikatero 
težavo in bi jim lahko sveto
val po lastnih šolskih in pošol- 
skih izkušnjah.

Jaz bi pripomnila samo to
le: sodeč po razstavljenih delih 
slikajo nekateri po razgledni
cah. Zakaj bi ne šli v naravo, 
si tam postavili slikarsko sto
jalo in vtise, ki jim jih daje 
narava, neposredno prenašali 
na platno ali na papir. Notra
njega doživetja, ki ga člobek 
sam občuti v stiku z naravo, 
se ne da nadomestiti z raz
glednico ali fotografijo. Tudi 
sladkobne, romantične barve 
takih slik so že preživete. Pa 
še nekaj.. V likovnih krožkih 
bi lahko dali tudi več poudar
ka grafiki, predvsem lesorezu 
in linorezu. Za te-dve tehniki 
skorajda ni treba denarja: le 
kos trdega lesa ali linoleja in 
dleto. Tudi strojev za odtis- 
njevanje ne potrebujemo, ker 
se da še lepše odtisniti z roko. 
Gojenje teh tehnik pa bi ama
terjem veliko pomagalo pri 
slikarstvu, kajti risba, odločna 
in lastna, ki jo dobiš pri vre
zovanju v trd material, kjer se 
napake ne da zbrisati ali pre
kriti z barvo, je za vsako do
bro sliko najosnovnejša stvar.

Med najboljšimi deli na raz- 
<tavi so vsekakor dela Toneta 
Tomazina, predvsem »Naša to
varna«, in pa »Simonkica«, 
plastika Nike Hafnerjeve ter 
nekatere tempere Pavla Smo
leja.

Člani jeseniške Svobode raz
mišljajo, ali naj bi ta dela raz- 
■itavljali v manjših krajih svo
jega okraja. Vsekakor bi bilo 
to pametno, za prebivalce od
daljenejših krajev Gorenjske bi 
bil to prijeten dogodek, kakrš
nih malo doživijo. Prostori in 
orevoz slik razstavljavcem ne 
smejo biti ovira, saj se dajo 
z malo truda in dobre volje 
tudi^ te težave premostiti. Na
vdušenje in priznanje za nji
hovo delo, morda celo novi 
člani ali novi likovni krožki, 
pa jim bodo v največje zado
ščenje.

M. Jemec
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inštitutu v Ljubljani Levin Se» 
bek, metode filmsko-vzgojnega 
dela pa prof. Javita Podgornik, 
Ker gre za ustanovitev film* 
skih klubov, bo posebno po« 
memben doprinos Stanka Ber
nika, ki bo predaval o film
skih klubih; izkustva si je na
bral kot vodja Mladinske film
ske sekcije pri okrajnem ko
miteju Ljudske mladine v 
Ljubljani. Teoretični del bodo 
dopolnili s praktičnim — 2
analizo najrazličnejših žanrov 
posameznih filmov, ki jih bodo 
seveda prikazali.'

Da bi seminar čimbolje pri
pravili, bodo že septembra za
čeli s poskusnim otroškim klu
bom pri Pionirski knjižnici v 
Ljubljani, ki že tako velja kot 
središče za estetsko vzgojo pi
onirjev. Izkustva iz tega klu
ba bodo gotovo nadvse drago
cena za uspeh seminarja.

Seveda si ne smemo obetati 
od tega seminarja kakih bU- 

. skovitih uspehov. Prvi seminar 
je le začetek tistega širokega 
dela, ki naj pozneje zajame vse 
naše osemletke. Pri tem ne 
smemo pozabiti, da bo še zme
raj ostalo odprto vprašanje 
projektorjev in seveda filmov, 
ki jih bo še lep čas vse prej 
kot dovolj.

Vzporedno s tem delom pa 
bo treba reševati še druga 
vprašanja filmske vzgoje otrok 
in mladine. V statutu univerze 
je predlog, naj bi na posamez
nih fakultetah uvedli tudi ne
kaj novih stranskih predme
tov. Tako bi bilo gotovo zelo 
uspešno, če bi na filozofski fa
kulteti uvedli kot stranski 
predmet tudi filmsko vzgojo in 
bi tudi tako dobili potrebne 
kvalificirane vzgojitelje, ki bi 
lahko vodili filmske klube ali 
pa direktno poučevali filmsko 
teorijo. Njihovo dejavnost bi 
lahko primerjali z ostalo iz
venšolsko aktivnostjo, saj že 
zdaj mnogi pedagogi vodijo in 
usmerjajo različne krožke. Po
dobno bi lahko ravnali tudi na 
Višji pedagoški šoli in učite
ljiščih. Filmska vzgoja pa bi 
bila najuspešnejša, če bi si film 
zagotovil mesto v moderni šoli, 
kar mu po njegovem velikem 
pomenu tudi gre.

Pri vzgoji moramo seveda 
misliti tudi na starše, saj nji
hove vloge ni treba posebej 
poudarjati. Za to pa skrbe sa
mo »šole za starše«, kjer ne
kaj predavanj obravnava tudi 
film. Da bi pomanjkljivi film
ski vzgoji odraslih nekoliko od
pomogli, je revija »Mladi svet« 
uvedla posebne vzgojne anali
ze raznih filmov, ki jih pred
vajajo naši kinematografi.

Pomembno vlogo lahko od
igra tudi filmsko gledališče, za 
katerega imamo v Ljubljani in 
deloma v Kamniku že kar pre
cej izkušenj. Seveda, ni moč 
predvajati mladinskih filmov, 
če jih ni, lahko pa med filmi 
za odrasle izberejo take, ki so 
vsaj kolikor toliko primerni za 
mladino — posebno, če jih bo 
spremljalo tehtno uvodno pre
davanje in nato razgovor o 
filmu. Težave so zasedaj z 
dvorano, ker pri mladinskih 
predstavah v večini primerov 
ne moremo upati na tolikšen 
finančni uspeh kot pri navad
nih predstavah.

Tu bi morala zastaviti svojo 
besedo tudi naš tisk in radio. 
»Pionirski list« je razpisal dve 
anketi s številnimi vprašanji 
o nekaterih filmih, ki bosta 
gotovo vzbudili veliko zanima
nje med mladino, obenem pa 
dali dragocene podatke o oku
su, željah in potrebah naših 
pionirjev.

V to dejavnost bo treba 
vključiti tudi Svobode, pro
svetna in podobna društva, da 
bi filmsko vzgojo koordinirali. 
Zavedati se pač moramo, da 
noben trnu, za dobro filmsko 
vzgojo naših otrok in mladine 
ni prevelik, saj je film postal 
najbolj priljubljena in mno
žična zabava, ki ima posebno 
med mladino razmeroma več 
ljubiteljev. S.
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OB DRUGEM REPUBLIŠKEM SEMINARJf ZA ORGAN1ZA- 

CIJO IZOBRAŽEVALNIH CENTROV V PODJETJIHIzobraževanje - 
zanesljiv kažipot k napredku

NASI PESNIKI

TONE PAVČEK (roj. 1928 v Šentjurju na Dolenjskem) je eden 
od avtorjev »Pesmi štirih«. Letos bo pri Državni založbi Slovenije 
izšla njegova prva samostojna zbirka »Sanje živijo dalje«. Piše tudi 
za mladino ter je izdal knjigo otroških pesmi »Maček na dopustu«.

Koristno delo republiškega zavoda za proučevanje or- 
Stilizacije dela in varnosti pri delu za izobraževanje 
delavcev — V petdesetih podjetjih v Sloveniji dela 82 
Inštruktorjev — Ena tretjina časa za priučevanje delav- 
c6v prihranjena — Poskus, da bi uvedli praktično iz

obraževanje tudi v gradbeništvu

Pesem o zvezdah
Vsak človek je zase svet, 
čnden, svetal in lep 
kot zvezda na nebu ...

Vsak tiho zori, 
počasi in z leti, 
a kamor že greš, vse poti 
je treba na novo začeti.

Tako živimo ljudje.
Vsak zase krmari k pogrebu. 
Svetloba samo
nas druži kot zvezde na nebu.

A včasih so daleč poti, 
da roka v roko ne seže, 
a včasih preblizu so si, 
da z nohti lahko 
srce kdo doseže ...

Od tega menda 
človek umre, 
od tega z neba 
se zvezda ospe.

, y soboto so v Radovljici za
ključili že drugi republiški tečaj 
*a Organizacijo izobraževalnih 
Centrov v podjetjih, ki ga je pri- 
edil Zavod za proučevanje or- 

Sanizacije dela in varnosti pri 
uolu LRS. Tako kakor na prve- 
6a, ser prišli tudi tokrat zastop- 
hlki desetih podjetij iz raznih 
okrajev Slovenije.

Republiški Zavod za prouče
vanje organizacije dela in var
nosti pri delu že dve leti pri
pravlja pot za razširitev prak
tičnega izobraževanje delavcev 
v Podjetjih. Doslej so izobrazili 
‘e 92 inštruktorjev iz 50 podje
tij, vendar jih aktivno dela v 
Pojdetjih le 82. Prvi uspehi tega 
Jveletnega dela se že kažejo: 
dokaj uspešno delata n. pr. cen- 
t©r za izobraževanje v »Planiki« 
v Kranju, v Bombažni predilnici 
]n tkalnici v Tržiču idr. Po iz
kušnjah teh podjetij in z jasno 
izdelanim izobraževalnim siste- 
mom, ki upošteva potrebe in 
Posebnosti podjetij, organizirajo 
izobraževalne centre že v več 
drugih podjetjih v Sloveniji (da- 
®i so že doslej uporabljali razne 
oblike izobraževanja): Iskra v 
Kranju, Železarni na Jesenicah, 
Litostroj v Ljubljani, Inteks v 
Kranju, Tovarna usnja v Šošta
nju, Gradis v Celju itd. Te prve

praktične izkušnje naših podje
tij bodo na seminarju, ki ga te 
dni prirejajo z glavnimi inštruk
torji iz drugih republik, prene
sli tudi v druge republike.

Udeležence drugega seminarja 
smo obiskali zadnji dan, ko so 
zastopniki iz posameznih podje
tij pojasnjevali, kako imajo v 
njihovem podjetju organizirano 
izobraževanje delavcev in kako 
nameravajo izkoristiti znanje ter 
izkušnje, pridobljene na semi
narju, za organizacijo sistema
tičnega izobraževanja delavcev 
v svojem podjetju. Ob navduše
nem navajanju dosedanjih uspe
hov in smelih načrtov za bodo
če delo se zdi, da smo v izobra
ževanju delavcev končno storili 
odločilen premik. Upamo, da bo
do taki uspehi kmalu postali 
vsakodnevna praksa.

NEKATERE IZMED NALOG 
CENTROV

O tem smo lahko prepričani, 
če pogledamo nekatere od nalog, 
ki jih bodo imeli centri za iz
obraževanje v podjetju. Glavna 
naloga teh centrov je priprava 
na novo zaposlenih nekvalifici
ranih in polkvalificiranih de
lavcev na novo delovno mesto. 
Ta naloga je najvažnejša; tako 
bodo v podjetjih preprečili mno

go nesreč, do katerih prihaja se
daj največkrat zato, ker delavec 
na svojem delovnem mestu ni 
dovolj seznanjen s higiensko- 
tehnično zaščito, postopkom de
la itd., povečali bodo prihranke 
na materialu, izboljšali kvaliteto 
izdelkov, skrajšali čas priučitve 
idr. Centri bodo nadalje poglab
ljali znanje starih delavcev, iz
popolnjevali strokovno znanje 
kvalificiranih delavcev, prire
jali bodo strokovne tečaje za 
splošno izobraževanje, uvajali 
v delo praktikante in novince 
(tkzv. »rotacija« pripravnikov), 
posebno skrb bodo morali po
svečati družbenoekonomski vzgo
ji itd.

ANALITSKA OCENA 
POSTAVLJENA NA LAZ

O analitski oceni delovnih 
mest smo trdili in še trdimo, da 
mora postati temeljni kamen za 
povečanje proizvodnosti, za 
uvedbo objektivnega sistema na
grajevanja itd. Analitska ocena 
delavnih mest je dejansko tudi 
izhodišče za izdelavo učnih na
črtov za priučevanje novih de
lavcev, toda nov sistem priuče- 
vanja delavcev je prav analitsko 
oceno postavil na laž. Pokazalo 
se je namreč, da so časovni nor
mativi, ki so v analitski oceni 
delovnih mest predpisani za pri- 
učitev novih delavcev na novo 
delovno mesto, precej preveliki; 
s priučevanjem delavcev po no
vih metodah so te izkustvene ča
se namreč skrajšali za približno 
30%, v Tovarni nogavic v Pol
zeli pa jih je izobraževalni cen
ter skrajšal celo za polovico. 
Inšrtuktor iz jeseniške železarne 
je prepričan, da bodo čase za 
priučitev, ki jih je postavila 
analitska ocena, skrajšali naj
manj za eno tretjino.

ZAČNE SE, KO DELAVEC 
PRESTOPI PRAG PODJETJA
Večina udeležencev seminarja 

meni, da je v prvi fazi potrebno 
posvetiti največ pozornosti spre
jemanju novih delavcev. To je 
še posebno aktualno za podjetja, 
kjer je močna fluktuacija delov
ne sile. Zastopnik jeseniške Že
lezarne pravi, da se največ ne
sreč pri delu zgodi prvi ali pa 
drugi dan. Pomeni, da največ 
nesreč preprečimo prav s tem, 
če novosprejetemu delavcu po
svetimo vsaj minimalno skrb, ga 
uvedemo v kolektiv, na delov
no mesto in mu damo osnovno 
znanje iz higiensko-tehnične za
ščite. Za to ni i otreben poseben 
sprejemni center, ampak zado
stuje krajši tečaj. V Mariborski 
tekstilni tovarni priredijo za 
novosprejete delavce 24-urni se
minar, to je tri dni po tri ure 
teorije in po tri ure prakse. Na 
tem seminarju pouče delavce o 
osnovnih pravicah in dolžnostih 
Iz delovnega razmerja, o higi- 
ensko-tehnični zaščiti (kombini
rano s filmi in ogledom delov
nega mesta), na zaključku pa si 
ogledajo celotno tovarno. Ce bi 
v vsakem podjetju storili vsaj 
to, bi si prihranili mnogo skrbi. 
Ne samo, da bi preprečili marsi
katero nesrečo, ampak je to

predvsem važen družbeno-poll- 
tičen činitelj za vzgojo delav
cev - samoupravljalcev. Pozor
nost, s kakršno sprejme kfclektiv 
novega člana kolektiva, je zc’o 
važna za njegovo samozavest, za 
zavest, da je odslej enakopraven 
član kolektiva, da je odslej so
odgovoren za upravljanje in go
spodarjenje v podjetju. Ce upo
števamo, da v merilu države 
sprejmejo gospodarske organiza
cije letno okrog 90.000 do 100.000 
delavcev, je način sprejemanja 
novih delavcev pomemben druž
beno ekonomski in politični 
faktor.

GRADBINCI NESTRPNO
ČAKAJO NA REZULTATE 

IZ VELENJA
Uvedba novega sistema izobra

ževanja delavcev je še posebno 
važna za gradbeništvo. Tu je 
namreč vrsta nerešenih vpra
šanj, ki otežkočajo sistema*!Čno 
izobraževanje. Ne samo, da je to 
izrazita sezonska panoga in je 
zanjo značilna velika fluktuaci
ja delovne sile, ampak v grad-1’ 
beništvu še tudi nimajo analit
ske ocene delovnih mest, kar bo 
še posebno otežkočalo izdelavo 
učnih načrtov. Zaradi tega bodo 
nov način izobraževanja posku
sili uvesti najprej v celjskem 
»Gradisu«, in sicer na velenj
skem sektorju. Prav se nam zdi, 
da bodo spričo močne fluktuaci- 
je in nehomogenosti delovnih 
kolektivov sprva posvetili .naj
več pozornosti sprejemanju no
vih delavcev, kakor je rekel za
stopnik celjskega »Gradisa«. Ce 
bo poskus v, Velenju uspel, bodo 
nov način izobraževanja delav
cev v gradbeništvu uvedli po 
vsej Sloveniji.

Kulturno-prosvetna zveza Ju
goslavije je skupaj z Zvezo li
kovnih umetnikov Jugoslavije 
zbrala gradivo za razstavo ju
goslovanske sodobne grafike in 
organizirala potovanje te raz
stave po večjih in manjših me
stih, da bi se čimveč ljudi se
znanilo s to panogo naše likov
ne umetnosti. Po prizadevanju 
Zveze Svobod Slovenije je ta 
razstava pričela svojo pot tudi

Postojna
Dramske sekcije pri kultur- 

noprosvetnih društvih, ki šte
jejo 207 članov, so uprizorile 15 
del (3 mladinska, 4 drame, 7 ko
medij, 1 opereto) in jih izvedli 
30-ikrat. Prireditve je gledalo 
9768 ljudi. Izbor kjer je zadnje 
čase vse boljši. Med igranimi 
deli zasledimo Bitenčeve Uga
sle luči, Nušičevega Navadnega 
človeka, Mire Miheličeve Zla
ti oktober itd. K boljšemu iz
boru je veliko pripomogel se
znam dramskih del, ki ga je 

izdal Prosvetni servis v Kopru.

Izredno prepričljivo argumen
tira potrebo po sistematične! . 
izobraževanju delavcev tudi za
stopnik centra za izobraževanje 
pri Okrajnem ljudskem odboru 
Celje. Po njegovih navedbah je 
na njihovem območju približno 
50% nekvalificiranih in polkva
lificiranih delavcev, drugi pa so 
kvalificirani oz. visokokvalifici
rani. Toda kljub tako ugodnemu 
kvalifikacijskemu sestavu de
lavcev proizvodnost ni zadovo
ljiva. Pomeni, da problem ni le 
v formalnih kvalifikacijah, am
pak tudi v praktičnem priučeva-

po Sloveniji, in sicer najprej v 
ljubljanski Mali galeriji.

Grafika kot umetnostno iz
razilo je v letih po zadnji voj
ni, posebno pa v zadnjem času, 
zavzela v Jugoslaviji eno prvih 
mest v razvoju naše likovne 
umetnosti. Tako ni več samo 
nekakšno dopolnilo slikarstva, 
kakor so pogosto menili pred 
vojno, ampak je vedno več 
umetnikom glavni cilj in ji za
to posvečajo vse svoje zmož
nosti. Seveda se ta razvoj ne
koliko razlikuje po posamez
nih republikah, na kar so vpli
vali razni činitelji, predvsem 
pa predvojna tradicija, v gra
fiki. Pri nas v Sloveniji smo 
imeli že med obema vojnama 
močno grafično šolo, katere 
začetnik je bil Božidar Jakac. 
Danes pa v mnogočem vplivajo 
na razvoj grafike tudi akade
mije likovnih umetnosti v vseh 
glavnih jugoslovanskih sredi
ščih, na katerih je grafika 
vključena v redni študij.

Sedanja razstava v Mali ga
leriji obsega okrog 50 grafič
nih listov vidnejših jugoslo-

nju In družbeno-ekonor iški 
vzgoji. Vajenske šole dajejo do
brih 10% kadra (32 poklicev od 
približno 300 poklicev), medtem 
ko se 90% kadra formira v pro
izvodnji in zanj nihče ne skrbi. 
Prav tu pa imajo r: ilavski Iz
obraževalni centri v podjetjih 
najhvaležnejše delovno torišče

NAJPREJ PREPRIČATI 
DIREKTORJA . .

Ko je vodja seminarja profe
sor Bertoncelj vprašal udeležen
ce seminarja, kaj bodo storili 
najprej, ko se bodo vrnili v pod-

vannskih grafikov: večinoma
so avtorji predstavljeni samo 
z enim delom, nekateri z dve
ma. Razstavljena dela so na
stala večidel v zadnjih treh le
tih, tako da nam razstava re
snično nudi prerez današnjega 
ustvarjanja jugoslovanskih gra
fikov.

Ce se najprej ozremo na slo- 
. venski delež na tej razstavi, 
vidimo, da so zastopani: Riko
Debenjak z barvno litografijo 
»Jesen na morju«, Božidar Ja
kac z liričnim lesorezom z mo
tivom iz Pariza, Tone Kralj z 
dvema zanj značilnima lesore
zoma iz kmečkega življenja in 
Miha Maleš s prefinjeno barv
no litografijo »Devin«; priklju
čuje se jim še naš tržaški ro
jak Avgust Černigoj z dvema 
bakrorezoma. Tako je sloven
ska grafika kar dobro zasto
pana, čeprav bi si želeli morda 
nekaj avtorjev, posebno še iz 
vrst mlajše generacije, ki da
nes odločilno sodeluje pri ob
likovanju naše grafične umet
nosti.

Dalje razstavljajo: Angeli

jetja, je večina odgovorila: »Naj
prej bom moral za te načrte pri
dobiti direktorja in delavski 
svet...« Verjetno to ne bo tež
ko, saj kaže, da ima večina vo
dilnih ljudi v podjetjih veliko 
razumevanja za izobraževanj *■ 
delavcev. Tudi delavski sveti se 
bodo ogreli a solidno izdelan 
predlog o izobraževanju. Važno 
je, da bodo lahko pokazali uspeh 
izobraževanja in utemeljili nje
govo rentabilnost ne samo z go
spodarskega, ampak tudi z 
'ružbenopolitičnega stališča.

I. Kristan

Radovani Kosta eno svojih ob
likovno dovršenih dekliških 
glav, ekspresivni Stojan Celic, 
Boško Karanovič tehnično do
vršeno barvno litografijo, Al
bert Kiner svoje krhke figure, 
ki jih čudovito oblikuje v suhi 
igli, Aleksander Lukovič pred
vsem barvno občutene litogra
fije, Edo Murtič barvno fino 
abstraktno kompozicijo v svi- 
lotisku; pesnik vojvodinske 
zemlje, izredno tenkočutni gra
fik Milivoje Nikolajevič, zna
na grafika Zlatko Priča in Jo
sip Restek ter tehnično izredno 
dognani Mladen Srbinovič, Ri- 
zah Stetič z motivi iz Bosne 
in močno barviti Lazar Vujak- 
lija, samouk v slikarstvu in 
grafiki.

Kot že rečeno, je ta razstava 
dostojen in značilen prerez da
našnjega ustvarjanja jugoslo
vanskih grafikov. Zato bi bilo 
zelo zaželeno, če bi se tudi na
še Svobode zanimale za to raz
stavo in jo priredile v svojih 
prostorih in tako mnogo do
prinesle k likovni vzgoji svo
jih članov. Melita Stele

Križanke so te dni spet prizorišče vrste kulturnih prireditev, 
ki se vrstijo v okviru letošnjega programa Ljubljanskega 

festivala

Razstava jugoslovanske grafike

Čas, ta neusmiljeni razsodnik, je 
Kranjčevemu »Direktorju Čampi« 
odkrhnil aktualnost, pomembnost in 
Pokazal, da prežive čas samo dela, 
ki globlje prodrejo v človekovo bi
stvo in prepričljive j e kažejo družab- 
he odnose, Težko, zelo težko je iz 
krhke lupine poustvariti živega, pre
pričljivega človeka. To so na svoji 
koži preizkusili igralci ptujske Svo
bode. Priznanje zasluži njihov po- 
pum, želja, da bi oteli pozabi delo, 
ki je med obema vojnama imelo 
drugačen zven, kot ga ima danes. 
*a,krat je bila vsaka pogumna, res
nicoljubna beseda, ki,je razkrinka
vala gnilobo in hinavščino, cekin. 
Zdaj pa smo že oddaljeni od tistih 
časov in bolj kot besede nas zanima
lo ljudje. Ti pa so v »Direktorju 
Campi» preveč papirnati, da bi lah
ko nudili igralcu trdnejšo oporo pri 
°drski poustvaritvi.

Režiser Andrle je čutil šibkost 
dramskega dela ih ga je skušal po
plemenititi z izdelano dikcijo, z 
hstvarjanjem morečega vzdušja, na
petosti, dolgih premorov, ki pa so 
Predstavo razvlekli in mestoma zdol- 
Sočasili. »Direktor Čampa« je kon- 
varzacijska drama, brez posebnih 
"vpetosti, brez značilnega čehovljan- 
skega vzdušja. Režiser bi ravnal bo- 
Ue. če bi skušal dejanja, razgovore 
Pospešiti in tako zakriti šibkosti v 
delu.

Razumljivo je, da tako tudi igralci, 
so bili mestoma patetični, niso 

uspeli pokazati vseh svojih sposob
nosti. Dokazali pa so, da so zelo iz
enačen, resen gledališki kolektiv, ki 
bi ob drugem delu lahko pokazal 
svojo nadarjenost in precejšnjo igral- 
*ko izkustvo.

*Slager« letošnje gledališke sezo
ne, Marinčevo »Komedijo o komedi- 
R", so uprizorili v režiji Janeza Bre- 
nv igralci zagorske Svobode. Mlad. 
si'mpatičen gledališki kolektiv si ni 
zadal težke naloge. V Marinčevi ko
mediji ni težjih problemov. Osrednji 
Problem je v razpotju: ali je direk- 
tor Medved komična figura ali pa so 
komične situacije, v katere ga za- 

njegove preštevilne funkcije. 
.. se mi, da so bolj komične situ

acije kot sam osrednji lik. Tega pa 
agorjani niso , dovolj poudarili. Ho 

so ljudi zabavati in so tako tudi 
ujtrektorja napravili bolj smešnega 
Kot zahteva delo.

Režiser Bren dela ni obogatil s 
posebnimi režijskimi domislicami, ki 
bi »na tezo« pisani komediji močno 
koristile. Težil je za živahnim po
govornim jezikom, za enostavnimi 
razporeditvami oseb, ki so kljub 
skromni igralski izkušenosti zaradi 
zelo dobro naučenega besedila sim
patično učinkovale na gledalce. Eno
stavna, stilizirana scena ni izkazova
la posebnih scenografskih idej. Bila 
je bolj praktična kot domiselna.

Najmlajši gledališki kolektiv na 
reviji, skupina »Slave Klavora« iz 
Maribora, je zavzeto zaigrala Suha
dolčevo dramo »Rdeči so oblaki«. 
Rahlo naivna igra Jz časov okupacije, 
prvenec obetajočega pisatelja, ki za
enkrat še pripoveduje življenjske 
resnice v rahlo pridvignjenem, mo
drujočem tonu, namesto da bi stkal

svoje junake iz trdnejših vlaken. 
Zgradba drame je jasno zastavljena, 
za presenečenje preskrbi le vljudni 
policist Schibovoetz, ki skuša, tako 
so mi vsaj povedali, s tem pridobiti 
pobeglega Ludvika za svoje delo. Ze
lo čuden revolucionar je tudi učitelj 
Dobrišek, ki tako ljubeznivo pade 
v roke policiji potem, ko jim je že 
enkrat ušel. Boljše kot zgodba in 
značaji je besedilo, ki je tekoče, po
govorno in amaterskim igralcem ne 
dela posebnih težav. Ce bo pisatelj 
pustil igro mediti in jo kasneje po
pravil, bo lahko delo dobrodošel gost 
na amaterskih odrih.

Zapisal sem že, da je bila ta gle
dališka skupina z izjemo »Jezusovih 
apostolov« najmlajša. Za seboj pa 
ima že precej trdo pot. Večina, mor
da celo vsi, so obiskali dramsko šolo 
v Mariboru. To se prepričljivo kaže 
v njihovem govoru. Morda je govor 
tu in tam rahlo povzet po gledali
ških vzorih, premalo doživet, nespor
no pa je za mlade igralce precej 
kultiviran.

Režiser Karlin, ki je razumel avtor
jevo idejo, je premalo poudaril mo
reče vzdušje, napetost, strah. Zdelo 

mi je, kakor da poteka zgodba v 
brezčasnem svetu, kakor da bi ne 
bilo nikjer nobene nevarnosti. In

vendar so ljudje v drami odločujejo 
med življenjem in vestjo.

Kako potrebni smo bili sprošče
nega smeha, je pokazal P. Budaka 
»Klobčič«. Pred polno dvorano so ga 
temperamentno odvili mežiški igralci. 
Zlepa se nisem tako od srca nasme
jal kot pri tej predstavi.

Edo Mauhler, režiser, ki je sam 
tudi igral, je marsikdaj uspel z do
bro karakterizacijo, z barvanjem di
alogov poustvariti pristno liško ko
medijsko vzdušje. Igralci so iz dela 
izluščili vso njegovo prešernost, ro
bato razposajenost in klen dialog. 
Ravno v tej igri je bolj kot kjerkoli 
prišla do izraza neposrednost, pre
prostost in polna amaterska zavze
tost za igranje. Mežičani — dva civi- 
la seveda izvzamem — so nakazali 
smer, kako morajo igrati ljubitelji

gledališča. Niso samo predstavili li
kov, skoraj bi lahko zapisal, da so 
z njimi zaživeli. In ravno v tem je 
glavni čar in pomen amaterskega 
gledališča.

Kako prav je bilo, da smo pred 
»Dnevnikom Ane Frank« videli Bu- 
dakov »Klobčič«. Tako smo se spro
ščeno pripravili na dramo ali bolje 
na dramsko kroniko, povzeto po 
dnevniku prebujajočega se židovske
ga dekleta. Doletela jo je žalostna 
usoda kot tisoče mladih deklet. Za
čutila je ljubezen, ne da bi jo doži
vela. V tem je glavna tragika: z Ano 
sočustvujemo in jo spremljamo v 
podstrešni sobici, ki dobra in pleme
nita. polna življenja, ki pa je na silo 
utesnjeno, povzroči marsikomu kakš
no žalostno urico.

»Dnevnik Ane Frank« zahteva do
brih, izkušenih igralcev. Igralska 
skupina Svobode center iz Trbovelj 
ni precenjevala svojih sposobnosti, 
ko se je odločila za študij. Trd oreh 
so s skupnimi močmi uspešno strli.

»S to igro je mogoče,« kot je de
jal v razgovoru France Jamnik, »iz
vabiti iz gledalcev potoke solza«. Tr
boveljski amaterji niso šli po tej po
ti. Brez posebnih poudarkov, prepro
sto, z občutjem za mero so zaigrali 
to zahtevno delo. Mestoma bi jim

celo lahko očitali^ predvsem pa reži
serju Karlu Malovrhu, da so premalo 
poudarili nervozno in napeto vduš- 
je v podstrešni sobici, kjer osem lju
di vsak dan s strahom pričakuje, da 
jih bodo odkrili. V razgibani mizan- 
sceni in sproščeni igri ni bilo prave 
napetosti, vzdušja, ki se tako pogosto 
menja. Iz veselja v sovraštvo, iz sme
ha v žalost, iz trenutka brezskrbno
sti in pozabe v strah. Pestra je skala 
trenutnih doživetij, ki niso bila ved
no dovolj sugestivna.

Ob njihovi uprizoritvi pa kaže po
udariti, da je bila najbolj enotna. Ta 
enotnost gre na rovaš izkušenih 
igralcev, ki že obvladajo odrsko abe
cedo.

Za zaključek revije pa so se pred
stavili — nekako izven konkurence 
— mladi igralci Delavskega odra iz

Ljubljane. Nastopili so z dramatiza
cijo romana »Jezusovi apostoli« Leo- 
nharda Franka, z igro za otroke od 
desetih do sedemnajstih let, kot je 
duhovito povedal Lojze Filipič. Pred
stavi se je poznala vešča, za mlade 
igralce razumevajoča roka režiserja 
Marjana Beline. Prvikrat smo videli, 
da ima vsaka stvar na odru, vsaka 
gesta in premik svoj logičen pomen. 
Bili smo priče izredno solidno naštu
dirane predstave. Režiser ni suho po
vzemal- besedila, marveč je s pre
tehtanimi dopolnitvami igro dopol
nil; predvsem pa pripravil veliko 
smiselnejši zaključek, kot je v drama
tizaciji. Dvorana je bila ob predstavi 
nabita, zunaj pa je ostalo še toliko 
gledalcev, da je vodstvo revije že 
resno razmišljalo, ali ne bi predstave 
ponovili.

S tem smo zaključili najsplošnejše 
vtise o posameznih predstavah. Po
sameznih igralskih stvaritev nismo 
ocenjevali. Povedati pa moramo, da 
je bilo na reviji nekaj igralskih po- 
ustvaritev, ki bodo vsem nazvočim 
ostale v lepem spominu.

Ce skušamo zdaj povzeti najsploš
nejše ugotovitve z revije, moramo 
zapisati, da je revija uspela in pre
segla naša pričakovanja. Vseh sedem 
Igralskih skupin je pokazalo solidno

znanje, odkrili smo nekaj zelo na
darjenih igralcev in režiserjev. V to
variškem pogovoru je bila izmenjana 
marsikatera dragocena misel, česa se 
je treba izogibati in kaj kaže iz
boljšati.

Med drugim smo ugotovili, da in- 
scenatorji, prav tako kot amaterski 
slikarji, ne poiščejo čistih barv, ki 
bi učinkovale sveže in lahkotno, da 
ne izkoriščajo dovolj barv za poudar
janje razpoloženja. Stilizacije in po
enostavitve izvirajo bolj iz želje po 
cenenosti, kot iz želje, da bi scene 
sprostili namišljenega realizma in 
nabreklosti. Pri nekaterih scenah 
tloris ni bil smiselno izdelan in tu 
in tam je razporeditev pohištva du
šila sproščenost. Inscenacije pa so 
vendarle pokazale viden napredek.

Igra posameznih igralcev se je gi
bala od začetnih plahih korakov na 
odru (k sreči je bilo teh zelo malo) 
pa do resnično doživete interpretaci
je zelo zahtevnih likov. Opaziti je 
bilo da marsikateremu igralci govor 
ne dela posebnih preglavic, da sicer 
tehnično marsikje še ni izdelan, pre
malo barvit, a zato toliko bolj iskren 
in neposreden. Slabo so se odrezali 
vsi tisti igralci, ki so skušali posne
mati slabe vzore; ki so pretirano 
nervoznost nakazovali z drhtenjem 
prstov, se postavljali v umišljene, 
statične poze in tu in tam celo sku
šali posnemati patetičnost slabokrv
nih poklicnih igralcev. Pri marsiko
mu je še vedno slaba stran soigra; 
zaživi na odru le takrat, kadar je v 
akciji, kadar govori, medtem ko ta
krat, kadar se mu zdi, da je samo 
nujen rekvizit na odru, močno zble
di. Vse te slabosti pa je mogoče pre
magati z lastno voljo, kritičnostjo in 
s pomočjo režiserja. Zdi se mi, da so 
slednji z rutiniranimi igralci preveč 
popustljivi in da imajo premalo po
guma, da bi jih odvadili slabih raz
vad.

Skoraj enak razpon kot pri igral
cih je bil tudi pri režiserjih. Bili so 
duhoviti, domiselni, taki, ki so imeli 
predstavo trdneje v rokah, in tudi 
taki, ki so bolj organizirali kot pa 
režirali predstavo. Le-ti so se v raz
govorih lahko marsikaj naučili. Opa
zili smo, da se režiserji še ne pri
pravljajo dovolj temeljito na pred
stavo, da vsi še ne izdelajo temelji
tih režijskih knjig, da se nekateri 
še premočno zanašajo na svojo izku

šenost in naključje, ki naj bi zgla
dilo ostrine.

Amaterski režiserji pa morajo biti 
hkrati tankočutni vzgojitelji. Kako je 
to mogoče doseči, je pokazala pred
stava »Jezusovih apostolov«. Z začet
niki je uspel režiser ustvariti sodob
no predstavo, ker so mu mladi igral
ci zaupali in ker jih je, kot so de
jali v razgovoru, razumel, prodrl je 
v njihove značaje in vsakogar prijel 
s prave strani. V razgovorih smo na
dalje opazili, da imajo nekateri 
igralci precejšnje igralsko znanje, da 
razmišljajo o amaterskem igranju, 
da se pogovarjajo in skupno iščejo 
pravo pot. To velja posebno za Ve
lenjčane, Trboveljčane in mlade 
igralce z Delavskega odra. Morda ni
mam prav, toda zdelo se mi je, da 
marsikje ne razpravljajo dovolj te
meljito o svojem delu, da hočejo 
predvsem igrati, ne da bi skušali z 
igro posredovati največ, kar zmorejo.

Poseben problem je odrski jezik. 
Neenoten je, poln dialektov in me
stoma tudi slabo razumljiv. Ce bodo 
hoteli premostiti to težavo, bodo mo
rali režiserji poklicati na pomoč sla
viste, žrtvovati odrski izreki več ča
sa kot doslej. Kolikor mi je znano, 
imajo samo Trboveljčani že deset let 
slavista, ki jim pomaga plemenititi 
odrsko govorico.

Maske so bile v glavnem dobre. 
Posebno pri Velenjčanih. Pomagal 
jim je poklicni masker. Slabše je 
bilo z lučjo, ki razen v »Beraški ope
ri« in deloma v »Ani Frank« ni 
imela svoje prave funkcije. Ce upo
števamo pota sodobnega gledališča, 
ki ima odrsko luč za enega izmed 
najbolj važnih elementov dobre pred
stave, potem bomo morali to stvar 
še znatno izboljšati. Seveda, če bo
mo denarno zmogli.

Se bi lahko naštevali dobre in sla
be stvari. Toda zdi se mi, da smo 
glaimo le povedali.

Revija, ki jo bomo z večjimi izkuš
njami, z boljšimi pripravami nasled
nje leto priredili v Velenju, bo lahko 
postala eden izmed najpomembnej
ših vzgibov za kvaMetno rast ama
terskega igranja. To pa je bil njen 
glavni namen, je v zaključnem go
voru dejal predsednik Vladko 
Majhen.

Vsem prizadevnim igralskim dnu 
žinam kličemo: Junija 1959 na svte 
denje v Velenju. vinko rrinkam*

Revija v mestu prihodnosti
(nadaljevanje in konec)
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Uvoz je precej škodi! domači proizvodnji
Delavski svet Tovarne deko

rativnih tkanin v Ljubljani ima 
polne roke dela. Znašel se je 
pred vprašanjem, ki ga bo sam 
težko rešil. Za kaj pravzaprav 
gre? Domača industrija deko
rativnih tkanin ima že tolikš

no proizvodno zmogljivost, da 
bi lahko popolnoma zadovoljila 
domače potrebe. Toda trgovci 
so lani in letos uvozili precejš
nje količine teh tkanin. Tovar
na ima zdaj na zalogi kar pre
cej tega blaga (kajti tudi trgov-

Kolio se podraži jamski les?
Lani je tržni inšpektor zasav

skega bazena pregledal 1.221 go
spodarskih oranizacij in njiho
vih poslovnih enot. Vložil le I2b 
prijav za kaznovanje, po katerih 
so gospodarska in kazenska socu- 
šča ter sodnik za prekrške iz
rekli precej kazni; gospodarska 
sodišča za 326.000 dinarjev de
narne kazni, in razen tega so 
odvzela 97.043 din neupravičenih 
dohodkov.

Tržni inšpektorat v Trbovljah 
je ugotovil, da je v podjetjih 
nastala velika gospodarska Sko
da in precej nedovoljenih do
hodkov. Pregledal je tudi precej 
živilskih obratov, kjer ni ugo
tovil večje gospodarske škode, 
je pa kljub temu izdal precej 
odločb, da bi odpravili nepra
vilnosti v gostinskih obratih (n 
gostiščih.

V zadnjem času je tržni in
špektor pregledal senovški in 
zagorski rudnik, ki sta se 
ukvarjala z nedovoljeno trgovi
no. čeprav nista imela potreb
nega dovoljenja, sta trgovala z 
gradbenim materialom, benci
nom, strojnim oljem, barvami 
In lakom, skratka z vsem bla
gom, ki sta ga kupovala tudi za 
svoje potrebe.

2e dolgo velja predpis, ki do
loča, kdaj smejo gospodarske 
organizacije kupovati kmetijske 
pridelke naravnost pri proizva
jalcu. Prav gotovo ni bil smoter 
tega predpisa, da bi kmetijske 
zadruge samo izstavljale raču
ne, si zaračunavale provizijo 
medtem ko bi odkupna podjetja 
še naprej »šarila« po terenu 
Ugotovili pa so, da je bilo neka-

@o smrti borke 
zcs pravice 

delavskih žena
Nedvomno smo spremili n - 

zadnji poti ženo, ki je posvetila 
velik del svojih življenjskih 
moči boju za pravice delavskih 
Žena. — ŠTEFANIJA BREZAR
JEVA — Rojena leta 1884 v Tr
stu je v proletarski družini že 
kot otrok začutila težo življe
nja. Poleg tega je postala že 
zgodaj sirota. Zgodaj se je pri 
družila socialističnemu delav
skemu gibanju. Zlasti se je 
udejstvovala v dobi med obema 
vojnama. Delavske ženske, za 
družne in kulturne organizacije 
so bile torišče njenega dela 
Kmalu je spoznala, da ženska 
neenakopravnost ni škodljiva 
samo za žensko kot tako, mar
več še posebej za delavsko giba
nje. Kaj pomaga pritegniti mo
ža, če pa ostane žena pod vpli
vom reakcionarnih krogov.. Za 
radi tega je bila leta 1924 med 
ustanoviteljicami Zveze delav 
skih žena in deklet, tedanje de
lavske ženske organizacije, !n 
kakih deset let med njenimi vo
dilnimi članicami. Deset let 
skoraj ni bilo številke ženskega 
Usta, glasila Zveze delavskih 
žena im deklet, v katerem ne bi 
t-rar članka s podpisom »Š. B.« 
Seveda je bila tudi med narod
noosvobodilno vojno aktivistka: 
članica terenskega odbora OF 
hišna zaupnica, članica AFŽ itd. 
Edini sin Maksim, ki je sode
loval od začetka NOB je pade! 
leta 1943 v ofenzivi na Ilovi go 
ri, hčerka Stana je nosilka spo
menice 1941 itd. Tudi po osvo
boditvi je delala, dokler so .t! 
leta in zdravje dopuščala. Njeno 
Ime bo častno zastopano v zgo
dovini slovenskega delavskega 
ženkega gibanja.

Cv. A.K.

DOBRO POLJE
Po podatkih občinskega ljud

skega odbora v Dobrem polju 
800 ljudi ni polno zaposlenih. 
Zavoljo tega so na eni izmed 
zadnjih sej ObLO predlagali, 
naj bi v skladiščnih prostorih 
v Vidmu ustanovili podružnico 
tekstilne tovarne »Rašica« iz 
Gamelj pri Šentvidu nad Ljub
ljano.

TRŽ8Č
V Bombažni predilnici in 

tkalnici Tržič so pred kratkim 
ustanovili klub mladih proiz
vajalcev. Priredili so že več 
predavanj, med njimi »Razvoj 
tovarne nekdaj in danes«.

L

NOGAVICE Z LASTOVKO

I k
NVLON,
PERLON.

SNKALON, CREPPE-NVLON
$

terim kmetijskim zadrugam ma
le mar, kaj počno ta podjetja. 
Nekatere zadruge (v bližini rud
nikov) sploh ne vidijo jamskega 
lesa, ker ga sami prodajalci pri
peljejo v rudnik. Kljub temu pa 
si zaračunajo provizijo. Podob
no je s taninskim lesom, ki ga 
kmetje sami pripeljejo s selni
škega področja v tovarno. Kme- 
tijka zadruga le izstavi račun 
ter ga pošlje gospodarski po
slovni zvezi (provizija za kilo
gram taninskega lesa znaša 
300 din).

V kmetijski zadrugi Podkurn 
plačujejo jamski les po 0.700 din. 
Gospodarski poslovni zvezi pa 
ga zaračunavajo po 7.000 dinar
jev. Podjetja Gorjana pa odku
puje ta les po 17 350 dinarjev in 
ga po isti ceni dobavlja rud
niku.

Prav je, da kmetijske zadruge 
odkupujejo kmetijske pridelke 
in les le takrat, kadar je treba 
odkup organizirati. V tem pri
meru si smejo zaračunat; provi
zijo, ker je .preprodaj« združena 
s stroški. Kmetijske zadruge pa 
naj se sicer posvete kmetijski 
pospeševalni delavnosti.

Marjan Lipovšek

ci imajo v skladiščih več kot 
preveč uvoženega blaga). Vse to 
pa bremeni obratna sredstva. 
Nekateri stroji za vezenine v 
Tovarni dekorativnih tkanin 
zdaj stoje. Tovarna jih je za
čela preurejati za izdelavo po
steljnih pregrinjali, prtov itd. 
(preureditev enega samega stro
ja pa stane 100.000 din). 
Dekorativne tkanine niso obi
čajno potrošno blago in gredo 
zaradi tega teže v promet. Zato 
tudi ne moremo pričakovati, da 
bi trgovci hitro prodali uvožene 
vezenine in da bi tovarna kma
lu plasirala svoje izdelke na 
trg. Nesmotrn uvoz je tej in
dustriji zelo škodil. Delavski 
svet je že prej opozarjal, da 
nima nobenega smisla uvažati 
tkanine, kakršne izdelujejo tu
di doma. Tega uvozniki niso 
upoštevali.

V tovarni so torej nekaj stro
jev ustavili, kaj lahko pa se 
zgodi, da bodo s posteljnimi 
pregrinjali in drugimi tkanina
mi, ki trenutno še gredo v de
nar, nekega dne nasitili domači 
trg. Ce se bo stanje poslabšalo, 
bodo morali nekaj delavcev po
slati na brezplačen dopust ali 
jih celo odpustiti. Delavski svet 
bo moral napeti vse sile, da bo 
izpeljal stvar do kraja.

Sedanja uvozna politika nam 
prizadaja veliko škodo. Ne sa
mo gospodarsko — temveč tudi 
politično. Nenehno govorimo o 
višji proizvodnosti, toda kaj nam 
pomaga,» če jo dosežemo in
moramo potem nenadoma usta
viti proizvodnjo? Do tega pač 
ne bi prišlo, če bi uvoznik po

slušali proizvajalce. Slej ko prej 
pa bo treba tak uvoz res za
jeziti.

»214.200 m2 žičnega 
pietiva in platna«

V tovarni žičnih izdelkov v 
Celju so lani izdelali 214.200 m1 
pletiva in tkanine, in to od 
1. januarja do 31. maja letos. Če 
bi hoteli ta njihov uspeh pove
dati v prispodobi, potem bi 
rekli, da so v teh mesecih na
pravili meter široko preprogo 
žičnega pletiva, ki bi segala od 
Ljubljane do Tržiča.

Povpraševanje po lesenih po
steljnih vložkih, kovinskem po
hištvu, žičnem pletivu dn platnu 
je tolikšno, da tovarna ne more 
ustreči vsem naročnikom, pred
vsem zato, ker ima premajhne 
prostore. Pred vojno je v tovar
ni delalo 40 delavcev, zdaj jih 
je zaposlenih že 100. To kaže, da 
so pametno izkoristili proizvod
ni čas, prizvodnjo dobro organi
zirali in pravočasno nabavili 
surovine.

Li. V.

Z dograditvijo zadnjega odseka avtomobilske ceste od Petrinj 
do Kastelca nad Črnim kalom smo pred dnevi dobili novo 
prometno žilo, ki bo sedaj v celoti povezala sodobno avto
mobilsko cesto, ki se iz Senožeč odcepi proti Kopru na slovensko 
obalo. Nova cesta bo postala še posebno pomembna jeseni, ko 
bodo odprli! tovorno pristanišče v Kopru, od koder se bo razvijal 
močan domač in tranzitni blagovni promet, ki bo zlasti terjal 

ugodne prometne zveze z zaledjem

Pocenimo gradnjo stanovanj!
Tovarna pisalnih strojev je 

mlada. Mladi so tudi delavci, ki 
delajo v njenih obratih. Na 
delo se vozijo iz daljnje in bliž
nje okolice. Le ena tretjina jih 
stanuje v bližini tovarne. Ce 
naj bodo delavci na delovnih

Kdo bo prvi ponudil roko?
»Delo je otežkočeno, ker obra

tujemo v treh izmenah, vendar 
so bili rudarji pred vojno, zdaj 
pa so še bolj steber delavskega 
prosvetnega udejstvovanja v 
Kočevju,« pravi sekretar rud
nika.

Rudniška Svoboda, na primer, 
šteje 270 članov, med njimi je 
200 aktivnih. Kolektiv šteje pa 
800 ljudi. Društvo ima dramsko, 
lutkovno in šahovsko sekcijo, 
godbo na piha>a ter zabavni or
kester. Pevski zbor pa je zaspal, 
ker nima pevovodje Težke je 
reči, katera izmed njih je de- 
lavnejša. Vse se trudijo. Dram
ska sekcija je pripravila štiri 
predstave in dvoje gostovanj, 
godba dva javna in več prome
nadnih koncertov, vrhu tega je 
neštetokrat nastopila ob raznih 
priložnostih. Zabavni orkester je 
priredil štiri koncerte lahke 
glasbe, šahisti so se udeležili re
publiškega prvenstva itd.

Druga je stvar s športom. Pri 
nogometnem klubu Rudar se pri 
rudniku vse začne in ‘udi neha. 
Zadnje čase so uredili še igrišče

za odbojko pred restavracijo, 
balinat hodijo pa v Zebne. Pri 
kočevskem Partizanu so le ru
darski otroci, od starejših ni 
tam menda nikogar. »Tam« bo 
prava beseda, saj je še vedno 
čutiti, da j mesto eno, rudnik 
pa drugo. Niti v rudniku niti v 
Partizanu ne kažejo kaj prida 
volje, da bi se zbližali. Rudarji 
težko pozabijo starih krivic, v 
Partizanu so pa tudi še precej 
zapeti. Vendar goji Partizan vse 
vrste športa, od odbojke, košar
ke do smučanja, in so njegovi 
člani prizadevni poborniki festi
valske misli. Le odnose z rud
nikom bi bilo treba še urediti. 
Rudniški sindikalni odborniki pa

sami priznajo, da se za te stvari 
še niso dosti zavzeli.

Nekdo bo pač moral prvi po
nuditi roko. jc.

MARIBOR
Pred kratkim je v Mariboru 

prvič zasedala novoizvoljena 
okrajna skupščina Zavoda za 
socialno zavarovanje. Razprav
ljala je o ureditvi zobozdrav
stvene službe, o odnosih med 
to službo /n pacienti. Naposled 
so izvolili 21 članov za repu
bliško skupščino Zavoda za so
cialno zavarovanje, izvršni od
bor okrajnega zavoda in več 
komisij. G. G.

Komisija za sklepanje in odpovedovanj« delovnih
razmerij podjetja

TOVARNA SANITARNEGA MATERIALA, DOMŽALE

razpisuje mesto

VARNOSTNEGA TEHNIKA

ŠOŠTANJ
V tej občini bodo končno le 

preuredili mlekarniški obrat. 
Zdaj razmišljajo še, od kod bo
do dobivali mleko.

Pogoji: uslužbenec s srednješolsko izobrazbo ali kva
lificiran delavec z daljšo prakso v tekstilni stroki. 

Ponudbe sprejema uprava podjetja do 10. julij« 1958.

mestih spočiti, je pač treba 
graditi stanovanja. Najprej so 
si hoteli zgraditi stanovanjski 
blok s 30 stanovanji. Ta načrt 
jim je žal padel v vodo, pozneje 
so sklenili pogodbo z Zavodom 
za stanovanjsko izgradnjo za 9 
stanovanj in tri garsonjere.

Stanovanjsko stisko rešujejo 
počasi. Stanovanja v bloku bi 
bila morda cenejša od onih, ki 
jih bo tovarna dobila po pogod
bi z Zavodom za stanovanjsko 
izgradnjo.

V tovarni TOPS so na se
jah delavskega sveta večkrat 
razmišljali, kako bi pripravili 
projektante do tega, da bi na
črtovali cenena stanovanja. 
Sredstva, ki jih ima ta savelj
ska tovarna na razpolago za 
gradnjo stanovanj, v primeri s 
potrebami niso velika. Zato bi 
bilo tudi najbolje; da bi gradili 
takšna stanovanja, kakršna tre
nutno potrebujejo. Njim bi se
veda godilo, da bi si zgradili 
tak stanovanjski blok, kjer bi 
bila na primer le enosobna in 
dvosobna stanovanja. Mnogo 
družin bi se za sedaj zadovolji-

B0HINJSKA BISTRICA
Od 13. do 23. julija bo v 

okviru politično organizacijskih 
seminarjev; ki' jih prireja mla- 
dnski izobraževalni center pri 
Centralnem komiteju Ljudske 
mladine Slovenije, seminar za 
nižje strokovne šole. Na semi
narju bodo udeleženci razprav
ljali o programu Zveze komu
nistov, o družbenem upravlja
nju, o šolski reformi in delu 
mladinske organizacije v šolah. 
Od 25. julija do 6. avgusta pa 
bodo lahko mladinski aktivisti 
preživeli svoj letni dopust v 
Bohinju, v mladinskem domu.

L V.

lo z enosobnim stanovanjem, ko 
pa bi se njihove družine pove
čale, bi se preselili v dvosobna 
stanovanja.

LJUBLJANA
Prejšnji teden je bil v Ljub

ljani ustanovni občni zbor Dru
štva izumiteljev Ljubljana. No
voustanovljeno društvo bo dela
lo pod okriljem Ljudske tehnike, 
združevalo pa bo .izumitelje, ra- 
cionalizatonje in novatorje iz 
ljubljanskega okraja. Izumi, no- 
vatorstva in racionalizacije lah
ko bistveno izboljšajo proizvod
njo, pomagajo k boljšemu izko
riščanju domačih surovin, mar
sikdaj pa lahko prihranijo devi
ze a nakup tujih licenc. Novo 
društvo bo zastavilo vse sile za 
to, da bodo novatorski predlogi 
uresničeni v korist vsemu go
spodarstvu.
Svojim članom bo društvo nudi
lo vso pomoč, skušalo pa bo tudi 
vzbuditi v gospodarskih organi
zacijah več razumevanja za iz
umiteljstvo in novatorstvo.

Na občnem zboru so izvolili 
upravnj odbor, ki ga bo vodil 
predsednik dr. Kreto Cacafura.

| Slabo preslana 
preizkušnja

V nekem večjem podjetju 
na Štajerskem so se dogo
vorili za akcijo posebne vr
ste: preizkusiti so hoteli po
štenost kolektiva.

Imenovali so posebno ko
misijo, ki je 13. junija z 
žrebom določila deset čla
nov kolektiva. Petim so iz 
plačilne vrečice vzeli po ti
soč dinarjev ter jih vtaknili 
v drugih pet vrečic, zapisali 
imena »srečnikov« ter šte
vilke tisočakov. Naslednje
ga dne so te plačilne vre
čice z drugimi vred razde
lili.

Komisija je posebej opa
zovala vse izbrance. Tisti, 
ki so dobili po tisoč dinar
jev premalo, so se oglasili 
še isti dan, le eden se tudi 
pozneje ni javil. Ko mu je 
komisija povedala, da je 
dobil tisočak dinarjev pre
malo. je dejal, da je to si
cer naslednjega dne opazil, 
pa je mislil, da mu ga je 
vzela žena, ker bo imel čez 
nekaj dni god.

Tudi tisti, ki so dobili po 
tisočak preveč, so denar 
prešteli (za enega izmed 
njih je prišla žena po plačo 
in jo celo trikrat preštela), 
nekdo pa je dvakrat preštet 
denar, toda tisočaka ni vr
nil nihče.

Komisija je potem izid 
akcije javno objavila ter 
pozvala vse, naj do 21. ju
nija vrnejo tisočak.

Vsi so ga vrnili.
Prvi je dejal: »Denarja 

sploh nisem štel, s tem pa 
še ni rečeno, da bi prinesel 
jurja nazaj.«

Drugi: »Žena je dobila 
kuverto, vedela je, pa je 
molčala.«

Tretji, ki je denar dva
krat štel: »Sele v sredo sem 
ga preštet, ker ga prej ni
sem potreboval...«

Zena: »Mislila sem, da je 
kakšna doklada.«

Namesto petega je prišel 
brat z denarjem.

Slabo so se torej odreza
li. Toda ne smemo misliti, 
da tovarišu ne bi vrnili de
narja, če bi vedeli, da ga 
je zgubil! Stvar je v ne
čem drugem. Ta denar je 
bil od PODJETJA in kaj 
bi se tisti tisočak poznal 
podjetju, ki ima milijone? 
Izid tega preizkusa opozar
ja torej na slab odnos do 
podjetja in skupnosti.

V. J.

DOPUST
E. M. Trniče: V podjetju, kjer 

ste se zaposlili lani marca, ste 
junija odpovedali, in sicer ste 
se sporazumeli za 15-dnevni od
povedni rok. Celokupne delov
ne dobe imate 24 let. Ko ste 
zahtevali v sedanjem podjetju 
dopust, so vam ga odklonili. Češ, 
da vam v tem podjetju pripada 
samo toliko dni rednega dopu-

I Ing. Slavko Marjanovič : PEOUČeVANJe P€LA
SNEMANJE AKTIVNEGA DELA

Delovni čas, ki je potreben za izde
lavo določenega proizvoda oziroma se
stavnih delov določenega proizvoda, do
ločamo zato, da bi lahko vse delo nor
mirali v skladu z določenimi delovnimi 
pogoji. Znova velja poudariti, da lahko 
šele tedaj določimo, kako dolgo naij 
traja neko delo, ko so uveljavljeni tudi 
najugodnejši delovni pogoji.

^ Aktiven delovni Čas določamo z mer- 
Jemjem.

Zastoje, kolikor niso s»talni, ocenju
jemo ali jih izračunavamo na temelju 
statističnih metod.

MERJENJE ČASA. — Enoto za mer
jenje časa določimo na osnovi prouče
vanja. Naj pogostne j e uporabljamo dan, 
uro, minuto ali dele minut. V posebnih 
primerih uprabljamo tudi daljše enote 
kot dan (teden, mesec in redkeje leto — 
v gozdarstvu in kmetijstvu).

Ce merimo delovni čas na sestavne 
dele minut, ga lahko merimo na sekunde 
ali stotinke sekund. Ker potrebujemo 
rezultate časovnih meritev za nadaljnje 
izračunavanje, je bolje, če uporabljamo 
stotinke minute (po dekadnem sistemu), 
kot sekunde.

Delovni čas merimo z uro. Ce hočemo 
izračunati delovni čas na minute in dele 
minut, potlej uporabljamo štoparico. Za 
merjenje gibov in mikrogibov pa upo
rabljamo posebne aparate in filmske 
kamere. Ker vemo. kako hitro lahko 
fotografiramo z aparatom, bolje rečeno, 
koliko posnetkov napravimo v sekundi, 
lahko na osnovi analize filmskega traku 
tudi izračunamo čas za posamezne gibe 
in mikrogibe. Toda te podatke uporab
ljamo navadno le v laboratorijske name
ne ali za zelo natančne razmejitve med 
zaključkom enega in med začetkom 
drugega dela.

Natančnost meritev pa je odvisna od 
tega. da začnemo meriti delovni čas res 
tedaj, ko nekdo začne delati in potem 
ko delo aaključi. Zato je treba določiti 
neko izhodiščno točko. Pri merjenju 
operacij, ki se stalno ponavljajo, je lahko 
izhodiščna točka katerikoli trenutek. 
Zaključek operacije pa označimo tedaj, 
ko se operacija ponovi. Pri začetku in 
zaključku le-te je najbolje upoštevati za 
izhodiščno točko tisti trenutek, ki je v 
delovnem procesu označen z zvokom, da 
ga normirec laže zazna.

IZBIRA ČASA, KI GA BOMO SNE
MALI —

Izbira del, ki jih bomo merili, Je 
odvisna od tega, kako natančno hočemo 
izmeriti delovni čas. Toda razdelitev del 
na postopke, prijeme, gibe in mikrogibe 
naj ne bo preveč podobna. Pri tem velja 
upoštevati tale načela:

1. Delo, ki ga nameravamo snemati, 
naj traja manj časa, potrebno kot Je 
za točnost snemanja — navadno najmanj 
4 sekunde.

2. Priprav ni treba združevati z aktiv
nim delom in tudi ne s pospravljanjem. 
Aktivni delovni čas je treba v vsakem 
primeru meriti ločeno od zastojev.

3. Aktivnega dela zastojev, ki se stal
no ponavljajo, pri merjenju ne upošte
vamo, ker že vemo, kako dolgo traja 
neko delo oziroma neki zastoj.

Med takšna dela lahko štejemo pri
našanje materiala iz Istega skladišča do 
istega delovnega mesta Itd.

Prijem, ki je sicer enak za več ope
racij ali postopkov, lahko posebej nor
miramo. Takšni normirani prijemi (ali 
gibi) so lahko osnova za sintetično izra
čunavanje norm za operacije ali za po
stopke, ki Jih sestavljajo.

KOLIKOKRAT BOMO SNEMALI? — 
Da bi dobili čimbolj točne podatke, mo
ramo določeno delo večkrat snemati in 
izračunati povprečje. Kolikokrat bomo 
snemali, nas bodo opozorile razlike, ki 
Jih bomo dobili z rezultati. Ce so raz
like velike, je seveda treba delovni čas 
oziroma operacijo večkrat snemati.

Podatki o snemanju časa so izhodišče 
za izračunavanje norm, zato je zelo 
važno, da so čimbolj točni.

Natančnost podatkov pa je odvisna od 
objektivnih in subjektivnih činiteljev. 
Objektivni činitelji so: pravilno izbran 
čas, ki ga mislimo snemati, popolnost 
opreme in sistem snemanja. Subjektivni 
činitelji pa so odvisni od tistega, ki de
lovno operacijo snema, In od delavca 
samega.

Da bi zagotovili čim več j o natančnost 
pri snemanju, je treba opraviti tele pred
priprave za snemanje delovnega časa:

1. Snemalec se mora spoznati z vsemi 
podrobnostmi tehnološkega procesa, to 
je: poznati mora ustaljene nazive za ma
terial, dele, proizvode, orodja, za dele 
strojev in aprav, za posamezne operacije, 
prijeme in gibe. Poznati mora red ope
racij v tehnološkem procesu, kako pre
skrbujejo delovno mesto s surovinami, 
sistem notranjega transporta, organiza
cijo proizvodnje in kotrole. Vedeti mora, 
kaj je v okviru delovnega časa aktiven 
čas (priprava, tehnološki čas, pospravlja
nje) in kaj se šteje za zastoje. Vedeti 
mora. kaj povzroči zastoje, da lahko 
natančno registrira začetek in zaključek 
zastojev pri delu. To pomeni, da mora 
natančno razlikovati zastoj od aktivnega 
dela. Samo ob sebi je umevno, da mora 
biti snemalec sposoben (izvežban), da 
hitro in natančno zabeleži in razbere po
datke s štoparice, da zna z njo ravnati 
in vpisovati podatke v obrazec.

Ce med merjenjem karkoli "vprašuje, 
pomeni to že zastoj pri delu in meritve 
so neobjektivne.

Delavec, ki opravlja določeno delo. 
katerega snemalec snema, mora vedeti, 
da bo registriran vsak njegov gib. Ker 
so podatki 0 snemanju osnova za dolo
čanje norm in prek tega tudi osnova 
za določanje zaslužkov, se navadno de
lavci ne strijajo s snemanjem delovnega

časa, in sicer zato ne, ker mislijo, da 
bodo morali poslej delati več in bo nji
hov zaslužek manjši. Takšen strah je 
lahko precejšnja prepreka za objektiv
nost in lahko povzroči velike napake v 
rezultatih.

Zato de treba to bojazen odstraniti 
že pred pričetkom snemanja. Sporazum
no z mojstrom ali delovodjem je treba 
izbrati delavca, pri katerem bo snema
lec snemal delovni čas. Tako kot dela
vec, mora tudi mojster dobro vedeti, za
kaj je treba določen delovni čas snemati 
in zakaj bodo potrebovali podatke. Pred
lagal bo delavca, katerega produktivnost 
je le za malenkost večja od povprečne. 
Na delovnem mestu pa je treba izvesti 
vse izboljšave, na katera je že dotlej 
opozorilo proučevanje dela.

Delavcu je treba potlej Iskreno In 
podrobno pojasniti namen in način sne
manja. Dobro Je, da ga osebno zainte
resiramo za snemanje in točnost rezul
tatov. Zato Je treba tudi pozdraviti vsako 
njegovo vprašanje in nanj povsem iskre
no odgovoriti. Snemalec naj mu čim po
drobneje obrazloži, kako se je pripravil 
na snemanje in kako si ga zamišlja, da 
ga lahko delavec opozori na vse tisto, 
kar je spregledal. To velja posebno za 
podatke o delovnih pogojih, o tem, v 
kakšnem stanju je orodje, v kakšnem so 
surovine Itd,

Pripombe delavcev je tfceba upošte
vati že iz psiholoških razlogov, da dobi 
delavec občutek, da s snemalcem skupno 
delata. Ta občutek je namreč izredno 
važen za natančnost rezultata.

Neodpustljiva napaka pa je, tako za 
tekoče kakor tudi za vsa prihodnja sne
manja, če snemalec na skrivaj snema 
delovni čas ali s štoparico v žepu. S 
tem namreč kaže nezaupanje do delavca 
in to povzroči tudi pri delavcu neza
upanje do snemalca in do snemanja 
sploh.

Med pripravo na snemanje spada tudi 
ugotavljanje, ali je organizacija dela, ki 
ga misli snemalec snemati, res najbolje 
izvedena in ali so podatki o organizaciji 
vneseni v snemalni list. To pomeni, da 
je najbolje, če snema sam analitičar dela. 
ki je delo proučevla, predlagal izboljšave 
V snemalni list je treba vpisati vse pri
pombe v zvezi z organizacijo dela — vpi
sati velja tudi vse. kar bi morali izbolj
šati, pa nismo, k snemalnemu listu naj 
bo priložena tudi skica delovnega mesta 
(z opisom in merami) in predmeta, ki 
ga obdeluje.

4. Naslednje opravilo je razčlenitev 
dela na postopke, prijeme in gibe in pa 
merjenje. V snemalni list jih je treba 
vpisati po vrstnem redu. tako kot si 
slede. Vpisati je treba trenutek, ki je 
izhodišče in zaključek snemanja in sicer 
za vsak del, ki ga opazujemo.

PRIPRAVA SNEMALNEGA LISTA. - 
Vsak snemalni list ima lahko več strani 
v sredini lista je skica, na levi strani 
pa so rubrike, operacija, proizvod, del 
proizvoda, orodje in stroj, zahteva kon

trole. Na desni pa podatki o delavnici: 
o osvetlitvi; o ogrevanju; o ropotu in 
tresljajih, o zraku in ostalih delovnih 
pogojih. Temu slede podatki pred vsega 
lista, in sicer o delavcu, njegovi kvali
fikaciji, starosti delovni dobi in še drugi 
podatki. Dalje slede podatki o snemanju, 
in sicer o začetku in zaključku snema
nja, kako dolgo je trajalo, kolikokrat je 
snemalec snemal določeno operacijo in 
podatki o zastoju. Potlej pa slede po
drobnosti o snemanju. Na levi strani prve 
kolone so zaporedne številke. V posebni 
koloni podatki o ciklusu, ki se spiema. 
V naslednjih kolonah pa številčni po
datki, o začetku in zaključku snemanja 
ki jih snemalec razbere s štoparice.

NAČIN SNEMANJA
Ko so gotove vse priprave, je treba 

določiti, kolikokrat se bo snemal isti 
ciklus dela. Snemalec bo pritrdil sne
malni list na desko in se tako postavil 
pred delovno mesto, da bo videl pred 
seboj vse podrobnosti, posebno pa tiste 
delavčeve gibe, ki so določeni kot mejni 
trenutki za obeležavanje. kako dolgo 
traja posamezen ciklus. Seveda pa ne 
sme biti delavcu napoti, ne sme zasen- 
čevati njegovega delovnega mesta. Na
poti tudi ne sme biti drugim delavcem.

Ko so izpolnjene vse rubrike z ustrez
nimi podatki, je treba obračunati, kako 
dolgo trajajo posamezni ciklusi. To delo 
pa se seveda opravlja že v pisarni. S se
števanjem podatkov iz zadnje kolone, 
kjer je vpisano, koliko minut, skratka 
koliko časa porabi delavec za izdelavo 
določenega dela ali proizvoda, dobimo 
skupen povprečen čas za izdelavo nekega 
proizvoda ali njegovega dela. Tako izra
čunan čas pa je osnova za izračunava
nje norme.

Priročnik o organizaciji dela
V zatožili Nove proizvodnje bo te dni 

izšel priročnik »Produktivnost« s podna
slovom »Osnovni pojmi metode merje
nja in ukrepi za izboljšanje organizacije 
deda. Na podlagi domače in tuje litera
ture ga je napisa) dr. Vilko Vujčlč, član 
ekonomskega inštituta v Ljubljani. Ta 
priročnik je nujno potreben vsakemu 
gospodarstveniku, predvsem pa gospo
darstveniku praktiku. Saj bo v njem na
šel vrsto pobud in napotkov, kako me
riti proizvodnost dela. kako praktično 
izpolnjevati organizacijo dela itd..

Sedaj, ko smo dobili tudi v našem 
jezikn priročnik, ki obravnava vprašanja 
s področja storilnosti, organizacije dela, 
strukture cen, priročnik, ki podaja raz
liko med marxistično in meščansko kon
cepcijo storilnosti, ki razlaga pojem teh
nične. ekonomske in tržne proizvodno
sti. smo sklenili, da bomo prenehali s 
prevodom priročnika inženirja Slavka 
Marjanoviča: Proučevanje dela. Prosimo 
bralce, da to upoštevajo, priporočamo pa 
Jim. naj sl preskrbe priročnik »Produk
tivnost«, ki ga bo, kot rečeno, založila 
»Nova proizvodnja«.

sta, kolikor mesecev ste bili v 
njem zaposleni po enajstmeseč- 
ni nepretrgani zaposlitvi. V 
podjetju, kjer boste nastopili 
delovno razmerje takoj po izte
ku odpovednega roka, pa so 
rekli, da imate pravico do pol
nega letnega dopusta v doseda
njem podjetju. Sedaj ne veste, 
kdo vam je dolžan dati letošnji 
redni dopust. — Odgovor: Raz
laga, s katero so vam postregli 
v sedanjem podjetju, je zelo 
samovoljna in prav nič v skla- 
iu z določbo 36. člena zakona o 
delovnih razmerjih. Po tej do
ločbi vam je bilo dolžno seda
nje podjetje zagotoviti nastop 
rednega letnega dopusta v tra
janju 24 delovnih dni. Vse osta
lo, kar so vam govorili, ne drži. 
Ce so vam zavrnili nastop do
pusta, potem so zagrešili prekr
šek po 10. točki 393. člena ome
njenega zakona.

PLAČEVANJE
H. A. Ljutomer: Prevedeni 

ste v XII. plačilni razred s 
plačo 9.200 dinarjev mesečno. 
Ker pa kot šolski pomočnik či
stite šolske prostore, smatrate, 
da bi bili mnogo bolje plačani, 
če bi vam določili plačo kot 
osebju, ki čisti prostore. — 
Odgovor: Nepravilne primerja
ve so vas zavedle v zmoto. 
Primerjali ste svojo čisto plačo 
s plačo v kosmatem znesku. 
Vaša temeljna plača znaša v 
kosmatem znesku — 14.900 din. 
Znesek, ki ste ga vi izračunali, 

da bi ga dobivali, če bi bili pla
čani kot snažilec, je kosmati in 
znese v čistem znesku 9.365 din. 
Toda pri tem ste vzeli najvišjo 
možno postavko, kajti za kva
dratni meter prostora se določi 
plača po 1,19 do 1,46 din, pri 
čemer sta tudi ti dve najmanjši 
in najvišji postavki izkazani v 
kosmatem znesku in ne v či
stem. Torej bi olli odškodovani 
kvečjemu za 160 dinarjev na 
mesec pod pogojem, če bi se 
plačevanje za snaženje obraču
navalo po najvišji možni po
stavki. V tem pogledu vaše tr
ditve niso točne in vaš predlog 
ni utemeljen, ker ste se pa* 
ušteli. Vendar pa bi kazalo 
premisliti, ali ne spadate med 
tehnično osebje v smislu 2. čle
na uredbe o plačah tehničnega 
osebja in pomožnih uslužben
cev, če je namreč vse to res, 
kar po vaših izjavah delate. Ce 
spadate med osebje, ki vzdržu
je stavbo in ostale naprave v 
njej, če torej opravljate vzdr
ževalna In druga tehnična dela, 
potem bi lahko bili razvrščeni 
po tej uredbi in plača bi se 
vam določila po kvalifikaciji, 
ki jo imate in po priznanill 
službenih letih.
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Trbovlje

Kipeče mesto
Vide2 vara. Zmotil bi' se, če 

^ sodbo o Trbovljah ustvarjal 
P° jamasti cesti nekaj sto me
tov od postaje in po dušečem 

Prahu iz cementarne. Listje ni 
*elemo, strehe ne rdeče, še uni- 
°nne železničarjev na postaji 

ne zde modre. Vse je praš- 
no- Tudi sonce.

nekaj ovinkih pa se dolina 
odpre, cesta postane gladka be- 
0nska plošča, drevje ozeleni, 

*once sname prašno tenčico. Tu 
Trbovlje, kipeče, niti ne več 

*anio rudarsko mesto ...
Milanu Kožuhu gladko teče 

beseda. Kako tudi ne. Nekaj 
^ družbenega dela oblikuje

rudniških hišah so izkoristili 
podstrešja za 12 samskih stano
vanj. V rudniškem bloku pa 
bodo še prostori za mlečno re- 
stavraailjo, prodajo konfekcije, 
delikateso ter moško in žensko 
frizersko delavnico.

Elektrarna gradi 36-stano- 
vamjski blok, kjer bo tudi 
knjižnica. Zavod za socialno 
zavarovanje gradi blok skupaj 
s komunalno banko. Največ pa 
dajo za stanovanja v strojnih 
tovarnah. Dograjujejo 16-sta- 
novanjski blok, začeli pa so 
graditi še 90 stanovanj. Vsa 
dela pri izkopih in inštalacij
ska dela pa bodo opravili bo-

letog odprta. »Vitaminka*, pod
jetje s sadjem in zelenjavo, 
gradi skladišča, ki bodo imela 
tudi hladilne naprave. Trgovi
na v Trbovljah je še slabo raz
vita. Na prvem zasedanju zbora 
proizvajalcev se bodo podrob
neje lotih’ prav tega vprašanja 
in celotne preskrbe. »Izbira 
blaga je že majhna, niti ga ni 
dovolj na trgu«, sodi tovariš 
Kožuh.

Problemi se nizajo, dokler 
se misel ne ustavi pri najkoč
ljivejšem.

»Na pnmer šolstvo. Možnosti

za izobrazbo delavskih otmok 
so v Trbovljah dokaj omejene. 
Razen srednje ekonomske ni 
druge strokovne šole. Še večje 
graje pa je vredno izobraževa
nje učencev v gospodarstvu. 
Rudnik in strojne tovarne bo
sta sicer dala letos prostore za 
izobraževanje rudarjev in ko
vinarjev, potrebovali pa bi no
vo vajensko šolo .. « 

še dosti dela čaka občino, da 
bodo uravnana stara m zavoljo 
nagle rasti sproti nastajajoča 
nesorazmerja. Mesto raste, ši
rijo se nove tovarne, mesto 
prekipeva v lastni moči.

za 21 odstotkov na odkopih, pri 
pripravah za 14, na vzdrževanju 
Pa za 8 odstotkov. Bali so se, 
da ho proizvodnja padla. Toda 
storilnost skokoma narašča. 
Seveda so bili sprva zaslužki 
malo slabši, vsi se trudijo, da 
bj dosegli prejšnje. Na nekaj 
čelih že celo bolje zaslužijo kot 
prej. Vso stvar pa so prej do
bro pripravili. Pogovorili so se 
v delavskem svetu, sindikatu, 
partijski organizaciji in potem 
še na sestankih po tretjinah. 
Razumeli so.

»Saj je prav, da govorijo to
liko o naših zaslužkih. Cisto 
vseeno nam pa to obiranje le 
ni,« mi je na ves glas dopove
doval Lojze. Hrup je namreč 
tolikšen, da komaj kaj slišiš. 
»O, dobro se zavedamo, koliko 
je dala skupnost za mehaniza
cijo rudnika. Toda to ni 
vse ... «

Da, to pa ni vse!

LAŠKO:

»Seveda nismo mogli takoj po vojni, že v prvih 
letih, ustvariti rudarjem ne tu ne v drugih krajih 
naše dežele takšnih pogojev, kakršne morajo imeti. 
Vendar pa ste se lahko prepričali, da smo po naših 
možnostih storili vse, da olajšamo življenje naših 
rudarjev in delavcev tako tu pri vas kakor tudi 
širom po deželi.«

TITO LAB INSKIM RUDARJEM

VELENJE:„ To pa ni vse..

niso videli!

žfcveika. In še na srednji eko- 
komski šoli študira, sicer pa je
. ratovodja zunanjega obrata 
!tl Predsednik občinskega zbo- 
ra Proizvajalcev. Niza misel ob 
Pusel, skladno im razumno.

‘Glede stanovanj se razmere 
“a®k> boljšajo. Rudnik gradi 54 
s anovanj, v 16 se bodo rudarji 

selili že za svoj praznik. Do- 
SjSjena sta moderen samski 

ek s 5o posteljam^' in menza 
a 200 do 250 abonentov. Odipr- 
' so jo že prejšnji ponedeljek.

Koloniji Terezija grade otro- 
. vr^ec- Stal bo okoli sedem 

milijonov din. V njem bodo 
redil; še prositor za terenske 
rganizacije, po eno samsko in 
u^nsko stanovanje. V novih

doči stanovalci. Tako ho eno 
stanovanje stalo prifoiilžno mi
lijon dinarjev.

Sama občina gradi 36 stano
vanj za tista podjetja, ki sama 
nimajo dovolj denarja, da bi 
gradila bloke. Stanovanja bo 
potem prodala. Zasebniki gra
de približno 50 stanovanj. Vse 
to pa kajpak ni dovolj... «

Trbovlje naglo menjajo svojo 
podobo. V desetih letih so se 
tako spremenile, da bi jih sko
raj ne spoznal. Poleg vrste no
vih stanovanjskih . zgradb je še 
kulturni; dom, kj mu na Slo
venskem ni para, pošta gradi 
novo poslopje, prav tako ban
ka. Zrasla je tudi moderna tr
govska hiša, ki bo najbrž že

Lojze Korenič ni pomišljal: 
»V mojem rudarskem življenju 
je bil zame največji tisti dan, 
ko smo se znebili vozičkov. Pri 
njih sem res dostikrat dušo 
pustil. Zdaj... « Pokazal je 
predse.

Reka premoga teče mimo s 
hittrostjo dveh metrov na se
kundo. Dno se le včasih poka
že za hip, da ga v naslednjem 
trenutku prekrije nezadržani 
val premoga. Nad tekočim tra
kom je sklonjena skupina do 
pasu golih rudarjev ih siplje 
premog nanj. Znoj lije curko
ma.

To je čelo E na 71. etaži in 
Lojze je njegov gospodar. Mi
ne pokajo, zemlja se stresa, 
premog se usiplje na trak. Celi 
skladi. Rudarji jih razbijajo. 
Ce uide prvemu, ga ujame 
drugi, tretji. Na odseku, kjer 
je premog že pobran, izbijajo 
jeklene stojke, na drugem že 
brne vrtalni stroji, da pripra
vijo za odstrel še poslednji kos 
GO metrov dolgega širokega če
la. Drugi pripravljajo podkop, 
kamor bodo prestavil) tekoči 
trak. V borih dveh urah bo tu
di to opravljeno. Potlej znova, 
točno kot ura.

Bitka za tone. Septembra 
1956. leta so se borili za šest 
in pol tone na moža, maja le
tos so dosegli že povprečno 9.73 
tone, v prvih treh tednih ju
nija so v povprečjn že »prebi
li zvočni zid« desetih ton.

Rezek žvižg električne sirene. 
Trak se ustavi.

Zagozdilo se je. Le trenutek 
oddiha in reka premoga s še 
večjim naletom plane v temo 
in gumijasti trak do sotočja, 
kjer se zliva v veletok g vseh 
čel na tej etaži.

Ni časa za razgovor. Nadzor
nik etaže Tone Močilnik nemo 
pomigne. »Tile na E so kavelj- 
ni. Rekorderji: trinajst ton na 
moža. Kaj takega rudnik še ni 
slišal. Na dveh čelih so tudi 
čez dvanajst. Boljše ljudi ima
mo, kot smo mislili... « 

Februarja so povišali akorde

Nič brez 
sindikata

»Predsednik je v jami, taj
nik na dopustu, blagajnika 
lahko dobite. Diacci se piše«

»Lojze, stari revolucionar?«
»Ne, njegov sin. Lojze je bo

lan. Poapnenje žil in angina 
pectoris,« je pojasnjeval tova
riš Ludvik Dragar.

Mladega sva našla. Mlad ob
ratni tehnik, kodrastih črnih 
las in živih oči. Ves očetov.

»Saj ste tudi vi, Dragar, v 
odboru in se lahko skupaj po
menimo. Kar tjale v obrato- 
vodjevo pisarno sedimo.«

»Kako se sindikat uveljav
lja? Hm, povsod je zraven. Na 
primer...« Beseda je zastala. 
Težko se je tako na hitro 
spomniti, ko je vsega toliko. 
Ne veš, kje bi začel. »Najbolje 
bo, če pokličemo še tajnika. Ta 
ima vse zapisano. Saj ni da
leč.«

Se prej ko v četrt ure je pri
šel tajnik Jule Gorič. Kar v 
kratkih hlačkah — saj je na 
dopustu. Več glav — več ve. 
Zdaj ni bilo več zadrege.

»Sindikat je opozoril, da zu
nanja dela niso prav normira
na in je zato storitev draga. 
Prav tako je predlagal, naj bi 
revidirali norme v mizarski de
lavnici, kamnolomu, pri zidar
jih itd. Nekatere norme so ve-

V naše rudnike vse bolj prodira mehanizacija

SloIjale še od 1950. leta ...« 
je tudi brez papirjev.

»Potlej je sindikat predlagal 
delavskemu svetu, naj najame 
za štirideset milijonov dinar
jev investicijskega kredita. »Iz 
glavnega rova morajo črpati 
vodo, kar jih stane letno enajst 
milijonov dinarjev. Ker je ves 
rudnik v hribu, bi se dalo tako 
urediti, da bi voda sama odte
kala. Z lastnimi sredstvi bi 
glavni rov regulirali komaj v 
šestih letih. Preprost račun to
rej pokaže, da bi se kredit 
kmalu izplačal. In delavski 
svet je sklenil, kakor je pred
lagal sindikat.

Resnična

legenda
s

o Javorku

Odprta Je nova etaža, do tja je treba speljati tekoči trak

»Občinski ljudski odbor je 
sklenil zapreti eno trgovino v 
Rečici. Ostali bi le še dve. 
Včasih jih je bilo na tem pod
ročju pet. Sindikat se s tem 
sklepom ne more strinjati, ker 
je že tako malo trgovin, ra
zen tega pa bi splahnila že ta 
mala konkurenca, kolikor jo 
je . . .«

Občinskemu ljudskemu od
boru so že poslali vlogo, priza
devajo pa si, da bi o tem spre
govoril tudi občinski zbor pro
izvajalcev.

»Na tisti izlet ne pozabi,« sta 
spodbujala tajnika Grgar in 
Diacci.

To je bil dosti več kot na
vaden izlet. Bila je prava kul
turna manifestacija. Prvega 
junija se je s posebnim vla
kom odpeljalo v Velenje 600 
rudarjev z družinami. Na po
staji jih je pričakalo 200 uni
formiranih velenjskih rudarjev 
z godbo.

»Sprejel nas je ves delavski 
svet, prapori... Nato povorka 
skozi Velenje, v kateri je bilo 
nekaj tisoč ljudi. Popoldne je 
bila kulturna prireditev naših 
in velenjskih skupin. Za do
bro voljo so posebej poskrbeli 
z nogometno tekmo starih ru
darjev. Ogledali smo si še rud
niške naprave in šoštanjsko 
termoelektrarno. Bil je zares 
nepozaben dan.«

»Zdaj imate pa že dovolj. Pa 
drugič o tem, kako rešujemo 
stanovanjsko stisko, o delu 
Svobode...«

»Se eno vprašanje: koliko je 
pri vas sindikalno organizira
nih?«

»Vse, razen enega. Izjema pač 
mora biti. Posebnež je in pra
vi, da se mu zdi škoda tistega 
denarja za sindikat...«

Jr aklali smo vola. Se kakih dvajset 
»ninuf pa bo meso kuhano. Partiza- 

»r-m ♦ n\se(le okrog kazana in čakajo na 
šnx obrok hrane po dveh dneh pe
čenja in bojev.

ss nepričakovano vrne patrola z 
tih/ <fnini četnikom, ki po dolgem okleva- 
V e i Pr}zna> da so Nemci že v Brljevu. 
‘ ' ni Uri so lahko že na Javorku, v pol

drugi, pa na vrhu kanjona nad Mratinjem. 
Ce se jim to posreči, lahko z dvema stroj
nicama onemogočijo prehod čez Pivo.

Komandant Jovo Medič se takoj odloči:
»Pohod!«
Prvi trenutek se nihče od borcev ne 

premakne. Oči vseh se lačno upirajo v ko
tel. 2e čez nekaj minut bi lahko jedli. In 
še celo toplo hrano. Težko je doumeti, da

ni moč počakati. Cez nekaj minut bi pre
magali vsaj enega od sovražnikov, ki ni 
nič manj nevaren kot Nemci — strahotno 
lakoto. Lačne oči strme v kotel, iz katerega 
tako vabljivo diši.

Nekaj napetih trenutkov tišine, potem 
se komandant požene proti kotlu in ga z 
nogo prevrne. Mastna juha se pocedi po 
kamenju, edina sled za njo so drobni me
hurčki in tisti vabljivi vonj.

•Ne kaže drugega, tovariši!« Koman
dant je s trdim pogledom preletel izmuče
ne obraze, ki so razočarano in topo zrli 
vanj. »Kot muhe nas bodo pobili, če se ta
koj ne umaknemo.«

DVE URI PO KANJONU NAVZGOR
Celi dve uri hoda po strmini navzgor. 

Nepozabni dve uri. Četni komandir in ju
naški borec Batar obstane in se zgrabi za 
glavo.

»Ne gre več, tovariš komandant. Niče
sar ne vidim, ko da imam meglo pred 
očmi.«

In se sesede. Drugi utrujeno nadaljuje
jo pot. Mula, ki je nosila težki mitraljez, 
je omagala. Drugega izhoda ni bilo, ko da 
si ga najmočnejši mitraljezci naprtijo na 
rame.

Od dve sto ljudi jih samo enainštiride- 
set prispe na vrh kanjona.

Pol zmage je že v žepu. Prehiteli so 
Nemce. Do Javorka je še poldrugo uro 
skozi gozd. Po ravnem.

Srečno so prišli v planšarsko naselje 
Javorak. Vrata pastirskih koč so bila na 
stežaj odprta, na ognjiščih polne posode 
vročega mleka, o ljudeh pa ne duha ne 
sluha. Medič je skozi daljnogled zagledal 
Nemce. Po ravnici nad Vrljevim so se v 
koloni pomikali proti Javorku.

Dvajset partizanov jim odide nasproti.

Drugi so se ukopali tik pred vasjo, ob robu 
gozda.

Od enega konca vasi do drugega je ka
kih sto metrov. Naselje je kakor otoček 
sredi gozdov.

SPOPAD
Tistih dvajset borcev, ki je odšlo Nem

cem nasproti, se je v gozdu za Javorkom 
spopadlo z njimi. Nekaj minut so se ob
streljevali s strojnicami, potem so se par
tizani skozi vas umaknili k svojim tovari
šem. Četa Nemcev jih je napadla z vso 
silo. Z daljave dvajsetih metrov.

Partizani ne vidijo drugega izhoda ka
kor juriš. Ko utihnejo bombe, se zablišče 
noži. Se puškina kopita pridejo prav. V 
desetih mimitah so partizani pregnali Nem
ce iz vasi, na njihov prvotni položaj.

Medtem so tisti partizani, ki so na str
mini kanjona zaostali, prinesli težko stroj
nico. Komisar Božoinč ga je postavil na 
rob gozda. Iznenada se začno umikati tudi 
Nemci. Bilo je ob štirih popoldne. Boj je 
trajal že tri ure.

Jovan Medič se posvetuje s svojim šta
bom:

•Jurišajmo! Ne smemo več odlašati.«
Komaj je to izustil, so Nemci znova na

padli. Kar mrgolelo jih je vsepovsod. Po
tem nepretrgani rafali iz strojnic in eks
plozije tromblonov. Znova so navalili na 
vas. Se nekaj minut in kdo ve, kaj bo s 
partizani...

VSE ALI NIC
In takrat se je zgodilo tisto, kar je od

ločilo bitko. Ob petih popoldne se je bata
ljonski štab odločil:

»Vse ali nič!«
Dotlej se je na robu gozda zbralo že 

kakih petinosemdeset borcev.
»Juriš ali smrt. Umakniti se nimamo

kam. Za nami je kanjon Pive, tam bi na: 
vse pobili. Vrhovni štab mora čez most pr 
Mratinju. In centralna bolnišnica. Samo i 
napadom se še lahko rešimo.«

Partizani skočijo iz zaklonišč. Gozdne 
tišino znova pretrgajo rafali in treskahje 
bomb. Z zemlje se dvigne gost div., take 
da ne vidiš za ped okoli sebe. Orožje po
staja nepotrebno breme. Nemci začneji 
popuščati. Takrat pa jim nrihiti na pomot 
nova enota.

Se malo je treba vzdržati. Čas se je zc 
trenutek ustavil. In ta trenutek traja ceh 
življenje. Minuta, dve, deset — Juriš 
Juriš!

Takrat je Nemcem upadel pogum. Obr
nili so partizanom hrbet in se pognali prot 
gozdu. Petinsedemdeset partizanov pa zc 
njimi. Raztepena nemška vojska se je usta
vila šele pet kilometrov od Javorka.

Jovan Medič šteje preživele. Na bojišči 
je obležalo samo deset partizanov. Od ti
stih enainštiridesetih, ki so se pred štirim 
urami prvič spopadli z Nemci, marsikogc 
ni več.

»Hvala, tovariši!«
Vse to se je zgodilo 30. maja. Medičei 

bataljon je do 5. junija držal. Javorak. Pr
va proletarska je zavzela Gučevo. Bregov 
Pive so bili spet svobodni. Sovražni obrol 
se je razklenil za kakih deset kilometrov 
Naslednjega dne po boju je prišel čez most 
pri Mratinjanu vrhovni štab in za njim vel 
ranjencev in bolnikov iz centralne bolnice 
Glavni štab se je borcem zahvalil za juna
štvo in zmago.

Enainštirideset partizanov proti 60( 
Nemcem. V Javorku, ki meri počez komat 
sto metrov. Teh sto metrov je postalo št 
enkrat bojišče na življenje in smrt. V sUt0> 
nih bojih za Sutjesko.

Nonad Stavjel
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PRODOREN USPEH III. LETNIH ŠPORTNIH IGER

I Uni - slavit ii
Odlična organizacija in velika borbenost skoraj 600 tekmovalcev

HI. letne športne igre elekt rogospodarstva Slovenije! Kdor 
•i je za tem vzdevkom zamišl jal drugorazredno, sindikalno 
(v slabem pomenu besede!) šp ortno prireditev, je v popolni 
zmoti. Srečanje športnikov elektrogospodarstva v Mariboru je 
bilo tekmovanje, ki bi tako po organizacijski, kakor tudi po 
športni plati lahko služilo za zgled. In samo še številčni po
datek: tekmovalcev je bilo 571 iz 34 elektrogospodarskih ko
lektivov iz vse republike. To pomeni, da je v Mariboru ak
tivno posegla v boje več ko desetina v s oh zaposlenih v 
elektrogospodarstvu!

15EZ, DEŽ ...
Slavnostna otvoritev tekmo

vanja je bila v slogu naj večjih 
športnih prireditev. Ekipe so 
prikorakale na stadion Branika 
razporejene po kolektivih, na- 
katere celo v enotnih oblačilih. 
Pred vsako skupino je korakal 
nosilec table, na kateri je bilo 
izpisano ime kolektiva. Moštva 
so bila različna po starosti in 
številčni moči. Skratka olim
pijska povorka v malem. In kar 
je gledalcu takoj padlo v oči: 
v ekipah so bili ramo ob ra
mi vodilni uslužbenci, delavci 
in nameščenci — plešci, krepki 
mladeniči ter brhka dekleta.

Čeprav je že kar močno ro-

it vlili

'i.. . zmagovalci v
— ekipa Elektro

kegljanju
Celje.

silo, so se moštva vendar di
sciplinirano postrojila pred 
glavno tribuno. Otvoritvene go
vore so imeli predsednik pri
reditvenega odbora Gvido Ma
zi, zastopnik mariborskega 
mestnega sveta Karel Reber
šek in direktor Elektro Mari
bor - mesto Jože Kos, ki je 
proglasil Ul. igre- za odprte.

REZULTfiTl:
ATLETIKA - EKIPNO: Elek

tro Maribor — okolica 63 točk, 
Eiektroprojekt 41, Trbovlje 36, 
POSAMEZNO: 100 m — Pokorn 
(Eiektroprojekt) 11,5, ZENSKE
— Pahor (Gorica) 15,9. DALJI
NA — Pokorn 611, KROGLA — 
Uršič (Tolmin) 11,28, VIŠINA
— Majhen (Mrb. — ok.) 171, 
800 m — Porle (Mrb. — ok.) 
2:04,8.

ODBOJKA - MOŠKI: 1. Elek
tro Maribor — okolica, 2. Tol
min, 3. Soške elektrarne, 4. 
Eiektroprojekt, 5. TE Šoštanj, 
ZENSKE: i. Vuzenica. 2. Eiek
troprojekt. 3. Koper, 4. Elek- 
tronabava, 5. Gorica.

KEGLJANJE — 1. Elektro 
Celje, 2. Soške elektrarne, 3. 
Elektrozveze, 4. Fala, 5. Vuze
nica, 5. Novo mesto.

NAMIZNI TENIS — MOŠKI:
1. Kočevje, 2. TE Trbovlje, 3. 
Gorica, 4. Vuzenica. 5. Soške 
elektrarne, ZENSKE: 1. Koper,
2. Vuzenica I, 3. Vuzenica II, 
4. Eiektroprojekt, 5. Elektro 
Celje.

ŠAH — 1. Ellektroprojekt. 2. 
TE Trbovlje, 3. Brestanica, 4. 
Koper. 5. ELES.

STRELJANJE — EKIPNO: 1. 
El ek trop roj okt. 2. El. Ljublja
na — mesto, 3, ELES, 4. Ko
per, 5. Elektrozveze, POSA
MEZNO — 1. Letonja (Iv’ ek tro
pi'oj ekt) 165, 2. Jursola (Koper), 
3/ Mihorsko (ELES).

Na častni tribuni je bila tudi 
delegacija avstrijskih obdrav
skih elektrarn, ki je bila prav 
tako navdušena zarad zares 
lepega in slikovitega prizora 
na stadionu.

In potem so se — kljub 
pravcatemu dežju, ki se je 
medtem ulil — začele tekme.

BORBENOST NA VIŠKU
Trdnost organizacije (najbolj 

zaslužna zanjo Milovan Mi- 
horko in Viktor Purkeljc) je 
bila tolikšna, da tudi te vre
menske nevšečnosti niso niti 
najmanj kazile poteka tekmo
vanj. Strelci so se z igrišča 
pač preselili v dvorano, prav 
tako pa so tudi nekaj odboj
karskih tekem odigrali v telo
vadnicah. Čim pa je dež vsaj 
malo ponehal, pa so bili tudi 
odbojkarji takoj na planem. 
Kljub razmočenim napravam 
je bila borbenost vseh zares 
na Višku.

Tekmovali so v šestih pano
gah — atletiki, kegljanju, od
bojki, streljanju, šahu in na
miznem tenisu.

Poglejmo si jih nekoliko po- 
bliže. Med njimi je bilo ne
kaj razlik. Ponekod so se na 
prva mesta uveljavili športni
ki, ki v teh panogah tudi sicer 
mnogo pomenijo. V atletiki ve- 
ija to na primer za skakalca 
in tekača Pokorna, v streljanju 
la Letonjo. V drugih panogah 
pa so bili povprečni športniki 
sami med seboj. Eno in drugo 
pa je bilo samo izpodbudno — 
propozicije so namreč take, da 
en odličen tekmovalec v nobe
ni panogi ne more odločiti o 
uvrstitvi svoje ekipe. Kopr
skim odbojkaricam tako tudi 
nastop državne reprezentantke 
Pregljeve ni pripomogel k pr
vemu mestu, pa tudi Eiektro
projekt zaradi nastopa Pokor
na ni bil prvi v atletiki ...

OD PANOGE DO PANOGE
Še nekaj je bilo značilno za pri- 

refljtev: izredno sodelovanje ob- 
čiiištva, ki je'navij alb tako, kakor 
tega niti na pravih tekmah ni
smo vajeni. Razlaga za to pa je 
kaj preprosta: laže navijaš za
ljudi, ki jih poznaš, ki si z nji
mi vsak dan skupaj na delavskem 
mestu, kakor za kogarkoli dru
gega.

Ii sedaj po vrsti od tekmovali
šča do tekmovališča:
• v atletiki je bilo na startu 

več ko 100 tekmovalcev. V ekipni 
razvrstitvi so bili najboljši Mari
borčani, med posamezniki pa je 
najboljše rezultate dosegel Po
korn. Te tekme je zelo motil dež. 
Pri metu krogle in skoku v višino 
je na primer lilo tako močno, da 
so tekmovalci ves čas stali pod 
dežniki, smuknili izpod njega sa
mo za poizkus in spet švignili 
nazaj. Če kdo v takih pogojih 
preskoči 171 cm, je to zares uspeh!

9 Med 24 kegljaškimi ekipami — 
tekmovali so v borbenih partijah 
— sta se v linale uvrstila lanska 
zmagovalca Elektroceije in Soške 
elektrarne, znova pa so bili uspeš
nejši Celjani. Kegljanje je bilo 
sploh izredno bučno, tako da je 
v štiristeznem kegljišču Konstruk
torja dva dni kar odmevalo od 
navdušenega vzpodbujanja.

® V odbojki je bilo na startu 21 
moških in 5 ženskih ekip. Mari
borčani pri moških in Vuzenica 
pri ženskih — sta postala nova 
prvaka.

© Strelci so se tudi v kolodvor
ski dvorani, kamor jih je pregnal 
dež, dobro znašli, v 30 ekipah je 
nastopilo 136 tekmovalcev. Ljub
ljanski Eiektroprojekt . je Imel 
najbolj izenačeno moštvo.

© Z malo belo žogico se je po
merilo 23 moških in 5 ženskih 
ekip. Kočevje je obranilo lansko 
prvo mesto pri moških, pri žen
skah pa so bile najuspešnejše Ko
prčanke.

O In naposled — šah: zmagala 
je inženirska ekipa Elektropro- 
jekta. v kateri so igrali trije in
ženirji in en tehnik. Seveda: kdo 
jim je mogel biti kos?

PREDSTAVLJAMO ZMAGO
VALCE NAJBOLJ DRAMA

TIČNIH SREČANJ
V obilici dogodkov sta nam 

še posebej ostali v spominu 
dve finalni tekmi, ki vam jih 
bomo še podrobno opisali:

<§} Kegljišče. Napetost na 
vrhuncu. Finale. Lanska fina
lista spet med seboj. Bodrenje 
občinstva. »Celje, Celje,« za 
lanske zmagovalce, »Soške, So
ške,« za lanske premagance.

In že se dvoboj začne. Po 
prvem nizu vodijo Primorci z 
10 keglji naskoka. Celjani 
zmanjšajo v drugem nizu raz
liko na 2 keglja. Toda Soške 
elektrarne spet potegnejo. Ko 
vodijo po predzadnjem nizu z 
9 keglji, potem ko Celjani ni
so izkoristili velike priložnosti 
— Primorci nikakor niso mogli 
podreti osamljenega kmeta — 
vse kaže, da je dvoboj odločen 
v prid Primorcem. Toda ne! 
Zadnji lučaji prinesejo pre
obrat. Celjanom nekajkrat pa
de »vseh devet« in naposled je 
zmaga njihova — z desetimi 
keglji prednosti.

Takoj po nastopu smo jih 
obiskali v slačilnici. Ves sre
čen nam je kapetan ekipe pri
povedoval: »Zares nismo več 
upali v zmago. Toda = zato se 
je še bolj veselimo. Redno 
smo trenirali v našem aktivu 
in še posebno se moramo za
hvaliti upravi podjetja, ki je 
vedno kazala razumevanje za 
naše športne težnje.«

V ekipi so kegljali uslužben
ca Ivo Kranjc in Adolf Ra
bič, šofer Vojko Druškovič, 
skladiščnik Niko Savič in elek- 
tromojsier Peter Kranjc.

^ Nekaj podobnega se je 
zgodilo tudi v finalni tekmi 
žensk v odbojki. Prvi niz so 
brez težav dobile rdeče majice 
Elektroprojekta, nato pa se je 
položaj na igrišču spremenil. 
Bele igralke Vuzenice so bile 
vse bolj zanesljive in zmagale 
najprej v drugem, nato pa še 
v odločilnem tretjem nizu.

Tudi v tej ekipi je bilo na
vdušenje popolno. »Po več le
tih nam je spet uspelo sestavi
ti ekipo,« je pripovedovala 
plavolasa kapetanica. »Zares je 
bilo za nas letos srečno leto. 
Dobili smo nekaj novih moči, 
pa tudi pripravljale * smo se 
vestno. Za uspeh pa je najbolj 
zaslužen naš trener!«

Šesterica zmagovalk je eki
pa uslužbenk — Vida Mrav
ljak, Vida Naglas, Dragica Aj- 
tner, Mara Cužič, Ida Kobal 
in Neva Vankar — pa so imena 
zmagovalk.

O DEŽJU IN SONCU
Tako sta minila dva tekmo

valna dneva, v dežju vendar 
v zadovoljstvo vseh. Celo obe 
kaznovani ekipi v odbojki — 
Elektro Gorica in Vuzenica, ki 
sta se posluževali po enega

Svečani delile ob otvoritvi III. letnih športnih iger Elektrogospodarstva LRS na stadionu
Branika v Mariboru

igralca iz drugega podjetja in 
sta bili zato diskvalificirani, sta 
uvideli, da njuno ravnanje ni 
bilo športno in se kaj takega 
ne bo več ponovilo.

Ob zaključku tekem je spre
govoril tudi glavni direktor 
ELES inž. Vekoslav Korošec in 
med drugim dejal: »Marsikdo
je v teh dveh deževnih dneh 
gotovo z jezo in razočaranjem 
gledal temne oblake nad se
boj. Toda, kolikor nam je dež 
na eni strani motil tekmova
nje, nam je po drugi plati

vendar prišel zelo prav, saj se 
je s tem dvignil vodostaj rek 
in bomo tako laže izpolnjevali 
naše delovne naloge!«

@ Da, takšni so kontrasti. 
Dež in sonce. .

Za zaključek pa so imeli 
športniki: eiektropodjetij ven
dar srečo. Nedelja, ki je bila 
določena za izlete na Pohorje 
in ogled dravskih elektrarn, 
hkrati pa še za reprezentančni 
dvoboj športnikov ELES z ru
ško tovarno dušika, je bil kra
sen sončen dan. V Rušah so

elektroigospodarstveniki slavili 
tudi pomembno športno zmago, 
saj so premagali domačine v 
odbojki 3:1, v nogometu 2:0 in 
šahu 4.5:2.5, izgubili pa so V 

kegljia-nju s 327 : 329 kegljem.
III. letne športne igre elek

trogospodarstva Slovenije, pri
rejene hkrati tudi v proslavo 
jubileja 40-letnlce Elektrarne 
Fala, Tovarne dušika Ruše in 
Elektro Maribor - mesto ter 
10-letnice elektrarne Maribor
ski otok — so zares vsestran
sko uspele ...

Pomemben uspeh ljubljanske Tovarne dekorativnih tkanin

Zgodba o ljubljanski Tovarni dekorativnih tkanin in nje
nih ljudeh je stara že štirideset let, a prav v jubilejnih dneh 
so jo obogatili za novo zanimivo poglavje. Kakor zgodovino 
štirih desetletij so tudi te najn ovejše liste zapisali ljudje izza 
strojev v tovarni — delavci in delavke.

Nekako pred tremi meseci se je zgodba razpletla.. .

otvoritve športnih igrišč: 
A in B je bila

odbojkarska igra med obratoma 
/ središču pozornosti

Takole pa je bilo zadnje tedne v jami: delavci in delavke 
so kar tekmovali, kdo ho opravil več udarniških ur. Na skrajni 

levi je vodja Stane Koman

Med člani naših delovnih kolektivov je obilo prija
teljev šahovske igre. O tem pričajo razni njihovi dose
danji nastopi od medobratnih srečanj do slovenskih pr
venstev (moštvenega, železničarskega) in celo državnega 
(poštarskega). Od tega spoznanja pa do sklepa, da uve
demo tudi v našem listu šahovsko rubriko, je bil samo 
še en korak. In ta je z današnjo številko storjen. Pre
pričani smo, da bo tudi ta rubrika imela dosti zvestih 
bralcev in da jo boste z željami in tudi s kritiko pomagali 
od tedna do tedna zboljševati. Uredništvo

"V sindikalnih krogih so kot ša- 
hlsti najbolj poznani ljubljanski 
pošti”,n. v njihovih vrstah nasto
pala tudi mojster Germek in moj
strski kandidat Bajec, ki zavze
mata važni mesti v slovenskem 
šahu, Ta ekipa je doslej že 6-krat 
osvojila naslov republiškega sin
dikalnega moštvenega prvaka, pet
krat pa je bila v podobnem tek
movanju prvak Ljubljane. Ce po
vemo še to, da je z uspehom so
delovala na festivalih na Bledu in 
v Portorožu ter da je Germek 
petinpolkratni, Bajec pa enkrat
ni državni prvak PTT, potem je 
vredno spregovoriti o tem šahov- 
škem kolektivu tudi kako besedo 
več.

Povod za to je nedavni nastop 
jugoslovanskih poštarjev v Brus
lju, v okviru kongresa mednarod
ne športne unije PTT. Letos so 
prvič nastopili tudi šahisti, in si
cer na prvem evropskem šampio-

natu. Ekipo so sestavljali štirje 
igralci in ena rezerva. V njej so 
bili Ljubljančani Germek, Bajec 
in Eržen, Mariborčan Lobkov in 
Brajevlč iz Črne gore. Kako so 
se odrezali? Odlično. Sicer pa pu
stimo besedo kar članu ekipe Baj
cu.

»Postava za nastop v Bruslju je 
bila določena po uspeha na lan
skem, osmem državnem prvenstvu 
PTT. Tam sem zmagaj jaz, Eržen, 
Lobkov in Brajevlč pa so dosegli 
drugo, tretje in četrto mesto. 
Germek ni sodeloval, vendar nje
gov nastop na prvi deski nikoli 
ni bil sporen. Glavni tekmeci so 
nam bili Nizozemci, ki so se za 
prvenstvo zelo pripravljali. Toda 
tudi mi smo se pripravljali, če
prav bolj vsak zase. Nekoliko na 
boljšem smo bili mi trije iz Ljub
ljane. saj smo se lahko večkrat 
sestali. — Igrali smo drugače kot 
pri nas, nekako tako kot nogome

taši, se pravi, da smo najprej šte
li oziroma točkovali dosežene re
zultate moštva kot celote (zmaga 
2 točki, neodločen rezultat 1 toč
ko in poraz o točk) in šele nato 
dosežene točke iz posameznih par
tij. Tako se je zgodilo, da smo 
mi in Nizozemci imeli po 13.5 
točk, toda po »nogometnem siste
mu« smo imeli mi 9 točk (4 mošt
vene zmage in 1 remi), naši tek
meci pa samo 8 točk, ker so z 
nami izgubili. To nam je tudi pri
neslo prvo mesto, prehodni pokal, 
manjši pokal v trajno last. me
dalje za vse člane ekipe in za vse 
tudi albume z zbirko belgijskih 
znamk. Tako se je zbirka trofej 
v naši klubski sobi še povečala. 
Največ pa je vredno to, da smo 
bili povsod deležni izredne pozor
nosti in lepega sprejema ter da je 
za leto 1960 dobila organizacijo 
športnih srečanj evropskih po
štarjev (razen šaha še košarke, 
nogometa in peš hoje) naša drža
va.«

Ta izvajanja bi bila nepopolna, 
če ne bi povedali, da je bil Ba
jec najboljši član jugoslovanske 
ekipe, saj je dosegel 4.5 točke (od 
5 možnih), Samo še en šahist je 
bil tako uspešen. Kvaliteto šaha 
na prvem evropskem moštvenem 
šahovskem prvenstvu PTT pa naj 
pokaže naslednja Bajčeva partija 
protj Pitzu (Zah. Nemčija), v ka
teri je bil Bajec črni:

1. e4, c5 2. Sf3, SC6 3. Lb5, Db6 
4. Lc6:, bc: 5. 0—o, d6 6. h3, e5 7. 
c3, sfe 8. Tel, Le7 9. d4, cd: 10. 
ed:, ed: 11. sd4:, 0—0 12. Sc3, Te8 
13. b3, C5 li. Sf3, h6 15. Lb2, Le6 
16. Sd5, Sd5: 17. ed:, Lf5 18. Dd2, 
a5 19. Te3, Lf8 20. Tael, Te3:, 21. 
Te3:, Ld7 22. LC3, a4 23, b4, Te8 
24. Te8:, Leg: 25 a3, Db5 26. Sel, 
Ld7 27. Sc2, DC4 28. Se3, Db3 29. 
bc:, dc: 30. Db2, c4 31. Db3:, cb: 
32. Lb2, Lb5 33. f4, LC5 34. Kf2, 
Ld3 35. g3, f5 36. g4, g6 37. Kf3, 
Kf7 38. Sdl, Le4+ 39. Ke2. fg: 40. 
hg:, Ld5: 41. Sc3, Lo6 42. Kd3, h5 
43. gh:, gh: 44. Se4, Le4:+ 45. 
Ke4:, Le7 46. Kf5, h4 in beli se 
vda.

ALI ZNATE KOMBINIRATI?
Postavite naslednji dve pozicij! 

In poskušajte najti za bele naj
hitrejšo pot do zmage, uživali 
boste, ker sta kombinaciji resnič
no lepi.

1. BELI: Kg2, DC2, Tfl, Sf5, Pb2, 
C3, d2, f3, g4 (9 figur)

ČRNI: Kg«, Da7, Td8, Tf8, Le6. 
Pb7, e5, f7, g7, h7 (10 figur)

2. BELI: K el, DC5, Tdl, Lb4,
Sd5. Pa3, b2, c2, f4. g4, h2 (11 fi
gur)

ČRNI: Kg8, DgS, Te2, Te8, La6, 
Pa7, f7, g7, h7 (9 figur)

Rešitev kombinacij bomo obja
vili v prihodnji številki.

»Mejduš, tole jamo za našo 
tovarno pa bi bilo vredno iz
rabiti v pametne namene«, je 
direktor Bernard Rode nekega 
dne prvi sprožil plaz, ki je hi
poma zajel ves kolektiv.

»V jami bomo zgradili šport
na igrišča!«

Ta novica je šinila skozi to
varniške in upravne prostore 
kakor blisk, potem ko je de
lavski svet pozdravil direktor
jevo zamisel. Tu in tam so ne
kateri sicer zmajevali z glava- 
,mi, čgš še tega nam je bilo tre
ba, vendar jih je brž pritegni
la v svojo sredo navdušena 
mladina.

»Sprva nisem kazal kdove 
kakšnega zanimanja za novo 
akcijo«, nam je ob prvem sti
ku posmehljivo zaupal komer
cialni direktor Anton Planin
šek.

»Danes pa je prav tak, ka
kršni smo zdaj vsi v tovarni — 
tih, a vnet privrženec naših 
skupnih načrtov«, se je razple
tal razgovor z ljudmi iz tovar
ne.

Hkrati smo še zvedeli, da so 
se delavci in delavke že od 
nekdaj radi združevali v tovar
ni, v obeh obratih. Zlasti za 
kulturno dejavnost so se vselej 
zelo zanimali, predvsem za le
po slovensko pesem in gledali
ški oder, za glasbo in domačo 
folkloro. Prav zato so v tovar
ni vznikle zdaj že priznane 
kultumoumetniške skupine.

No, nekako pred letom pa je 
stvar malone zamrla, nič več 
ni bilo pravega tovarniškega 
družabnega življenja. Vse sku
paj jih je zdramila šele direk
torjeva »injekcija«.

Družabno življenje na stare 
položaje, tokrat z zdravim 
športom — to je bilo geslo ne
štetih minulih tednov!

Vsa tovarna hkrati je spon
tano zagrabila za lopate, kram
pe in samokolnice, pa še zmanj
kalo jih je včasih. In že so se 
jeli kazati za tovarno prvi gro
bi obrisi novega športnega sta- 
diončka, ljudskega parka. Lju
dje so kar vsevprek tekmovali, 
kdo bo več naredil, kdo bo pri
speval največ prostovoljnih 
delovnih ur. V tovarni ni bilo 
človeka, ki ne bi bil šel v ja
mo! Vsem na čelu pa seveda 
direktor — »športnik iz Gro- 
suplja«, kakor mu pravijo de
lavci. Agitator in vodja ter 
hkrati »deklica za vse« — ob
ratni elektrotehnik Stane Ko
man je kratkomalo ostal brez 
»dela«; ljudi namreč ni bilo 
treba priganjati za samokolni
ce, sami so rade volje zagra
bili za lopato, kladivo in druga 
orodja. Taki so bili vsi minule 
tedne; dobre volje in veseli so 
hodili v jamo, ki je čedalje bolj 
izgubljala to manjvredno ime. 
Vsi so radi delali; kaj tudi ne 
bi, saj so tudi tu delali zase — 
za kolektiv.

»Da, če ne bi bili naši ljudje 
taki, kakršni so, bi naš načrt 
prav gotovo padel v vodo. Pri 
nas vsi živimo s srcem za ko
lektiv, »šiht« je za nas . veselje 
in radost, tovarna naš drugi 
dom. »Trenj in nesoglasij ni 
med nami!« je zadovoljno za
trjeval predsednik sindikalne 
podružnice Peter Pehlaj.

Prav zaradi te enotnosti obeh 
obratov TDT je čez noč zrasel 
v senci tovarniškega dimnika

športni parka z igrišči za odboj
ko, košarko in balinanje, pre
prosto strelišče in še druge 
športne naprave. Hkrati z nji
mi pa je nastal tu tudi prije
ten kotiče'k za razvedrilo in 
oddih, v katerega se bodo de
lavci in delavke radi zatekali 
v prostem času. V soseščini 
športnih igrišč je namreč še 
okroglo plesišče, pokrit oder- 
ček za orkester, številne klopi 
med 300 okrasnimi drevesi in 
grmičevjem ter še druge nove 
pridobitve, za katere so poskr
bele pridne roke pod tehničnim 
vodstvom Antona Jeseta.

H Minulo nedeljo je napo
sled bilo tako daleč . ..

2e ob 8. uri zjutraj so se 
zbrali delavci in delavke iz 
obeh obratov na novih igri
ščih.

»Danes praznujemo štiride
setletnico tovarne in osemlet- 
nico, odkar smo prevzeli pod
jetje v svoje roke!«

Začetne slovesnosti, govori 
vodilnih tovarniških mož, raz
vitje mladinskega' prapora, po
delitev nagrad delavkam in de
lavcem, pester in zelo zanimiv 
kulturni spored, prve tekme na 
novih športnih igriščih in za 
zaključek še prisrčna družab
na prireditev — tako je ta 
vzorni kolektiv proslavil po
membni obletnici.

»A še nas čaka delo; naš ko
tiček za tovarno i>o treba v 
prihodnje še lepše urediti in 
opremiti z vsem tistim, kar so
di na tak prostor. No, ir. ko bo 
tako daleč, bomo kajpak lahko 
vabili v goste še mladino i* 
ostalih delovnih kolektivov, 
zlasti pa športnike iz Šentvida 
in Dravelj. Da, da, pametno je 
bilo, da smo tako naložili vsa 
naša prizadevanja in dobro vo
ljo.«

Tak je torej kolektiv, ki se 
skriva za tremi črkami — TDT, 
taka je njegova zgodba . . .

(hil)

Oho, kako lepo se je razvozlala ta nogometna bitka 
na Švedskem! Naslov prvaka so osvojili Brazilci, srebrno 
kolajno pa so dobili Švedi. Ker so ti kot domačini vtaknili 
v žep še finančni izkupiček prvenstva, je dobiček obeh 
edinih rumeno-modrih enajsteric na Švedskem približno 
enak. To pa lahko razpletamo še naprej. Švedi so v 
38-letnem Grenu imeli najstarejšega, Brazilci pa v 17-let- 
nem Releju najmlajšega nogometaša turnirja. Švedi so 
zabili prvi (proti Mehiki), Brazilci pa zadnji (proti Šved
ski) gol prvenstva. Toda, v enem po so vendar Šved. 
boljši: dosegli so namreč najbolj genialen zadetek prven
stva, ki tudi v kopici prekrasnih brazilskih nima tekmeca 
Takole je bilo. V zadnji minuti polfinala proti Nemčiji so 
Švedi vodili 2:1. Hamrin je po desnem krilu prodrl vse 
do kornerske linije, tam pa je pustil žogo enostavni 
ležati. Obrnil se je, kakor da ga vse skupaj ne zanima več 
Nemci so obstali kot okameneli, naposled pa je le nekdo 
izmed njih startal na žogo. Tedaj pa je startal tud: 
Hamrin, preigral enega Nemca za drugim in naposled še 
vratarja ter se z žogo vred sprehodil v gol__

Aha, kdor zna pa zna. V napovedih za to nogometno 
revijo so mnogi streljali strahovite kozle. Se najboljši pa 
so bili motoristi, ki so tekmovali v Opatiji in jih je o 
bodočem svetovnem prvaku spraševal reporter TT. In 
glej — Brazilijo kot prvaka sta napovedala Ceh Stastn^ 
in naš Pintar. Ali bi bilo treba kot posledico na nek način 
ukrepati? Morda?

Oho, poročilo pa tako. V moskovski Pravdi je članek 
o ^vaterpolskem turnirju v Gandu formuliran takole: 
»23. junija je bil v Gandu zaključen trodnevni waterpolski 
turnir. Sodelovale so reprezentance Belgije, SZ, Jugosla
vije, Francije, Poljske in Nizozemske. 23. junija so bile 
finalne tekme. Reprezentanca SZ je bila druga, Nizozem
ska pa tretja.« O zmagovalcih pa, ki so porazili SZ ka: 
s 6:2 pa niti besede. Seveda, kajti to je uspelo ekipi - 
Jugoslavije.

Aha, pa še ena vodena. Na tekmah v Veli Luki, kje: 
so se merili za veslaško prvenstvo Hrvatske, se je po
kazalo, da ta panoga ni brez vselj nevarnosti. Sredi dirke 
četvercev je namreč nastal pravcati vihar z dežjem in vsi 
čolni so se prevrnili. Samo naključju je pripisati, da ni 
bilo človeških žrtev, kajti zaradi razbesnele prirode je 
bilo tudi reševanje zelo težavno. Pa še naj kdo reče, da 
veslanje ni nevarno ...
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V senci drevja je Kosten razvrščeval vojake. Prvo 
petino je odvedel pod drevoredom bliže k poslopju in 
lo tako razvrstil, da je lahko držala pod ognjem ves pro- 
,®r do poslopja. To je bila pravzaprav zaščitnica, ki naj 

1 Preprečila morebitni proboj sovražnika, ko se bo prva 
esetina umikala. Previdnost nikoli ni odveč, četudi po 

Podatkih, s katerimi je razpolagal Kosten, v poslopju ni 
uo več partizanov kakor za navadno stražo. V desetini 

faščitnice je Kosten pustil tudi žensko. Nato se je povrnil 
K Prvi desetini in izbral žilavega, plavolasega mladeniča 

širokimi rameni in kamnitim obrazom. Oči so bile ena 
zvi3ačnost. Bil je Heinrich, eden izmed najbolj pre- 

kanih esesovcev, ki ga je narava obdarila z izredno za
hrbtnostjo in zmožnostjo, da se je neopažen prikradel, 

®ihorkoli je bilo treba. Heinrich je zaslovel kot »ne- 
viden človek«.

Ta bo šel prvi. Njegova naloga je bila, prisiliti k 
, ‘PQlku stražarja pred poslopjem, nato pa vreči bombo 

koz prvo levo okno v prizemlju, pri vratih. Tam je spala 
^jraža. Ko bo dohod prost, bo prva desetina vdrla v po
slopje. Vsak izmed njih je imel posebno nalogo. Kostem, 

0 ostal pod češnjo pred zgradbo. Dogovorjena povelja bo 
aajal s piščalko.

Na Rostenovo znamenje je Heinrich pritegnil pas in 
Pregledal, če so bombe in bodalo na mestu, nato je molče 
Pokleknil, stegnil komolce naprej, se uleknil k tlom in 
bekouko pridvignil glavo in že se je njegovo telo uvijalo 
'h se pomikalo dalje v najbolj čudnih in povsem neslišnih
Pregibih.

Kosten se je plazil za njim, za obema pa se je po- 
rr ■' d •. . ; e •' o<: -/ očmi na-

okoli, trava mu je silila za vrat in mu zdražil oči. Kačasta 
rta se je kradla vedno bliže. Skoz vetrovno noč so se 
'°dno potepale sence oblakov. Zdaj pa zdaj je Kosten 

rahlo privzdigm] čelado, da bi videl, ali se plazijo v pravo 
Roke so ga začele boleti, dlani si je že ranil, ko- 

jbbici pa so mu;že kar otrpnili, toda obvladal se je in je 
. z vsakim trenutkom opreznejši. Sili! se je, da ne bi 

"aislii na nič, zlasti pa je pazil, da ne bi zaostal. Pretreslo 
Je, če je le pomislil na to, in že se je napel, da ne bi 

Pozabil sam nase. Nikakor in za nič na svetu se ne bi smel 
obrniti, ker bi lahko krenil s poti in se izgubil bog ve kam.

.avo je sklanjal vedno niže — le tako naprej, je pre
seljeval, ne oziraj se!

Prišla je najhujša ovira. Jarek, močvirnat, s stoječo 
vodo. Nobenega drevesa ni bilo ob njem, samo vitka, 
močvirna stebelca, ki te lahko bolj ovirajo kakor poma- 
®ajo. Ko se je Kosten približal, je vdihoval zatohlico žab- 
l®ka, odrinil je čelado z oči in malce dvignil glavo. Tedaj 
Se*6 z<^rzn^ — Heinricha ni bilo pred njim. Saj ni mo- 
f°re, da bi bil že onkraj jarka. jKosten se je plaho zdrznil 
'n razprl oči. Tam dalje, ob jarku, je zagledal obris nečesa 
smnega na tleh. Ne gane se, negibno leži. Kosten je po- 

Saknil život naprej, previdno se je plazil proti obrisu, 
uze in bliže, in že je iztegnil prste pred seboj. Nato se

•. 'm • • • »n ■■<!?.h p 'tivi.sn; •-o . .
®u stopile na čelo in vrat. Umakniti se je skušal, pa se ni 

odlepiti od tal. Ležal je kakor prikovan, zabodlo 
^trmeč v trdo, kosmato truplo pred seboj, To ni bil 

einnch, marveč nekaj hladnega kakor slana, negibno, 
Jrez diha in giba. Minuta je šla za minuto, on pa je še 
lecWO ležal,.pg ^mrt..prestrašen.. Potem je napetost po- 
tsnjala in zardel je od sramu. Spoznal je, da tisto tam ni 
nic drugega kakor crknjen pes. Roke pa so se mu še dolgo 
icsle in na robu jarka ga je prisebnost domala izdala, 
mspretno, neodmerjeno je zganil roko, ki je mahoma 

zc.rsnila nizdol in potegnila telo za seboj. K sreči se mu 
Je rama zataknila za vlažen, trhel panj, ki ga je nekako 
2a^rzal v ravnovesju. Kakor presekan od strahu je sprva 
s ‘®nU, da bo takole obvisel, in bilo je treba precej časa, 
Preden se je odločil, da bo zganil telo in počasi prestavil 

°ge v jarek. V takšnem položaju mu je kri zalila glavo 
u povzročila omotico. Ze kar nezavesten se je skobacal iz 
arka in krenil dalje, samogibno, brez vsake misli.

Tako nezavedno se je tudi ustavil na dogovorjenem 
ra',u> kjer so že ležali Heinnch in ostali. Heinrich je 
estrpno zganil glavo. Zahteval je privoljenje, da bi zdaj 
sm, po načrtu, krenil naprej. Kosten pa ni dal znaka. 
Jegovo telo je bilo mirno, čisto mirno.

Rostenovo molčanje je bilo že kar neznosno. Heinrich 
te znovič zamahnil z glavo proti hiši, zdaj že živčno in 

eprevidno. Očividno ni razumel, kaj se dogaja.
Tla pred hišo so bila ravna kakor dlan. Bil je rahel 

°kna na poslopju so bila temačna. Pred hišo so 
'oeli obris stražarja. Premika! se je počast naprej in 
azat vzdolž poslopja, nad postavo pa se je zdaj pa zdaj 

. “'iskala puškina cev. Kratek, moten lesk jekla. Stra- 
rvuVe korake so razločno slišali, tudi šume ob njegovih 
Sibih. Črno je bilo pročelje poslopja, težko in negibno, 

temačnim, molčečim ozadjem.
Razločen zvok je dosegel Rostenovo uho. Nato drugi 

vrsta udarcev, ki so grozovito spominjali na 
Sijanje skrite strojnice. Urne, rdeče iskre so se pobli- 

^ avale pred poslopjem. Kosten se je negibno zastrmel 
aPrej, — stražar si je ukresal plamenček. Prižgal je 

Pipo in se mirno sprehajal dalje.
Nato je Kosten opazil, da je Heinrich obupno majal 

glavo. Naposled je tiho zažvižgal. Kosten se je zgrbil, 
ražar je brž obstal, prisluhnil, nato pa se je, kakor 

1 nekaj sumil, napotil proti njim. 
ch mah je opazil Kosten, kako se je uvito Heinri-
hovo telo povzpelo in takoj nato se je razlegel strahovit 

strel.
Stražar se je zrušil brez glasu, 

n ..^®'nrich je bliskovito stekel naprej. Rostenu so olede- 
® i živci. Zazdelo se mu je, da je presk bombe raznesel 
ebo. Grmenje je zapolnilo gorsko sedlo. Nebo je bilo 
račno in hladno. Veter je prinašal sladkobni vonj 

Eksplozije.
Zdaj je Kosten spet stari Kosten. Odločno skače in 

repko piska na piščalko.
Temne sence so se ločile od tal in poletele naprej.

Poveljnik je silovito dihal skoz usta in nos. Sumno je 
hal zrak iz prsi, ki je butal ob mehke grebene brk, da 

j se Pri dihanju ritmično uvijale. Iz polodprtih ust je 
“ nos.no brnelo zvočno, enolično smrčanje, pri Stevanu
Pravšen koncert.
t , ®tražar je bil brez moči pred tem zdravim, spečim 
ka^vj11’ k* ^ izžarevalo moč in toploto. Z levo je dvignil 

rtudko, z desno pa ga je močneje stresel in mu kriknil 
Qa uho:

»Tovariš komandant.., zbudi se ...« 
jeA ®teyanovo telo, sključeno in nabreklo, je samo za- 
ob r° in 86 0,3rni’10 na drugo stran. Plamen karbidke je 
dvis31! S0bo’ Zaitn s© je.,v polsnu zleknil na slami, malo 

gnil glavo in si pomel zaspane oči. Ko je zagledal 
razarje, je zaspano vprašal:

pa hočeš? Zakaj ga budiš?«
Svent Žar vznemirien pristopil in se sklonil nadenj. 
obr*1- • mu ‘‘p kakor drhteča plamenica osvetljevala 

cJe in pri tem odkrivala strahotno razrito brazgotino 
na spodnji čeljusti.
q ugaslih prekatih Zaimovih možgan je vstal vihar. 
7 j® odejo, planil pokonci in se nemo in nejeverno
Ogledal v stražarjev razburjeni obraz,
v ^Pvi®a Je zvenela neverjetno. Nemci v Dolnjem Goro- 
čeh j^^uejše misli so brnele v Zaimovi glavi kakor 

elji roj. Sprva je odbijal novico kot fantastično laž. Ce 
uiar kakšna pomota?
Stražar ga je prepričeval z razburkanim glasom:

»Lej dečka na hodniku. Kar premrl je, tako je tekel, 
pa tudi jaz sem malo prej zaslišal od tam nekakšno 
streljanje...«

Zaim ni bil več obziren — neprizanesljivo je potegnil 
Stevana za roke in ga postavil na noge. Po prvi osuplosti 
se je poveljnik takoj razgibal. Mahoma je bil ves štab na 
nogah. Prvega kurirja je poslal Stevan v vas, da je takoj 
prebudil in privedel štabni vod, drugega je poslal v četrto 
četo, ki je bila najbliže Dolnjega Gorovega, da bo zaprla 
izhode iz Gorova. Zaim je poskrbel za varstvo štaba: kurir 
že jezdi na konju v Borovnice. Povelja so poslali tudi 
drugim četam. Ves bataljon se je pripravljal. Neverjetno 
je zvenelo — prvič se je zgodilo, da so se drznili Nemci 
prodreti tako globoko, pa še ponoči; to doslej ni bila 
njihova navada.

Poveljnik je sodil, da se je začel napad na odred. Ne
srečen je bil, ker se ni mogel povezati z odredovim štabom. 
Gjuro je zavrnil to misel. Saj ni mogoče, da bi bila mogla 
kakšna večja nemška enota neopaženo prodreti kar do 
Gorova. Ce bi bila ofenziva, bi bil odred že zapleten v 
boje v prednjih črtah.

Pogled se mu je za trenutek zamračil.
•>To iF nemški nanadaini oddelek Je že opravil svoje. 

Bataljon ni več v nevarnosti.*
Vtem je privedel stražar suhljatega, izmučenega 

dečka, ki se je tresel po vsem životu kakor vročičen. V 
prvih trenutkih preplaha so bili pozabili nanj. Pred ne
znanimi ljudmi v izbi, polni vročega, dušečega zraka in 
smrdečega dima svetilke, se je Miček topo ogledoval in 
naglo dihal. Dušo je imel v nosu. noge je imel ranjene in 
krvaveče, obličje razgrebeno s podplutbami, srajca pa je 
bila raztrgana in razcefrana. Oči so mu vročično sijale. 
Miček je pritekel neznansko dolgo pot v temni noči, skoz 
gozdovje in goščavje, tavajoč in padajoč, preden je našel 
Gornje Gorovo. Zdaj je na robu moči, polmrtev, povrh ga 
prevzema groza prestanega doživljaja. Čuti, da se bo za
dušil v tejle izbi. ki ga priteza kakor neogiben vrtinec in 
ga poganja vedno globlje v mračne, ledene prepade.

Cez vlažne, raztrgane ustnice so mu prihajale kratke, 
pretrgane besede. In kakor da iz te neznosne, vroče noči 
vnovič vstajajo podobe in nepoznane postave pod čelada
mi, je bolj in bolj bledel in opletal z rokami.

»Samo še nekaj, tovariš,« je vzkliknil Gjuro, ki ga je 
negibno opazoval. »Koliko jih je bilo v koloni?«

Miček je obrnil glavo, dušil se je, krčevito je zgibal 
ustnice, nato se je brez glasu zamajal v pasu in se zgrudil.
Iz odprtih ust je izstopila belkasta pena, čelo pa je v 
omedlevici pobledelo.

Zaim ga je položil na odejo in zahteval vlažno krpo in 
vodo.

Vtem se je pojavil pred vrati štabni vod. Poveljnik se 
je oddaljil v spremstvu vodnika. Gjuro, Milan in Zaim so 
odšli k svojim konjem. Pred odhodom je Zaim poklical 
Mirjano in ji naročil, naj poskrbi za nezavestnega dečka.
Ob slabotni luči karbidke je videl Gjuro njeno bledo, za
buhlo lice. V široki bluzi so ji tanka ramena skoraj ne
opazno podrhtevala. Svetloba, ki je padala od strani, je 
poudarjala njen mehki, vlažni profil. Sklonila je glavo in 
ga čudno in dolgo gledala. Tihi, nemi lesk v očeh je 
izražal bol. Čeprav je Gjuro vedel, da se z njo dogajajo 
čudne reči, ki zapirajo pot njegovim hrepenenjem, ven
darle ni mogel umakniti pogleda z njenega obličja.

Molče so jezdili do Dolnjega Gorova. Vsak je bil za
topljen v svoje misli. Gjuro je slutil najhujše. Borci so 
tiho stopali za njimi. Spredaj, na čelu, je jezdil poveljnik. 
Tja so prispeli v sivi bledici svitanja. Tema je vstajala 
s tal, veter je pojenjal, kakor pometeno nebo je obetalo 
svetlo pomladno jutro. Dolina se je tesnila v jasnem zele
nju, nad gozdom je lebdela razredčena megla.

Poveljnik je poslal patrolo naprej. Vod se je razmestil 
v zaklonu ob cesti. Izvidniki so se kmalu vrnili. V gor
skem sedlu ni bilo sovražnika, straž,? v poslopju je bila 
pobita.

Gjuro se ni obotavljal in je spodbodel kanja. Hlad ga 
je ošinil po obrazu. Zaimov konj je bil urnejši, prehitel ga 
je in se oddaljil topotaje s kopiti. Gjuro se je zleknil na 
sedlu z ugaslim sijajem v očeh, prevzemala ga je strašna 
slutnja, da je izigran.

Pred poslopjem so našli dvoje trupel. Zaim je pristopil 
k prvemu. Partizan s kratkimi, črnimi brkci, čepica je 
odletela, glava je bila čudno skrivljena, pritisnjena k tlom, 

r!v odprtih očeh ledeni mir. Pod njim mlaki.ca'strjene j 
krvi, iz katere je kukala cev njegove pipe. Puška je še 
zmeraj tičala na rami. Kopito jo je zadržalo pri padcu in 
zdaj štrli na pol navpik. Ni mu je uspelo sneti.

»Mrtev,« je rekel Zaim.
Drugo truplo je ležalo zleknjeno tik pri vratih. Prsti 

desnice, ki je bila na pol uvita, so čvrsto držali ročno 
bombo. Siva čelada je sedela po strani in odkrivala plave, 
valovite lase. Široka ramena so mirovala, s pobledelega, 
resnega, kakor iz kamna izklesanega obraza so strmele 
sinje oči negibno v visoko, vedro nebo. Na prsih esesovski 
plaščič, kakor kačji lev, pordel od strjene krvi, krogla je 
prebila srce.

Milan je pomenljivo pogledal Gjura.
»Esesovec,« je rekel. Njegove ustnice šobile suhe, ko je 

mrtvemu esesovcu razpenjal bluzo. Pri tem mu je moral 
odriniti levico s prsi; roka se je za trenutek vzravnala, 
zanihala in omahnila. Vojaške listine so bile v listnici. 
Knjižica s fotografijo in podatki.

»Heinrich Bonnecke,« je naglas prebral Milan, »rojen 
1920 v Hannovru.«

Nato se je vzraval in gledal kakor iz uma. S prstom je 
pokazal na številko enote, ki ji je pripadal ubiti esesovec. 
Gjuro se je urno sklonil in na njegovem obličju se je 
pojavil izraz osuplosti. Tole truplo je nekakšna napoved 
hudih dogodkov. Saj ni mogočel Gjuro je vnovič pogledal 
v knjižico.

»Drži,« je rekel Milan. »Tudi ti so prispeli!«
Gjuro je brez besede vstal in dalje molčal. Zloglasna i 

esesovska enota, ovenčana s slavo grozovitosti in peklen
ske morilske sile. Njena krvava sled bo dolgo ostala v 
zmedenem spominu Evrope. Nemški radio je nedavno po
svetil reportažo njenim početjem na vzhodni fronti. O nji 
govore in z njo se šopirijo posebna poročila vrhovnega 
poveljstva Wehrmachta. Pošiljajo jo tja, kjer je najbolj 
vroče, kajti ta enota je steber zvestobe in poguma, naj
izrazitejše utelešenje esesovskega duha nacističnega rodu. 
Zdaj je tudi ta enota v Romirju in Gjuro dojema prav 
globoko ves pomen tega dejstva. Tu pred njim leži mrtev 
in tog eden izmed njenih pripadnikov, z zdrobljenim 
srcem, z bombo v roki, kakor onemel zlovešč glasnik ne
vihte, ki se trkljš grmeče po motnem obzorju. V temle 
počasnem, nejasnem svitanju, ko se na vzhodu sramežljivo 
kaže bleda zarja, se tole otrplo truplo, ki je prišlo iz 
daljnih, zasneženih severonemških planjav po smrt le-sem, 
v tole samotno sotesko, tole hladno, onemelo truplo se 
zdaj po svoje vpisuje v Gjurovo življenje in čustvovanje. 
Heinrich Bonnecke, četudi mrtev in za vse čase nenevaren, 
je nekako nevidno povezan s skrivnostnimi pretoki gesta- 
pa, ki strujijo nekje okoli njega in pretijo, da bodo po
gnali v zrak ves odred, žitje in bitje tega kraja. Hanns 
Fimag ni zaman in zgolj za hudobno šalo poslal nocoj 
svoje Heinriche v tole globel. Odsotno strmeč v Heinri- 
chove lokave, zagonetne oči ni Gjuro nekaj trenutkov 
prav nič mislil, a nato mu je hotelo glavo razgnati — 
videl je, razločno je videl in začutil z vsem svojim 
bistvom, da se dogaja okoli njega nekaj velikega in gro
zotnega, on pa je zoper vse to docela brez moči.

Milana je kmalu prevzela slabost. Stekel je pod češnjo 
in zarinil prste v grlo.

Hišne duri je poškodovala eksplozija, okna so bila raz
bita. Kosci stekla so rdeli od človeške krvi in mesa. Gjuro 
in Zaim sta stopila v hodnik. V temi sta začutila zadah po 
truplih. Zaim je posvetil z žepno svetilko po tleh. Pri
zorišče je bilo strahotno — omet je popadal s stropa, stene 
so bile oškropljene s krvjo, kopica razdrobljenih ostankov 
človeških teles, uniform, orožja. Stekla sta po hodniku in 
preskakovala toga trupla. Oba je gnala ista misel, isti 
strah in trepet. Klet je bila odprta, vrata sneta s tečajev. 
Tedaj sta obstala kakor ukopana.

Svetloba svetilke je brezupno krožila po praznem pro
storu. Samo sledovi kratkega, obupnega boja — dva parti
zana in dva Nemca v poslednjem, neločljivem objemu.
Z odprtimi očmi in z režečimi zobmi.

Brez obotavljanja sta obšla trupla in sta brez diha in 
skoraj neslišno prispela do zadnjih vrat. Tudi ta so bila 
oš silo iztrgana.

Gjuro je z ugaslimi očmi pogledal Zaima. Ta je tor 
strmel predse. Oba sta mislila isto.

Nemci so odvedli Ivana.

151. Ko je šel drugo jutro Suhač k reki napajat mulo, 
ga je mula sumljivo ogledovala in si mislila: S tčm že 
ne bom dobro vozila! Kje je Martinček, moj gospodar?

Suhač pa se je medtem odločil: Ušel bo! Dovolj je 
tega lazenja in sopihanja po hribih. A čemu bi ušel 
peš, ko ima pa mulo? Zato jo je zajahal in jo pognal 
ob reki navzdol.

152. Toda mula ima svojo pamet. Zamerilo se ji je, 
da jo Suhač jaha. Tožilo se ji je po Martinčku in ni 
še napravila sto metrov, ko se je že ustavila. »Ta 
Suhač je falot!« si je mislila. Suhaču se je pa mudilo, 
kajti pobegniti iz vojske, se pravi tvegati glavo. Od
lomil je debelo šibo in mahnil po muli.

»Hijo, mrha, kaj se obotavljaš?« je zagodrnjal. Mula 
pa nikamor, kakor da so se ji noge prikovale k zemlji.

154. V globeli ni bilo nikogar, toda Suhač se je 1® 
bal, da ga ne bi tovariši zasledovali, zato je dvignil 
puško in z vso silo mahnil po muli. Reva se je žgoč® 
bolečine le ustrašila in se je prestopila.

»No, vidiš, le prave šole ti manjka!« je veselo vzklik
nil Suhač in spet zajezdil žival.

155. Toda veselje ni dolgo trajalo. Martinčku je bila 
Srna še vedno pri srcu, zato je z enim očesom še ved
no pazil nanjo. Ker se mu je zazdelo, da Suhača le ni 
in ni z mulo iz doline, se je splazil na skalnati paro- 
bek, od koder je videl vso sotesko pod sabo. V globeli 
je zagledal žival in jezdeca, ki sta se vedno bolj od
mikala. Hitro je primaknil dlani U ustom In zaklical 
na ves glas: »Srna, Srna!...«

153. »Saj sem vedela, da je falot!« si je mislila mula, 
toda brez Martinčka si ni vedela pomagati. Palica jo 
je žgala ko ogenj in Suhač je postajal vse bolj togoten.

»Čakaj, naučil te bom kozjih molitvic!« je revsknli, 
skočil z mule, zgrabil za povodec in jo z vso močjo 
potegni! po stezi. Toda mula se ni premaknila, čeprav 
je začutila v gobcu peklenske bolečine. Zato je zarigala 
tako neznansko, da je Suhač od strahu odskočil.

v V M«

156. Toda glas je v soteski zamrl, pogoltnil ga je šum 
deroče vode, tako da Suhač niti slišal ni. Mulino uho 
pa je le ujelo ta dobri, mili gospodarjev glas. Obstala 
je, stresla z uhlji, nato se je meni nič, tebi nič — 
obrnila in se pognala v dir, kot da Jo preganj jo vol
kovi. Suhač se je oklenil njenega vratu, jo preklinjal 
In s pestjo tolkel po gobcu — mula pa kar naz?! in 
kar nazaj, ko veter.

Za rudarski praznik

3
vsem rudarjem iskrene čestitke!

rudnika rjavega premoga 
Zagorje ob Savi



DOGODKI V SVETU
OD TEDNA DO TEDNA

KITAJSKA NEVLJUDNOST
O Kitajcih je šel do zdaj glas, da so zelo 

vljudni in ljubeznivi ljudje. Kaže pa, da so 
»e tudi v tem prevzgojili. Povsod in ne samo 
na Kitajskem je običaj, da poslanik neke 
države pred odhodom obišče vse vidne držav
nike in se poslovi od njih. To je nameraval 
storitv tudi naš veleposlanik Vladimir Po
povič, ki je te dni zapustil Peking. Toda, za 
čudo, nenadoma ni bilo nobenega ministra 
doma... Tudi ko so mu poslaniki vseh držav 
v Pekingu priredili poslovilno kosilo, se ni 
vabilu odzval noben Kitajec. Zadnja žalitev, 
ki so jo še lahko pripravili našemu velepo
slaniku, je bila ta, da so na letališče ob 
Odhodu jugoslovanskega predstavnika poslali 
najnižjega uradnika zunanjega ministrstva. 
Vse zaradi revizionizma.

TUJE MNENJE
Indijski časopis Time-- of India je v ko

mentarju o protijugoslovanski gonji napisal 
poleg drugega tudi tole: Sovjetski in kitajski 
voditelji ne morejo obsoditi Jugoslavije kot 
imperialističnega agenta zato, ker je sklenila, 
da se ne bo pridružila nobenemu bloku in 
zato, ker ceni take dežele, kot sta Indija in 
Egipt, zaradi njune nevtralne politike. Kako 
je mogoče, da je politika, ki jo odobravajo v 
Indiji in Egiptu, tako nevarna v primeru 
Jugoslavije.

ŠE DENAiJA IN VOJAKOV
Izračunali so, da stane Francijo vojna v 

Alžiriji vsak dan 2 milijardi frankov. Fran
cija ima sedaj v Alžiriji nad pol milijona i 
vojakov. Kaže pa, da vse to še ni dovolj, i 
Vrhovni poveljnik v Alžiriji general Salan je | 
zahteval od vlade še izredne kredite za vojne I 
operacije, in sicer nič manj kot 80 milijard 
frankov. Potrebuje pa še 120.000 novih voja
kov za okrepitev. Nedavno tega je francoska 
vlada že odobrila 60 milijard za alžirsko 
vojno. Res, pravcati sod brez dna, kamor 
tako vneto mečejo denar francoskih davko
plačevalcev.

^ NEODVISNOST ALŽIRIJE
Solidarnost arabskih dežel Tunizije, Alži

rije in Maroka so vnovič potrdili na konfe
renci političnih predstavnikov vseh treh 
dežel. Med drugim so sklenili:

Politika integracije, to je spojitve Alžirije 
s Francijo, ki jo izvaja -edanja francoska 
vlada, pomeni korak nazaj celo v primerjavi j 
s politiko prejšnjih francoskih vlad.

Konferenca svečano proglaša pravico 
alžirskega ljudstva do samostojnosti in ne
odvisnosti. Ta pravica je prvi pogoj za 
rešitev francosko-alžirskega spora.

TRIVIADJE
Tako so nazvali najnovejši britanski načrt 

o Cipru, ki naj bi rešil ciprsko vprašanje. 
Po tem načrtu bi na Cipru še naprej vladal 
britanskj guverner, toda s pomočjo delegata 
grške in turške vlade. Grški in turški pre
bivalci otoka bi imeli ločeno samoupravo. 
Vsi Ciprčani bi imeli po izbiri poleg britan
skega tudi grško ali turško državljanstvo.
S tem načrtom so hoteli Angleži zadeti kar 
tri muhe z enim udarcem: preprečiti grške 
težnje po priključitvi otoka, turške zahteve 
po razdelitvi otoka in tudi želje Ciprčanov, 
da bi pregnali Britance z otoka. Medtem ko i 
tečejo pogajanja o novem načrtu, so Angleži 
navozili na otok veliko število vojaštva.

STAVKE 15 KOMEC
Malo takih stavk pozna zgodovina angle

škega delavskega gibanja, kakor je bila ne
davna 7-tedenska stavka londonskil avto
busnih šoferjev in sprevodnikov. Prepuščeni 
tako rekoč sami sebi, ker so jih drugi sindi
kati pustili na cedilu, so le vzdržali dolg boj 
s transportno družbo in vlado. Končno so le 
dosegli, po zaslugi svoje vztrajnosti, zmago, 
čeprav le delno. Izgube, ki so jih pretrpeli 
lastniki avtobusov, pa bodo morali pokriti 
Londončani s povišanimi cenami za prevoz.

I VEČ ORVEZNEGA ODKUPA
Sodeč po uradnem sporočilu, je zadnji 

plenum CK KP Sovjetske zveze razpravljal 
zgolj o nekaterih problemih kmetijske po
litike. Izdali so odločbo o odpravi obvez- j 
nega odkupa, ki je bil vse doslej v veljavi. 
To je še ena v vrsti sprememb v kmetijski 
politiki. Lani so odpravili odkup z ohišnic 
kolhoznikov, letos spomladi so pa ukinili 
strojno traktorske postaje in kmetijski, stroji 
so postali last kolhozov.

ilSTiP \7. ICP
V Angliji je precej članov izstopilo iz 

KP, ker se ne strinjajo z usmrtitvijo bivšega 
predsednika madžarske vlade Imre Nagya. 
Zdaj poročajo nekateri angleški čsaopisi, da 
je tudi sestra generalnega sekretarja KP 
Velike Britanije Johna Galana izstopila iz 
partije v znak protesta proti usmrtitvi.

TRSOVIMA III POLITIKA
V Moskvi so z velikimi častmi sprejeli nad 

20 gostov iz Zahodne Nemčije, ki so prišli tja 
po kupčijskih poslih kot zastopniki raznih 
nemških 'velepodjetij. Malo pred njimi se je 
vrnil s poti po Sovjetski zvezi zastopnik 
znanega nemškega industrialca Kruppa. Le-ta 
je bil po vojni obsojen zaradi sodelovanja 
s Hitlerjem kot vojni zloč 'ec. V Moskvi in 
v Bonnu so ugotovili, da jim medsebojna 
trgovina prinaša obilo obojestranskih koristi. 
Rusi potrebujejo stroje, kemikalije in drugo, 
Nemci pa imajo vsega tpga toliko, da ne 
vedo, kam bi s to robo. Vse bi se iepo izteklo, 
če ne bi prišlo do političnih zapletljajev. 
Zaradi usmrtitve Nagya so demonstrirali 
Nemci pred sovjetskim, veleposlaništvom v 
Bonnu. Rusi pa so jim takoj vrnili in prav 
tako demonstrirali pred zahodnonemškim 
veleposlaništvom v Moskvi. Kancler Ade
nauer je zaradi tega nujno odpoklical iz Mo
skve vse zastopnike nemških podjetij. Kup
čija je šla po vodi, upajo pa, da le za kratek 
čas, kajti trgovina je trgovina, a politika je 
politika.

20PET UTILE ROCK
V Ameriki je nastalo veliko razburjenje 

zaradi odločitve sodišča, da prepove vpis 
sedmim zamorskim učencem v gimnazijo v 
malem mestu Litlle Rock. To mesto je po
stalo znano v svetu zaradi napadov belcev na 
zamorske učence, ki so hoteli v isto šolo 
kakor beli, čeprav jim to zakon dovoljuje. 
Vlada je morala poslati tja oddelek vojske, 
da je ščitil zamorske učence. Zdaj je verska 
odšla In napadi so se spet ponovili. Pravijo 
pa, da se vlada in opozicija nočeta preveč 
zavzeti za zamorce, ker se bojita, da ne bi 
ža nrihodnjih volitvah izgubili glasov belcev.

Afrika meri 30 milijonov km2 in ima 223 milijonov prebivalcev. Od 
tega je 150 milijonov zamorcev. Evropejcev je v Afriki okrog 6 mi
lijonov. Od vsega rudnega bogastva, s katerim razpolagajo kapitali
stične države, odpade na Afriko 60% zlata, 99% diamantov, 81% ko
balta, 40% kroma, 27% bakra itd. Pred prvo svetovno vojno sta bili 
v Afriki samo dve samostojni državi: Etiopija in Liberija. Zdaj je 
na afriški celini že 9 neodvisnih držav (poleg omenjenih dveh še Ma
roko, Tunizija, Egipt, Sudan, Libija, Južnoafriška zveza in Gana.

Afrika je iz raznih zgodovinskih 
vzrokov ostala v razvoju med vse
mi celinami na zadnjem mestu. 
Vendar pa je zlasti po drugi sve
tovni vojni opaziti velik korak na
prej. Naša predstava o Afriki kert 
deželi divjih zamorcev in nepre
hodnih džungel kaj kmalu ne bo 
več ustrezala stvarnosti. S prodi
ranjem tujega kapitala in z razvo
jem industrije ter drugih gospo
darskih vej se dvigajo iz zaostalo
sti tudi množice afriškega prebi
valstva, Na zgodovinsko poprišče 
stopa že tudi afriški delavski raz
red kot zavedna politična sila, ki 
posega v oblikovanje prihodnosti te 
velike im bogate celine.

delavci nekaj pravic med vlado 
ljudske fronte leta 1937. V večini 
drugih kolonij pa so bile vse de
lavske in sindikalne organizacije 
prepovedane.

Po drugi svetovni vojni se je sta
nje v marsičem spremenilo. Na 
razvoj sindikalnega gibanja je vpli
val splošen pouast naprednih sil 
v svetu in nastamiek novih neodvis

nih afriških držav. Vidno vlogo pri 
tem imajo tudi ZN, ki nastopajo 
kot zaščitniki pravic kolonialnih 
narodov. Nastanek in razvoj sindi
kalnega gibanja je užival tudi pod
poro delavskega gibanja v razvitih 
deželah drugih kontinentov. F'red- 
vsem pa so k temu prispevali na
pori in boji samih afriških delav
cev, pa tudi njihove velike žrtve. 
Najnovejša zgodovina bojev afri
ških delavcev beleži, mnoga stre
ljanja, aretacije in izgone delav
skih in sindikalnih voditeljev v 
posameznih deželah Afrike.

Seveda pa so oblike boja • afri
ških delavcev in razmere, v kate
rih se ta boj odvija, zelo različne. 
Niso prisiljeni samo boriti se za

enake plače z evropskim: delavci, 
morajo se zavzemati tudi za pra
vico do enakega dela. Ornim de
lavcem prepuščajo najtežja dela in 
jim ne dajejo možnosti za tehnično 
izobrazbo, da bi se povzpeli tudi 
na stopnjo kvilificipanih delavcev. 
Ta položaj je rezerviran samo za 
belce. Hkrati z bojem za socialne 
pravice pa čaka afriške delavce 
tudi hud boj za narodno neodvis
nost in samostojnost. To je prav
zaprav osnova vsega pfotikolonial- 
nega gibanja, ki danes pretresa 
črni kontinent. Prav v tem boju 
imajo sindikalne organizacije toliko 
večjo vlogo in naloge, ker v afri
ških deželah ni nobene delavske 
marksistične stranke.

Argentinski sindikati »«
Na vsem območju Afrike južno 

od Sahare je okrog 6 milijonov de
lavcev, ki delajo v rudnikih in to
varnah, na plantažah, v prometu 
itd. Dolga obdobja izkoriščanja so 
zapustila sicer globoke sledove, to
da afriški delavec začenja z vedno 
večjim uspehom boj za socialno in 
narodno enakopravnost. Prvi po
ganjki delavskega in socialnega gi
banja segajo že precej daleč nazaj, 
zlasti v nekaterih afriških deželah, 
kot sc Gana, Kenija, severna Ro
dezija in druge. Prvo delavsko 
stavko afriških delavcev so zabe
ležili že leta 1874, Toda prve de
lavske organizacije so nastale šele 
med dvema vojnama, To obdobje 
je bilo polno stavko, ki pa so jih 
kolonialne oblasti surovo zatirale. 
Edino v francoski Afriki so dobili

V uporu proti sedanji vladi Liba
nona večina prebivalstva podpira 
upornike, ki zahtevajo spremembo 
sedanje zunanje politike dežele. Na 
sliki eden izmed vodij upornikov 

— Kemal Jumblatt

Ce hočemo pravilno razumeti se
danje stanje v delavskem gibanju 
Argentine, ga moramo pogledati 
v širšem okviru splošnih poiitičniib 
in družbenih dogajanj v deželi.

Na zadnjih predsedniških voli
tvah, letos februarja, je zmagal vo
ditelj levih radikalov A rt uro Fron- 
dizi.

V sindikalnih vrstah upra
vičeno ocenjujejo Frondizijevo iz
volitev kot lastno zmago . in poraz 
konservativnih sil v Aegentini. Iz 
istega ralaga zdaj pričakujejo, da 
bo novi predsednik znal ceniti pod
poro delavstva, da bo ohranil so
cialne pridobitve, ki jih je dosegel 
delavski razred med Peronovo vla- 
do,

Frondizi je šele pred kratkim 
prevzel predsedniško dolžnost, ta
ko da se še ni izkristalizirala nje
gova politika do delavskega raz
reda in sindikatov. Dokler pa se 
ne bo pokazala prava podoba nove, 
Frondhrijeve politike, bodo sindi
kati nadaljevali z »normalnim po
tekom« svojih tarifnih akcij. To 
pomeni, da se delavci ne odrekajo 
svojim terjatvam po zvišanju mezd 
in njihovem vsklajevanju z rasto
čimi življenjskimi stroški, vendar, 
kot vse kaže, nočejo še pokazati 
zob in ne nastopajo z velikimi ak
cijami, ki bi sicer pokazale vso 
moč delavskega razreda, hkrati pa 
bi tudi pretresle gospodarstvo. 
Zato lahko rečemo, da sindikati še 
vedno čakajo, kakšna bo vladina 
politika, medtem pa nadaljujejo 
samo »omejeno ofenzivo«.

Pa tudi v samih sindikalnih vr
stah se še n; razbistril položaj: V
glavnem so prišle na dan tri struje 
v sindikalnem gibanju Argentine: 
najmočnejša skupina je vsekakor 
peronistična, druga so tako imeno
vani svebodni sindikati pod vpli
vom socialistov in nekaterih dru
gih* protiperonističnih skupin in 
tretja, v kateri prevladujejo ko
munisti in njihovo gibanje za de
mokratizacijo in neodvisnost sin
dikatov. Glavni spopad je potekal 
med prvima dvema skupinama, 
medtem ko so se komunisti po vsi 
sili zavzemali za enotnost in pod
pirali mezdne in druge akcije, ki 
so jih začeli peronisti.

2e ob začetku kongresa so prišla 
na površje razna nasprotna stali
šča. Kmalu zatem pa, ker so na
sprotniki peronistov uvideli, da so 
v manjšini, so zapustili kongres. 
Vmešala se je vlada in razpustila 
kongres. Tako se kongres sploh ni 
končal. Zato tudi niso dosegli 
osnovnega cilja, zaradi katerega so 
sklicali kongres — ponovni začetek 
dela sindikalne centrale in odstra
nitev vladanih nadzornikov. Sin
dikati so ostali razdvojeni.

Toda enodnevna stavka lani sep
tembra je spet zbližala obe na
sprotujoči si skupini. Sporazumeli 
sta se celo o petih temeljnih za
htevah, ki jih je skupna delegacija 
predložila tedanjemu predsedniku 
Aramburu. Toda že mesec dni po
zneje sa voditelji »svobodnih« sin
dikatov odklonili sodelovanje v 
splošni stavki, čeprav se je del nji
hovih pristašev tudi proti navodilu 
vodstva vključil v to akcijo. Po
stalo je očitno, da protiperemisti 
ne zeliko zaostrovati položaja in

da raje zavzemajo »zmerno« stali
šče do konservativne viade.

Tako je ostalo v glavnem vse do 
danes. Peronisti imajo v svojih ro
kah 62 sindikalnih organizacij, 
»svobodni« sindikati pa 32. Gene
ralna konfederacija dela pe še 
vedno ne deluje, ker pač nima iz
voljenega vodstva in skupnega pro
grama. Zdaj pa so v Buenos Aire
su prizadevajo, da bi obnovili delo 
sindikalne centrale. Toda vpraša
nje je, kako bodo prebrodili ši
roke nesporazume med obema 
glavnima nasprotnima skupinama. 
Prej verjetno pa je, da bo vsaka 
od obeh skupin, peromistična in 
protiperonistična, ustanovila lastno 
sindikalno cenitralo. Prvi bi se brž
kone priključili tudi komunisti ih 
njihovi najožji pristaši.

Zato bodo bržkone prihodnji dne
vi, ko se bo odločalo o ponovni 
oživitvi sindikalne centrale, izred
no pomembni za nadaljnji razvoj 
delavskega in sindikalnega gibanja 
v Argentini.

V* > j .•?

■Počasi napihuj, enkrat je že počil(Po -Borbi«)

Brez masken
Ko ko se v sovjetskem »Ko

munistu« pojavili prvi nctPffla. 
na načrt programa ZKJ, s0„.s, 
avtorji tega napada prav 0ClK 
no prizadevali, da bi ta na^.. 
obdržali pod masko ideolosk^ 
razprave in v okviru »tovart 
ške kritike-«. ■

Ni pa poteklo še mesec dm 
in kaj je ostalo od »tovansk 
kritike-« in ideoloških navzkri' 
žij? Maska je odpadla, ideolo
ški razlogi so se razblinili 
nič in v protijugoslovanski d°' 
nji je pokazala svoj obraz zna^ 
na in že zdavnaj razvpita 
solucija Informbiroja. Isti cijl 
zahtevajo kajpak iste metode- 
Kaže, da so spet zbrali vse, 
»kar leze ino gre-« v napad 
proti Jugoslaviji in spet P0' 
gnali mogočni propaganda
stroj, da širi v svet laži, na
tolcevanja, podtikanja in obre
kovanja proti Jugoslaviji- Ni 
več ne gre za program ZKJ’ 
tega skoraj ne omenjajo vec- 
Tarča napadov je tako imen0" 
vani jugoslovanski revizioni
zem. Pod tem pa še skriva na
pad na neodvisno politiko -tu 
goslavije, na njeno vztrajanj 
pri sklepu, da se ne bo podre
dila blokovskim težnjam in
rJn hn nonmnhliiim

ne izgradnje.
Kar čez noč so pred nevar

nostjo revizionizma zbledeli 
vsi drugi notranji in zunanfl 
problemi vseh dežel socialistič
nega tabora. Vsaj tako bi skie' 
pali pa pozornosti, ki jo P°' 
svečajo napadom na Jugosla
vijo. Vzemimo na primer kon- 

I preše nekaterih komunisti"
1 nih strank. Do zdaj sa bi.1 
trije: KP Kitajske, Bolgarije 
in Češkoslovaške. Priča.kovatt 
bi bilo, da bodo na njih raz
pravljali pretežno o stvareh, 
ki zadevajo življenje teh de
žel. Kaj še! Na kitajskem kon
gresu so z vsem zvonovi ozna
nili neizprosen boj proti revi
zionizmu, na kongres v Soji}1 
je prišel sam Hruščev, da bi z 
izjavo resolucije demantiral 
vse o pravilnosti, kar je do
slej govoril o Jugoslaviji. Na 
kongresu v Pragi se je poleB 
domačih zvrstilo tudi veliko 
število tujih delegatov, ki _ so 

J — ne sicer vsi — proglašali 
boj proti revizionizmu

Če k vsemu temu dodamo 
vse druge, še hujše oblike pri
tiska na Jugoslavijo, kot je na 
primer odpoved kreditov _ a'! 
pa usmrtitev bivšega madžar
skega predsednika, potem do
bimo kaj jasno podobo seda
njega boja proti revizionizmu- 
Njegov namen je isti, kot ie. 
bil pred desetimi leti, zlomih 
našo neodvisnost. Torej, rac 
novega, kakor je dejal Veljko 
Vlahovič na plenumu Sociali
stične zveze. Že desetletja je 
rekel, se bije boj za »rešitev 
naših duš«. Najprej so nam 
reševali duše žandarji. Potem 
nas je napadla hitlerjevska 
propaganda, da smo prodali 
duše Stalinu. Nato nas je Sta
lin obtožil, da smo prodali 
dušo fašizmu. Nedavno tega 
so nas na Zahodu obtoževali- 
da smo prodali dušo HruščevU- 
Zdaj nas spet Hruščev obto
žuje, da smo našo revizioni
stično dušo vtaknili v »trojan
skega konja«. Nekateri doka
zujejo, da smo se priključili 
Vzhodu, potem pa spet prepu
stijo dokazovanje drugim, da 
smo se pridružili Zahodu.

Mi pa stojimo tu na politič 
nem prepihu, trdno odločeni- 
da bomo gradili socializem 
tako, kakor ustreza našim že
ljam in koristim naših naro
dov.

Ob alarmantnih novicah iz Libanona težko 
razumemo zakaj je deželica nenadno v sre
dišču,mednarodne pozornosti. Ta od leta 1944 
neodvisna republika ima milijon 300 tisoč 
prebivalcev (ozemlja pa je le za polovico 
Slovenije). Poljedelci gojijo trto, oljke, agru
me, banane, žito, tobak, sviloprejko in pasejo 
koze. Industrije je malo: nekaj tekstilnih in 
tobačnih tovarn, pivovarna in tovarna ce
menta. Največje podjetje je rafinerija nafte 
v Tripolisu, last iraške petrolejske družbe. 
Surovina prihaja iz Iraka po naftovodu. Pri
stanišči Bejrut in Tripolis sta važni promet
ni tranzitni točki: precejšen del sirijskega
uvoza in izvoza gre namreč skozi Libanon, 
kajti Sirija, pred zgraditvijo Latakije — ki 
so jo zgradila jugoslovanska podjetja — ni 
imela pristanišča, ki ): ga bilo vredno
omeniti.

Živo trgovino razvija Libanon tudi z dru
gimi državami Bližnjega vzhoda. Letališče v 
bližini glavnega mesta je velikega medna
rodnega pomena. Bejrut ima nekaj nad 200 
tisoč prebivalcev in je dokaj privlačna točka 
za arabske petrolejske bogataše. Nekateri 
med njimi so vložili v izgradnjo bejrutskih 
nočnih zabavišč več denarja kot za najpo
trebnejše zgradbe in naprave v lastnih de
želah. Pobožni in bogati kuvajtski emir jr- 
zgradil eno samo skromno bolnišnico v svoji 
deželi, toda dva luksuzna hotela v Bejrutu 
In tako dalje.

Ob vseh teh podatkih si ustvariš sliko o 
Libanonu, ne povedo pa ti, zakaj se nad (o 
deželico zbirajo tako črni oblaki, zakaj kri
žari danes ob njeni obali velikanska truma 
angloameriških vojnih ladij s celo armado 
vojakov, pripravljenih, da posežejo v liba
nonske notranje zadeve. Res je, da je v Li- 
oanonu izbruhnil upor, da je opozicija zgra
bila za orožje, da je spopad, ki je začel 8. 
majd, zahteval že veliko žrtev in da se na
sprotja čedalje bolj zaostrujejo. Toda tudi to 
nam ne pove, zakaj so se zahodne sile tako 
vznemirile: zakaj so zbrale v bližini Libano
na tako velike vojaške sile in zakaj grozijo 
z oboroženim posegom (er spravljajo s tem 
v nevarnost mir na Bližnjem vzhodu in mor
da tudi v svetu.

Dejansko gre za velike stvari, za vpraša
nje, kdo bo spravljal dobičke, ki tečejo iz 
bogatih petrolejskih vrelcev Bližnjega vzho

da: Tuji kapitalisti ali pa arabska ljudstva 
sama? Gre dalje še za vprašanje strateških 
oporišč v teh deželah. Atlantski pakt jih je 
za potrebe svoje blokovske politike in hlad
ne vojne zgradil tam že celo vrsto in se. boji, 
da jih bo moral nekega dne opustiti, če se 
med arabskimi državami še razširijo priza
devanja po neodvisnosti in odpor proti nji
hovemu vključevanju v ta ali oni blok.

Zahod je dosegel nekaj uspehov že pred 
leti z ustanovitvijo Bagdadskega pakta. Kas
neje je s tako imenovano »Eisenhowerovo 
doktrino« približal temu paktu še Libanon 
in Jordanijo. Krepke pa so napredovala tudi 
prizadevanja po neodvisnosti. Ob njih se je 
ponesrečil britansko-francoski vojaški napad 
na Egipt. Korak na tej poti je bila dalje 
združitev Egipta in Sirije v Združeno arab-

ai se
sko republiko (ZAR) in pridružitev .Temena 
k tej zvezi. Najbolj važen pa je pri vsem tem 
prodor novih koncepcij med vsa arabska 
ljudstva Bližnjega vzhoda. Vpliv idej. ki jih 
zastopa ZAR, je danes v arabskih deželah 
ogromen in če ne bi bilo zunanjega pritiska, 
groženj, terorja, brezobzirnega teptanja ljud
ske volje, bi ZAR najbrž že razširila svoje 
meje do Turčije na severu, do Tunizije na 
zahodu in do Perzijskega zaliva na vzhodu

V Libanonu je gibanje za samostojno, iz 
venblokovsko politiko zelo močno in ko je 
vlada te dežele pred dobrim letom sprejela 
Eisenhowerovo doktrino, se je tam dvignil 
močan val protesta. Vendar pa je predsednik 
republike Kami! Samun pritisk vzdržal in 
nadaljeval začeto pot. Toda pojavila se je 
ovira. Samun je bil izvoljen leta 1952 in nje
gov mandat se konča letos 25. julija. Parla 
ment mora izvoliti novega predsednika, usta
va pa določa, da se bivši predsednik ne more 
vnovič potegovati za mandat. Samun bi mo
ral torej oditi in prepustiti mesto človeku, ki 
verjetno ne bi nadaljeval njegove politike 
Bil je torej v skrbeh in prav tako so bili ’ 
skrbeh njegovi pokrovitelji. Tedaj je našel 
izhod: predlagal je. naj bi spremenili ustave 
in mu tako omogočili, da bi ponovno kand1-

diral. Toda za opozicijo je bila mera polna 
in zgrabila je za orožje.

Samun ima sicer armado, ki šteje 9000 
mož, nanjo pa se ne more zanesti in jo je 
vse do danes le deloma izkoristil za boj 
proti opoziciji. Dobil pa je takoj veliko zu
nanjo pomoč za svoje policijske sile; poslali 
so mu topove, tanke in reakcijska letala ter 
ljudi, ki jih vodijo. Prišli so iz Jordanije, 
Iraka in še od marsikod. Dobil je tudi zago
tovilo, da mu bodo zahodne sile prihitele na 
pomoč, kakor hitro jih bo poklical. To seveda 
niso bile samo besede: Danes kroži po morju 
pred Libanonom ogromna zahodna pomorska 
eskadra, na Cipru pa se zbirajo britanski 
padalci. Te sile so seveda veliko večje, kot 
bi jih zahtevala vojaška intervencija v li
banonskih zadevah. Pripravljene so namreč

banona
vreči se tudi na vsako drugo državo, ki bi 
hotela pomagati libanonskim nasprotnikom 
Samunove vlade.

Samun že od začetka upora kriči, da do
biva opozicija orožje iz ZAR, da je meja v 
pokrajinah, ki jih nadzorujejo uporniki, po
polnoma odprta in grozi, da bo poklical na 
pomoč svoje zaveznike. Morda je nekaj lah
kega orožja res prišlo čez sirijsko mejo: (oda 
to je malenkost spričo tistega, kar so Samu 
nu poslali njegovi zahodni prijatelji. Da pa 
ima Samun proti sebi večino libanonskega 
ljudstva, govorijo že tile podatki: Poslanci v 
libanonskem parlamentu se delijo na verske 
skupine. Najmočnejšo, z 22 poslanci sestav
ljajo maronitski kristjani, sledijo jim sunit
ski muslimani s 14 poslanci, šiitski muslimani 
z 12 poslanci itd. Ti ljudje poslušajo mnenje 
svojih verskih poglavarjev in dva najvpliv
nejša med njimi, maronitski patriarh in mu
slimanski mufti. zahtevata, naj Samun takoj 
odide. Muslimanski mufti je celo ekskomuni- 
ciral prdesednika vlade Solhija Somlja zaradi 
sodelovanja s Samunom,

Uporniki držijo v rokah precejšen del 
dežele. Njihovo glavno geslo je: »Samun naj 
gre v Libanon in bo takoj spet mir!« Toda

Samun vztraja, postal je lutka v rokah nio- 
gočnih koristi.

Spričo čedalje nevarnejšega stanja 3e 
drugi polovici prišel v Libanon generalni se 
kretar Združenih narodov Hammarskj*>el j 
da bi na mestu proučil razmere, ''^rnostn 
svet pa je sklenil, da pošlje na ibanons 
mejo skupino svojih opazovalcev. Teh je 
nes tam že nad 100. Hammarskjoeld ‘e otisec 
tudi v Kairo na pogovor r. Naserjem in 5 
nato vrnil v New York. Kot kaže, je 8enev 
ralni sekretar prišel do zaključka, da ere 
Libanonu za, čisto notranje zadeve, v l,ia,e 
naj bi se drugi ne vmešavali. Na Samu110' 
pritožbo pri ZN o tihotapljenju orožja 
ZAR generalni sekretar ni dal neposredneg 
odgovora, pač pa je namignil, da bi bik' *re 
ba take obtožbe podkrepiti z dokazi, prede 
bi o njih razpravljali pred ZN.

Zahodne sile bi seveda »ade posegle v ^ 
banonske zadeve v imenu ZN ali pa vsaj l’ 
duhu« ZN, in to s svojimi ter turškimi, ir* 
škimi in jordanskimi četan i, skratkr * 
kovskimi silami. Toda Varnostni svet ne 
mogel odobriti te akcije .radi neogibne?* 
sovjetskega »vela«. Zato se že govori, da * 
bodo zavzele za sklicanje izrednega zaseda
nja generalne skupščine ZN v upanju, d* 
tam izsilile za svojo akcijo potrebno dv0' 
tretjinsko večino.

Ameriška in britanska javnost nikakor 
nista naklonjeni novi pustolovščini, nekate 
krogi pa menijo, da je bolje danes 
vojno, kot čakati s prekrižanimi rokami, 
se zgodi jutri še kaj hujšega za zahodne k' 
risti. Kaj bi bilo to »hujše«, je napisal Pre 
kratkim pariški list »Figaro«: »Če se tudi L 
banon izreče za zvezo z ZAR. pojdejo po 1 
poti še druge dežele in zahod bi dokončno i*^ 
gubil svoje postojanke na Bližnjem vzhodu^ 
Tako pisanje je nravo hujskanje na vojn • 
Vojna proti Libanonu pa hi pomenila poz®’ 
ki bi se utegnil razširiti in povzročiti ka ® 
strofalne posledice za vse. #-

Naj ponovimo ob zaključku nedavno °P.. 
zorilo predstavnika Sekretariate za zunan 
zadeve Jakše Petriča n^. tiskovni konferenc j 
»Upajmo, da ne bodo ukrenili ničesar, kar 
notranjo krizo v Libanonu sprevrglo v We 
narodni spor in povzročilo novo nevarnost 
mir na tem občutljivem področju«.



Delovni kolektivi pozdravljajo in čestitajo:

SINDIKALNA PODRUŽNICA 
TOVARNE AVTOMORILOV

«

VAM PRAV VSEM ČESTITA!

čestitajo s
OBČINSKI LJUDSKI ODBOR. 
OBČINSKI KOMITE ZKS, 
OBČINSKI ODBOR SZDL, 
OBČINSKI SINDIKALNI SVET, 
OBČINSKI KOMITE LMS, 
OBČINSKI ODBOR ZB

PTUJ

IfflVTOBUSNI
PROMET

Maribor

Borci - pozdrav!
TOVARNA STEKLENIH IZDELKOV 
SLOVENSKA RISTRICA

(faotcit
TEKSTILNA TOVARNA V KOČEVJU 
PRAZNUJE Z VAMI!

V'i< vOO Mj.iO '»«i. t f % . . v, .

3. JULIJ — NAŠ PRAZNIKI

[
SREČNO!

Sovama čokolade, bonbonov 
in pecilnih praškov

HOČE pri Mariboru čestita vsem borcem 
k prazniku!

»Bombažna sredilnica*
VIŽM ARJE 
nad LJUBLJANO
čestita

!c »DNEVU BORCA«

Kmetijska
zadruga DELTA

H tovarna perila in konfekcije

BI v
PTUJU1 loče čestita vsem borcem i

Vsem borcem iskreno čestita za praznik 

KOLEKTIV ZAVODA

OBČINSKI
SINDIKALNI
SVET

Lenart
v Slov. goricah

ut

OPEKARNA
Ljutomer

Vsem borcem 
čestita k prazniku

tovarna volnenih izdelkov

Mlaj&petfi

Iz MAKOL

pozdravlja vse rudarje 
in jim čestita 
ZA PRAZNIK — 3. JULIJ!

Industrija
žičnih
proizvodov

ŽICA
LJUTOMER

Gostinsko

------------------- —------------------------------------------------------------------------ »--------------- -

podjetje K »Dnevu borca« čestitajo:

OBČINSKI LJUDSKI ODBOR
ir/ OBČINSKI KOMITE ZKS

OBČINSKI ODBOR SZDL
OBČINSKI ODBOR ZB

OBČINSKI KOMITE LMS 
in ostale organizacije občine

NOVO MESTO



Vas, borce pozdravlja in čestita k prazniku

Tovarna poljedelskih 
strojev
MARIBOR

4. JULIJ -
NAŠ
PRAZNIK!

VSEM BORCEM IN VSEM DELOVNIM LJUDEM ČESTITAJO
OKRAJNI ODBOR ZVEZE BORCEV in 
OBČINSKI ODBOR ZVEZE BORCEV

NOVO MESTO
TER VSI ODBORI ZB NOVOMEŠKEGA OKRAJA!

Okrajni ljudski odbor Novo mesto 
Okrajni komite ZKS Novo mesto 
Okrajni odbor SZDL Novo mesto 
Okrajni komite LMS Novo mesto

Za 4. in 22. julij iskrene 
čestitke

„RU!«0“
tovarna usnja — TEŽIČ

Izdeluje telečje bokse v vseh barvah, goveji boks, 
hentinge, razno usnje za galanterijo, tehnično 
usnje in usnje iz kož drobnic

K »Dnevu borca«

čestita kolektiv podjetje

»PANONIJA«
MURSKA SOBOTA

Uprava mestnega vodovoda 

KOČEVJE

»ELEKTRO KOČEVJE«

Kočevje

Lesno industrijsko podjetje

ŠKOFLJICA

»GOSTINSKO
PODJETJE«

ŠENTILJ
V

Slov. goricah

Šentilj 

v Slovenskih 
goricah

»POTROŠNIK« »KOVINAR«
trgovsko strojno in stavbeno ključavničarstvo, kleparstvo,
podjetje kovaštvo, popravilo tehtnic, mehanika, galvanizacija

Č r n o m @ 1 j Novo mesto

Kadilci, lične in kvalitetne izdefke vam nudi

Tobačna tovarna 
v Lfublfanft

Pravo zadovoljstvo )e ljubljanska cigareta.
Odličen okus in aroma vam nudita prijeten užitek pri kajenju.

Izdeluje: CIGARETE - CIGARE - TOBAKI

SPLOŠNO
TRGOVINSKO
PODJETJE

ČRNOMELJ

Trgovsko podjetje

»PLANIK A«
SLOV. BISTRICA

Hotel

»METROPOL«

Novo mesto

KOLEKTIV HOTELA

JELEN
se toplo priporoča s svojimi penzionskitnl nsltigaml. 
Cena penziona je 650 din dnevno.
V vseh šobah je topla in mrzla tekoča voda. 
Izdatna domača hrana in pristne Štajerske pijače. 
Po sezoni izdajamo skupinam nad 10 ljudi poseben 
popust.

OBIŠČITE LOVRENC NA POHORJU, prelep turistični kraj v osrčju Pohorjal

Obrtno podjetje

Borci! »S* L 0 G A«
Za vaš praznik vam iskreno čestita ŠENTILJ

v Slov. goricah
OBČINSKI LJUDSKI ODBOR gradbeni,

MURSKA SOBOTA
lesno predelovalni, 

mlinski
jn dimnikarski 

obrati

S - . ..

Občinski ljudski odbor GRMEL]
OBČINSKI KOMITE ZKS, Črnomelj 
OBČINSKI ODBOR SOCIALISTIČNE ZVEZE, 

Črnomelj
OBČINSKI ODBOR ZVEZE BORCEV, Črnomelj 
OBČINSKI SINDIKALNI SVET, Črnomelj 
OBČINSKI ODBOR RK, Črnomelj 
OBČINSKI ODBOR ZVVI, Črnomelj 
OBČINSKI ODBOR LMS, Črnomelj 
OBČINSKI ODBOR ZDRUŽENJA REZERVNIH 

OFICIRJEV, Črnomelj

*BELT«, tovarna in livarna, Črnomelj 
»ZORA«, lesna industrija In valjčni mlin, Črnomelj 
»SLO VENI JA-VINO — obrat Črnomelj 
»BELOKRANJKA«, Črnomelj 
Belokranjsko gradbeno podjetje, Črnomelj 
»TOBAK«, trgovsko podjetje, Črnomelj 
Gostinsko podjetje, Črnomelj 
»PLANINA«, čevljarsko podjetje, Črnomelj

Knjigarna in papirnica, Črnomelj
Gostišče »Lovski rog«, Črnomelj
Bufet »Viniška klet«, Vinica
Parna pekarna, Črnomelj
Mesnica, Črnomelj
Brivsko frizersko podjetje, Črnomelj
Slikarsko-pleskarsko podjetje, Crnomel.i
Mizarsko podjetje, Vinica
Mizarska zadruga, Črnomelj
»MIZAR«, Črnomelj
»KOVINAR«, Črnomelj
Splošno kleparstvo, Črnomelj
Komunalna banka, Črnomelj
Opekarna, Kanižarica
Splošno čevljarstvo, Dragatuš
Kmetijska zadruga, Črnomelj
Kmetijsko posestvo »Okljuk-Mavrlen«, Črnomelj
Kmetijska zadruga, Adlešiči
Kmetijska zadruga, Dragatuš
Kmetijska zadruga, Vinica
Kmetijska zadruga, Stari trg

(goreti

Sladkogorska tovarna 
kartona in papirja
\7am čestita k prazniku in vas 
iskreno pozdravlja!



4. julij — noš prazniki

♦♦SVILA"
MARIBOR

K »DNEVU BORCA« ČESTITA

Zlatorog
MARIBOR

★

IB,»ORCI, SVOJCI PADLIH, OTROCI PADLIH 
BORCEV IN VSI OSTALI, KI STE BILI ŽRTVE 
FAŠISTIČNEGA TERORJA — ZA »DAN BORCA« 
VAS VSE SKUPAJ PRAV LEPO POZDRAVLJAMOI

OKRAJNI ODBOR 
»ZVEZE BORCEV« 
v Mariboru

»MARIBORSKA TISKARNA« 
Maribor

ČESTITA K »DNEVU BORCA« 

★

OBČINSKI LJUDSKI ODBOR

v Slovenski B>strici
SE PRIDRUŽUJE ČESTITKAM!

☆

Občinski ljudski odbor

ŠENTILJ V SLOV. GORICAH
čestita vsem borcem!

v. *

loitn-piitiii!
4 /

OBČINSKI SINDIKALNI SVET

Šentilj
v Slov. Goricah

BORCI I

STROJNE DELAVNICE 
00Z Ptuj

VAM ČESTITAJO!

»SPLOŠNO KLEPARSTVO«
KOČEVJE

K »Dnevu borca« 

in »Dnevu vstaje«

6 e s t 1 t a

KMETIJSKO

GOZDARSKO

PODJETJE

Novo mesto

»KMETIJSKA
ZADRUGA«
RUŠE

pozdravlja
vse
borce!

INTEREliRDPA

filiala MARIBOR

»GRADBENO
PODJETJE
VRHNIKA«

VRHNIKA

Rudarjem za praznik 3. julij — SREČNO! 

Borcem za praznik 4. julij — POZDRAV!

•

»Posavski rudniEri svinca, cinka in 

borita«, Ljubljana — Rudnik

Remont
MAKOLE

^Cemlčna
tovarna

DOMŽALE

Obrtno podjetje

»EMBALAŽA« v Mariboru
Meljska cesta 86

izdeluje vse vrste tekstilnih cevk za tekstilno 
industrijo kakor tudi vso okroglo in ploskov
no embalažo.
Za potrebe pisarne nudimo vse vrste map in 
registratorjev kakor tudi ostale potrebščine. 
S svojimi izdelki se priporoča delovni kolektiv

OBRTNEGA PODJETJA »EMBALAŽA«, MARIBOR

Občinski
sindikalni
svet

Ljutomer

OBČINSKI LJUDSKI ODBOR

Rače
Z ODBORI

ZB, SZDL in LMS ter komitejem ZKS

»PEKMM
ŠENTILJ«

Šentilj
pri Slov. Goricah

ČESTITAMO VSEM BORCEM NOV ZA PRAZNIK »BORCA« 
4. JULIJA IN RUDARJEM ZA RUDARSKI PRAZNIK 3. JULIJA!

PREHRANA Kočevje s posl. Mozelj 
TEKSTIL — Kočevje 

Železnina — Kočevje
PRESKRBA Kočevje s posl. Livold 

GALANTERIJA — Kočevje
KNJIGARNA IN PAPIRNICA — 
Kočevje

HRANA — Kočevje
OSKRBA Kočevje s posl. Stari Lo* 

MANUFAKTURA — Kočevje 
OBUTEV — Kočevje 

PRESKRBA RUDARJEV — Rudnik, 
Salka vae

Trg. z meS. blagom STARA CERKEV 
ŠPECERIJA Kočevje, posl. Zeljne 
in Koprivnik

POTROŠNIK — Kočevje . 
Trgovsko podjetje TOBAK — Kočevje 
/ STEKLARSTVO — Kočevje 
SADJE ZELENJAVA — Kočevje 

RESTAVRACIJA 
PRI KOLODVORU — Kočevje 

TRGOPROMET — Kočevje 
KNJIGOVODSKI CENTER 
KOČEVJE

PRIPOROČAMO TSA NAVEDENA PODJETJA ZA NAKUPE IN POSLOVNE
ZVEZE Z DOBAViTEUll

ZA PRAZNIK »DAN BORCA«
ČESTITA VSEM BORCEM

SINDIKALNA PODRUŽNICA PODJETJA

» G R A » I T «
V SLOVENSKI BISTRICI

Obrtno podjetje

Dravinfa

Lovrenc na Dravskem polju

»ELEKTRO NOVO MESTO«
NOVO MESTO

Tovarna kos in srpov
Lovrenc na Pohorju

SE PRIDRUŽUJE ČESTITKAM!

BORCI — POZDRAV!

GROSUPLJE

ZADRUŽNO

podjetje »AGROTEHNIKA«
SERVIS

LJUTOMER

E
VSE BORCE NOV 
pozdravlja

lektrarna Medvode

Ruška tekstilna industrija
SE PRIDRUŽUJE K PRAZNOVANJU »DNEVA RORCA« IN SE PRIPOROČA S SVOJIMI IZDELKI!
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INDUSTRIJA
METALNIH
POLIZDELKOV

SLOVENSKA
BISTRICA

J)an Gotca - pia§mk nas v sefi!

) Za 3. iulii - praznik rudariev
pozdravlja vse rudane 

I šuom po naši domovihi

' Hudnik 
rjavega 
premoga

J Trbovlje 
Hrastnik

H ie&titiam $a (pta$ni& tudatjev 
in d)an ttotca pridtu§uje kvtektiv

TOVARNE GLINICE
IN ALUMINIJA
KIDRIČEVO


